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WYSPA 
BOŻEGONARO 

Jest gdzieś na świecie bez wątpienia, 

Za krawędziami nieboskłonów, 
Wyspa Bożego Narodzenia 
Bez atomowych poligonów. 
Różna od wszystkich innych krajów, 
Upalna-choć bogata w śniegi, 
Ma w sobie jakby coś z Hawajów 
I ma też jakby coś z Norwegii. 
Lasy palmowo-bambusowe 
Pachną przygodą i wanilią, 

A inne lasy, choinkowe, 
Pachną nartami i Wigilią. 
Każdy tam wszystko ma, co trzeba, 
Bo w tych cudownie pięknych lasach 
Rosną ch lebowce pełne chleba 
Oraz masławce pełne masła. 
I stoją ule pełne miodu, 

NARODZENIE. Więc można najeść się do syta, 
LorenzoLotto I od zachodu aż do wschodu 

Słychać w tych lasach dźwięki gitar. 
Widuję nieraz ową wyspę, 

Ostatnio często też śni mi się, 
Więc informacje me są ścisłe 

CO WYKOPALI ARCHEOLODlY· .. ..-. .............. _.,.....,. .. _,.,. .. I nie ma błędów w jej opisie. 
ZAPROSZENIE NA SYLWESTRA . 
REFLEKSJE NA KONIEC WIEKU 
PIELĘGNIARKI PROTESTUJĄ 
KRONIKA KRYMINALNA 
KRlYŻÓWKA ŚWIĄTECZNA 

Ma rzeczywiście plażę wąską, 
Palmy, choinki, czyste fale ... 
Ale ta wyspa nie jest POLSKĄ 
Więc co bym robił na niej stale ... ? 

A. Waligórski 
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(tel./fax 095/741-24-50, tel. 090/61-66-20) 

PROJEKTOWANIE • WYKONAWSTWO • DORADZTWO TECHNICZNE 
* lnstacje grzewcze, sanitarne 

i gazowe 
* Ekologiczne i energooszczędne 

źródła ciepła 
* Instalacje i urządzenia wentylacyjne 
* Sprzedaż materiałów instalacyjnych 
* Serwis techniczny kotłowni 

olejowych i gazowych 
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UWAGA! 

I ALUMINIUM 
PONADTO OFERUJEMY: 

• OPOMIAROWANIE 
e SPRZEDAZ RATALNĄ 
e ROLETY, PARAPETY 
e MONTAZ 
• ROZSZCZELNIENIE 

GRATIS 

W DNIACH OD 6 DO 12 GRUDNIA ROZDAJEMY 
ŚWIATECZNE PREZENTY ! 

PRODUCENT: P.P.H.U. "OKPLAST" ul. Poznańska 106 
66-300 Międzyrzecz 
teł. 095 742 16 42, fax. 095 741 80 39 

PLAST . 
ADAMIAK 
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URODZEJNr1lA 
1. Szmulkis Kamila Dorota c. Jana i Doroty 
2. Szermer Adrian Michał s. Roberta i Iwony 
3. Gołębski Krystian Sebastian s. Jarosława i Agni e~\51-
4. Golec Radosław s. Zbysława i Katarzyny .. . ·;~{ 
5. Smugowski Kaje tan Stanisław s. Zbign iewa ·l' ' 
6. Frycz Kacper Roman s. Romana i Barbary 
7. Majkut Łukasz Krzysztof s. Dariusza i Lui 
8. Kozłowski Bartłomiej Ja n s . .T a na i Iwony 

ZGONY 
1. Maciejewski Ryszard r.l 970 zam. Międzyrzecz 
2. Buczkowska Janina r. 1922 zam. Wysoka 
3. Warzecha Irena r. 1922 zam. Międzyrzecz 
4. Porzyclci Kazimierz r. 1915 zam. Międzyrzecz 

5. Salej Wacław r. 1917 zam. Międzyrzecz 
6. Zagórowski Henryk r. 1926 za m. Międzyrzecz 
7. Furmanek Marta r. 1927 zam . Międzyrzecz 

* Dział sztuki: 'flÓ :,llt~:ienny 
* Dział archeologiczny! Tysiąc lat Mięclzyrżee2)a" 
* Dział etnogrąfi.czhy: ,~ultura ludowa polskiej ludności 

rodz!!nej z Dąbrówki Wllq): z XIX-X:X w. 
Wystawa czasowa: · 
-W spółczesna szqpl<a l~gowa (od 12 grudnia 2000 r.) 

. .lVbtz~um czynne: 
- od wtorku do piątl 9"-16'" 
-niedziela ~{5 16': 
- poniedziałek, soJ:>o 
W okresie śWiąte 
będzie czynne: niedziela ·24 .i2. ' ~Za. i'nknięte 

poniedziałek 25.12. -z~nnkqiĘte 
wtorek 26.12. -10- 16 
środa 27.,12. - 9- 16 
'czwartek 28.12. - 9 - 16 
pi<!tek 29"12. ·- 9 ~ 16 
sobota 30.1'2 : ~ząmJmięte 
ri'iedziela 3 ~~~nk~ięte· 
poniedziałek 01.0 , fżamknięte 

Bi.b1i.~t~kc. 
Klubu Garnizonowego 

ZAPRASZA od wtorku do piątku 11.00 - 18.00 
w soboty 10.00 - 15.00 

Biblioteka zaprasza dzieci do udziału w ciekawych zaj ęciach 
wyrównawczych z j ęzyka polskiego na poziomi e szkoły poel
stawowej i gimnazjum. 

STOPI<A REDAKCYJNA: GAZErA PRYWATNA 
Redak~or Naczelny A. Kużmińska . Świder. 
ZESPOŁ RED.: E. Blaszczak, P. Buszewski. A. Chmielewski , S. Cyraniak, J. Dąbrowski , 
M. Domańska , R. Krawiec, K. Ku las , E. Luc. B. Macina. Zb. Melnik , W. Murawska. J. Paluch, 
H. Rusiecka , B. Rusiecki , M. Sawczyn, D. Sokołowska , N. Stasyszyn, A. Świder, A. Torzyń
ska. J. Wiśniewski , M. Wydrych ADRES REDAKCJI l BIURA OGŁOSZEN : 66-300 Między
rzecz, ul. Os. Centrum 8, l piętro , tel. /fax 7418829, www.republika.pl/kuriermiedzyrzecki 
Nr konta : BS Międzyrzecz 83670000-72586-27003-1. Poglądy wyrażane na lamach "Kurie ra 
Mi~dzyrzeckiego" są poglądami autorów. Za treść ogłoszeń nie odpowiadamy. Ogloszenia: 1 zl 
cm czarn~- _b iale, 1,50 zl cm' kolorowe (w tym VAT). Redakcja zastrzega sobie prawo dokony
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Wszystkie zdJęcia opatrzone pocpisem A. Kukła są do nabycia na os. Centrum 15. 

W GRUDNIU KINO "ŚWIT" 
ZAPRASZA: 

30. XI- 03. XII 2000 
Godz. l T' "Krzyk 3" 
Godz. 19" "Duże zwierzę" 
07.- 10. XII 2000 
Godz. l T' "Ostra jazda" 
Godz. 19'" "Wierność" 
14.- 17. XII 2000 

USA/15 I 
Pol. / 15 l 

USA/ 15 1 
Fr/15 l 

Godz. l T' ,,Titan- Nowa Ziemia" USA/15 I 
Godz. 19"" "Męska gra" USA/15 l 
21 i 22. XII 2000 
Godz. l T' "X- Men" USA/ 12 l 
Godz. 19" "Regulamin zabijania" USA/15 l 
28 - 30. XII 2000 
Godz. 17" 
Godz. 19" 

• • 
"Zakazany owoc" USA/15 l 
"Oszukać przeznaczenie" USA/15 l 

• • 
W GRUDNIU MOKSiR 

ZAPRASZA: 

06. XII 2000 
Godz. 17°0 sala widowiskowa Koncert mikołajkowy 
10. XII 2000 

• 

Godz. 11°0 sala widowiskowa Grand Prix Klubu Tańca 
Towarzyskiego "Fan Dance" 
w tańcu towarzyskim 

13. XII 2000 
Godz. 8::o 104

" 13°0 sala wiciowiskowa "Dom na szkle" 
spektakl dla uczniów 
gimnazjów i szkół średnich 

14. XII 2000 
Godz. 11°0 sala domu kultury Spotkanie z bi oen e rgoterapeutą 

T. Ceglińskim 
31. XII 2000 
Godz. 221111 Plac przy ratuszu 

• • • 
Sylwester pod ratuszem 
z zespołem ,,AWERS" 

• • 
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Z przeszłości Międzvrzecza · 
-""~~="cfl~''"""~~-'~-·~•w••~-

Zwyczaje i wierzenia bożonarodzeniowe 
' S

więta Bożego aroclzenia należą do naj 
bogatszych w tradycji ludowej świ<}t w 
roku . Na Ziemi Międzyrzeckiej przepla-

tały s i ę często zvvyczaje i obrzędy upowszech
niane w Polsce ze zwyczajami niemieckimi. Po l
skie katolickie zv.ryczaje i (~J rzę cl y kultywowała 
ludność polska, autochtoniczna oraz póZniej na
pływowa w XIX i początkach XX wieku ludność 
z Wielkopolski, która emigrując za chlebem osie
ell a ła się w miasteczkach i wioskach powiatu mi ę
clzyrzeckiego. Na przestrzeni czasu ludność ta 
zintegrowała si ę z ludności<] miej scową. Napły
wowa ludność z Wielkopolski nie zatraci ła jed
nak religii katolickiej i podstawowe zwyczaje i 
obrzędy wią

za ł a z kośc i o

łem katoli c
kim . Miesz
kańcy pocho
dzenia nie
mieckiego 
byli ewangeli
kami i podsta
wowe obrzędy 
wiązali z tym 
kościołem. 

Ludowe, czę
sto miejsco
we, nieko
śc i e ln e zwy
czaje były jed
nakowo prak
tykowane za
równo przez ludność pochodzenia polski ego czy 
niemieckiego. Do popularnych zwyczajów przy
padających na czas adwentu n a leżało obdarowy
wanie dzieci prezentami w dniu św. Mikołaja (G 
grudnia). Poclarunki wkładano zwykle pod po
duszkę. Niegrzeczne dzieci dostawały od Miko
łaja rózgę, ale jak mówiono rózga ta wielu prze
straszył a, ale nikogo nie uderzy ła . 

Ju ż od początku XX wieku stal się dość po
wszechny zwyczaj wysyłania kartek pocztowych 
z życzeniami świ ąteczno-noworocznymi cł o krew
nych i znajomych. Symbolika kartek była poelob
na do dzisiejszych - ośnieżona choinka, szopka, 
dzwony itp. Najwięcej zwyczajów ludo
wych było związanych z ostatnim dniem 
adwentu, czyli Wigilią. Powszechną tra
dycją było wczesne rozpoczynani e dnia 
wigi lijnego. W godzinach porannych i 
przedpołudniowych sta ran o s i ę ukoi1-
czyć wszystkie zajęcia w gospodarstwie, 
aby wieczór i święta były ju ż zupełn e 
wolne od jakiejkolwiek pracy fizycznej . 
W rodzinach katolickich zarówno pol
skich jak i niemieckich w tym dniu po
szczono. U ewangelików post ni e był 
przestrzegany. Szczęśliwą wróżbą było 
przyjście do domu w poranek wigilijny 
młodego mężczyzny. Fakt ten mial za
pewni ć wszystkim domownikom szczę

ści e i powodzenie. Kobieta natomiast, 
zwłaszcza stara, mogła sprowadzi ć tył- · 
ko kłopoty. 

Na wsiach i stniał zwyczaj oddawania 
sąs i adom wszystk ich pożyczo nych od 
nich wcześniej przedmiotów i pieni ę dzy. Kulmi
nacyjnym punktem całego dnia była wieczerza 
wigilijna; zgodni e z tradycją rozpoczynano ją 
zaraz po zapadnięciu zmroku i ukazaniu si ę na 
niebie pierwszej gwiazdy. Na wigilijnym stole 
s tawiano zwykle jedno dodatkowe nakryci e , 
przeznaczone dla zbłąkanego wędrowca lub oso-

by blis ki ej, ale w tym momenci e ni eobecnej . 
Potrawy podawane w wieczór wigilijny u katoli
ków miały charak ter postny, ni e używano mięsa 
i tłuszczów zwi e rzęcych. Wszystkie potrawy kra
szono oleje m, czasem śm i etan<). Produktami 
powszechn ie v.rykorzystywanymi do przygotowa
nia wieczerzy wigilijnej były: różne gatunki kasz, 
kiszona kapusta , grzyby, g roch, mak , kluski, 
miód, suszone warzywa, owoce i ryby. Liczba, 
rodzaj i kolejność dai1 pojawiających s i ę na wigi
lijnym stole bywały r óżne. Najczęściej clecyclo
wały o tym zwyczaje kultywowane w danej ro
dzinie. W rodzinach ewangelickich nie przestrze
gano postu . Poclstawowym elaniem wigi li jnym 

była go lonka 
(Eisbein) z jar
mu że m 

(Gri.inkoh l), 
jako napój naj
częśc i ej poela
wano piwo 
oraz na zakoi1-
czeni e biesia
dy pieczywo. 
Nie dzielono 
s i ę opłatkiem . 

W domach ka
to li ckich wie-
cze rzę ro zpo
czynano od 
przeżegnan ia 

się, dzielenia 
si ę op łatki em i 

skład ania sobie życze1'1, po czym zasiadan o do 
wspó lnego posiłku . Powszechnie przestrzegano 
zasady, aby spróbować wszystkich przygotowy
wanych na wigili ę potraw. Po zakoóczeniu wie
czerzy wigilijnej gospodarz względnie gospody
ni zanosiła zwi erzętom oplatek wigilijny, był on 
zv.rykle koloru zielonego, wzglę dni e czerwone
go. Opłatki cłostarczał w okresie przedświątecz
nym parafianom kościelny. W wieczór wigilijny 
obserwowano uważni e pogodę, na przykład po
godne niebo wróżyło, że kury będą się w tym 
roku cłobrze nio s ł y, niebo zaś pochmurne zapo
wiadało dużą mleczność krów. Częścią wieczo-

ru wigilijnego były odwiedziny Gwiazdora r oz
noszącego podarunki. Zwykle kto ś z domowni
ków s i ę przebiera ł i trzymając w ręku l askę i 
dzwon ek rozdawal dzieciom prezenty, często 
warunkiem otrzymania prezentu było bezbłę d

ne odm ówienie pacierza. Ozdob<} i el ekoracją 
domu była choinka. Ozdoby, które na niej wie-

szano jeszcze w ok resie międzywoj ennym wy
konywała dziatwa w szkole w okresie adwentu. 
Były to lai'i cuchy z kolorowego papieru , ze sło

my, aniołki z bibuły i inne pomysłowe ozdoby. 
Wieszano też jabłka, orzechy, Mikołaje z pierni
ka, a oświetl ano choinkę kolorowymi świeczka

mi. Nieodłączną częścią wieczoru wigilijnego 
było wspólne śp i ewanie kolęd przy choince. W 
rod zinach niemieckich po niemiecku, a w po l
skich po polsku; j eże li żył a babka, młode poko
lenie śp i ewało też wyuczone w szkole niemiec
kie popularne ko l ę dy: Stil le Nacht czy O.Tan
nenbaum . Wieczór wig ilijny ko1'1czyła zwykle 
pasterka odprawiana cłokładnie o północy. Na 
pasterkę do kośc iola parafialnego św. Jana przy
chodzili katolicy również z najbli ższych wiosek, 
gdyż kościoły- jeże li tam istniały- były ewange
lickie. Kol ędy w koście l e śpiewano tylko po 

miecku. 
W kości o łach na okres świ ąt Bożego Na

rodzenia urządzano szopki, zwykle w ko
śc i elnych kaplicach nawy bocznej. W ko
śc i o łach ewangelickich szopki były niezwy
kle proste, wierne przekazom ewangeli cz
nym. W drugim dniu świąt na św. Szczepa
na po południu mężczyźn i odwiedzali miej
scowe bar y, częstując s i ę wzajemnie piwem 
i życzy li sobie wzajemnej pomyśln ości . Wy
padało również odwiedzić znajomych CZYi 

krewnych w sąs iednich wioskach. Jeżeli by 
śnieg, urządzano konną przejażdżkę sania
mi. J eszcze 80, 100 lat temu zima przycho· 
clzila wcześnie i trzymała cl o marca. Śnieg 
w świ ęta Bożego Narodzenia był normai 
rzeczą. Dniem koóczącym w tradycji lu 
wej okres Bożego Narod zenia była 
stość Trzech Króli . W tym dniu w 
lach katolickich święcono złoto, 
mirrę, a także kredę. Najczęściej nie 

to produkty naturaln e, lecz jej substytuty -
wica świe rkowa, kawalki bursztynu , złoto ma 
skie i ziarenka jałowca. Po powrocie do domu 
ktoś z domowników wypi sywał kredą na 
drzwiach inicjały Trzech Mędrców oraz datę 
roczną np. K+M+B- 1905 r. 
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Miło nam donieść, że nasz redakcyjny kolega - Stefan Cyraniak 
został wyróżniony, jako jedyny z naszego województwa - wśród 18 in
nych dziennikarzy z całej Folski w I edycji konkursu ,,Dziennikarz z na
szych stron". 

Konl\urs ten z~,i,;~ł ogłoszony przez f towarzyszenie na Rzę.cz Forum 
Inicjatyw Pozarząctowych w Warszawie:. 

Organizowany był w ram ach pro 
jektu "Dziennikarstwo obywatel 
ski e sposobem zwi ę ksze ni a ak-

tywno śc i s p ołecz n ej " fin ansow anego 
przez program Partnerstwo dla samorzą 

du terytorialnego LGPP " ze środków USA
ID Patrona t m edialny naci konkursem ob
ję li: W irtualna Polska, Mies i ęcznik PRESS , 
Gazeta Krakowska i Głos W ielkopolski . 

Ce lem konkursu było zachęce ni e dzien
nikarzy do popul aryzowa ni a 
inicjatyw obywate lski ch , sy
gnalizowanie prob lem ów, ja-

• kie do tyka j ą l o kalną społecz 

no ' ć, po dej m owani e inter
we ncj i oraz edukowania spo
ł ecze ńs twa w zakres ie gw a
ran towanych im przez p ań
stwo praw. 

Do konkursu m ogli być no
minowani dziennikarze prasy 
lokalnej i regionalnej, którym 
bliskie są zasady dziennikarstwa obywatel
sk iego. Głównym ce lem dziennikarstwa 
obywatelskiego jest włącze ni e społeczeń 
stwa do debaty publicznej i koncentracja 
program ów politycznych na sprawach, któ
re społeczeń s two postrzega i uznaje za 
ważne. 

Decyzje o przyz nani e ty tułu " Dzienni 
karza z naszych stron " podejmuj e kapi
tula konku rsu, w s kła d kt órej wesz li 
przeds tawiciele mediów, organi zacji po
zarządowych i sam o rząd u . Honorowym 
przewodn i czącym kapituły by ł Stefan 
Bratkowski - dziennikarz, r e p o rtażys ta 

i pisarz. Jed en z najwybitni ej
szych p o lski ch publi cys tów 
ostatni c h kilkud z i es i ęc iu la t. 
Obecnie stale ws p ółprac uj e z 
" Rzecz p os p o lit ą". Ho no rowy 
prezes Stowarzyszenia Dzienni
karzy Po lski ch oraz prezes rady 
fundac ji Centrum Prasowe dla 
Krajów Europy Ś ro dkowo
W schodniej . Ponadto 

- Michał Guć - człone k za rządu 

miasta Gdyn i dyrektor program o
wy fundacj i rozwoju sp ołeczeń

stwa obywa telskiego; 
- Dobrochna Kędzierska - re

daktor naczelny W irtualnej Po lski 
oraz dziennikarz "Polityki "; 

- Jacek Ejsmond - dziennikarz 
Polsk iego Radia Programu III ; 

- Piotr Frączak- założyc i e l i re 
dakto r naczelny mi es i ęcz nika 

"Asocjacje" , p isarz, dz i ałacz spo
łecz ny. 

Zwycięzcy byli wyłaniani w opar
ciu o trzy kryteria: 

- isto ty opisywanego w artyku-

łach tem atu dl a danej społeczności lo
ka lnej, 

- bezs tronności i rzetelności prezentowa
nia stanowisk zaangażowanych stron , 

- skutku , jakie przyni osły artykuły, czy to 
w pos taci poprawy życ i a mieszkańców czy 
też prom ocji zała twione j sprawy. 

. Ty tuł " Dziennikarza z naszych stron " 
przyznawany jes t jednemu dziennikarzo
w i , lecz dodatkowo kapituła może przy-

znać wyro zn1 em a. Do konkursu nomino
w ano 63 dziennikarzy z różnych gazet. Z 
naszego w oj ewództwa wpłyn ę ły dw ie 
nominacje. 

Jedna na naszego kol egę zg łos zona 

przez "KM" , a druga na znanego dzienni
karza z "Gazety Lubuskiej" - Eugeniusza 
Kurzawę . "Kuri er Międzyrzecki " był chyba 
j edną z najmniejszych gazet tam wys tępu

j ących , jednak dziennikarstwo pana Stefa
na na podstawie a rtykułów z os tatni ego 
roku zos tało ocenione pozytywnie i zauwa
żone . Konkurentami byli dziennikarze za
wodowi z taki ch znaczącyc h gaze t jak 

Str. 5 

"Dziennik Bałtycki ", "Dziennik Wschodni", 
"Gazeta Olsztyńska " , "Dziennik Zachodni " 
i szereg innych poważnych tytułów. 

Główną nagrodę i tytuł "Dziennikarza z 
naszych stron" otrzymała Jolanta Reisch 
- koresponden tka "Radia Opole " , współ
pracownik "Kiuczborskiego Kuriera Samo
rządowego" i "Nowej Trybuny Opolskiej" . 
Laureatka w ramach nagrody wyjedzie do 
Stanów Zjednoczonych , gdzie zapozna się 
z pracą lokalnych gazet w Minnesocie. 

Ponadto p rzyznano pięć wyróżnień i 
poza regulaminem dodatkowo członkowie 

kapituły wyróżnili 18 dziennikarzy, wśród 

których jest pan Stefan Cyraniak. 
Przewodni czący kap i t uły Stefan Brat

kowski w oko li cz nościowym wywiadzie 
powi ed z iał : "M i e li śmy ogromne trudn o
śc i z wybraniem laurea tów. Było co naj -

mn iej dwadz i eśc i a zgłoszeń, 

które zasług iwały na nag rod ę. 

Poziom by ł ni es łyc ha ni e wy
soki . To już poziom zaw odo
wego dziennikarstwa. Dzisiaj 
prawdziwy obraz życ i a nasze 
go kraj u można spo tkać wła 

ś ni e w gaze tac h lokalnyc h . 
Medi a ogó lnok rajowe kon 
ce ntruj ą s i ę n a w iadomo
śc i ach , które wyd a j ą s i ę bar
dziej sensacyjne. W gazecie 
lokalnej trzeba pi sać o sukce 

sach , bo ludzi to interesuj e. To jes t praw
dziwe bard zo bo ga te dziennikarstwo , 
autorzy zas koczyli mni e swoj ą wszec h
s tro nno śc i ą za int e resowań , a prace 
przekroc zyły moj e ocze kiwania". 

Przyjemnie jes t przeczytać taką wypo
wiedź , szczególnie gdy ocena ta choć w 
częśc i dotyczy pracy pana Cyraniaka, z któ
rym m am y przyj emność i zaszczyt współ

pracować w redakcji od blisko dzies i ęciu 

lat. Serdecznie gratuluj emy wyróżni eni a i 
życzymy dalszych sukcesów. 

D. Sokołowska 
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Refleksje na koniec wieku 
Gdyby można było świ at uprosić -

ludzi przyporządkowałoby s i ę 

trzem kategoriom: optym i ści, pe-
symi ści i osoby "środka"- realiści. Pierw
si przywitaliby nowy wiek z przeświadcze
niem, że czeka nas wielka milenijna eufo
ria, fala nowości, odrodze nia i szczęścia, 
drudzy popadliby na pewno w otchła!l. de
kadencji, zaś ci ostatni przekroczyliby próg 
wieków bez nadmiernie eksponowanych 
emocji, nie upatrując w przełomie millenium 
nagłych zmian we współczesnym życiu. Nie
mniej jednak schyłek tysiąclecia, koniec ko
lejnego wieku skłania Judzi do pewnych 
przemyśle!l., podsumowai1 , wniosków, ra
chunków i to zarówno w poszczególnych 
dziedzinach jak i w katego riach bardziej 
ogólnych. Wiele osób w takich sytuacjach 
próbuje przeprowadzać różnorodne rema
nenty w swoich sumieniach, dokonywać 
samooceny. Ta zaś jest w tym wszystkich 
najtrudniejsza. Poddawać krytyce innych to 
czynność zdecydowanie łatwi ejsza. W sto
sunku cło samego siebie bywamy najczęściej 
za bardzo pobłażliwi albo za bardzo surowi 
- w zależności od tego czy cierpimy na po
czucie niższośc i , czy wyższości wobec oto
czenia. 
Zaś jeśli chodzi o marzenia, zamierzenia, 

plany i projekty na niedaleką przyszłość -
najczęściej mają one związek z przysłowiem: 
"apetyt rośnie w miarę jedzenia". Im kto 
posiada wyższy status społeczny, im kto 
bardziej zasobny w fundusze, tym śmielsze 

miewa od życia oczekiwania. Bezdomny 
marzy o ciepłym przytulnym kącie, głod ny 

o sytej strawi e, bezrobotny o znalezie niu 
stałej intratnej posady, samotny o odwzajem
nionej miło śc i czy choćby prawdziwej przy
jaźni, chory o wyzdrowieniu , przed s ię bior

ca o dobrej passie w inte resach, a "lepsiej
szy" biznesmen - o luksusowym najnow
szym typie markowego auta lub zagran icz
nych wojażach. I tak dalej, i tak dalej. 

Pociobnie bywa, j eś li za kryterium przyj
miemy wiek rozwoju psychofizycznego. Pocl 
tym względem najwięcej fantazji w snuciu 
marzei1 mają dzieci. Ich oczekiwania są naj
bardziej promienne, śmiałe, fascynujące, 

odrealnione, ale zawsze piękn e, dziewicze, 
nieskażone clekadencją zwątpienia, doświad
czenia, rozczarowania - zjawiskami, które 
osaczają ludzką dojrzałość, bytowanie w 
świecie skomplikowanej dorosło ści. 

Przełom lat, stuleci, a już na pewno prze
łom wieków milenijnych powoduje, że ma
sowo uciekamy s i ę do pomocy rozmaitych 
horoskopów, przepowiedni , wróżb, a 
wszystko po to, żeby uspokoić naszą niepew
ność, obawę, nawet strach przed najb l iższą 

przyszłością . 
Na co dzie i1 nie zawsze zdajemy sobie 

sprawę z tego, że si ę boimy. Tę bojaźil. za
głuszamy nawałem pracy, obowiązków ro
dzinnych, pośpiechem życia, wizją wolności 
utożsamianej często z bezgraniczn ą samo
wolką. Ale tak naprawcl ę społecze il.stwo 

ko1ka XX wieku jest wręcz panicznie zastra-

Mieszkańcy Międzyrzecza 
zapytują 

l. Kto zajmie się porządkiem pomiędzy garażami przy ulicy Szkolnej, na tyłach po
sesji położonej na 30 Stycznia 47? Powstało tam śmietnisko, które podpalone przez nie
znanych sprawców spowodowało w dniu 14.XI. 2000 pożar. Tylko wczesna inte rwencja 
Straży Pożarnej uratowała od spalenia wszystkie stojące tam garaże. 

2 . IGedy przystąpi się do odnowienia elewacji zewnęti-zn ej budynku przy ul. Wasz-
kiewicza 44? · 

3. Czy to prawda, że dokumentacja techniczna na modernizacj ę ulicy Wita Stwo
sza nie przewidywała wymiany gruntu? Jeśli tak, to kto to projektował , a pote m przy
jął do realizacji? Wszyscy wiemy, że Międzyrzecz jest położony na gruntach wysadzi
nowych, co było bardzo widoczne po każelej zimie na ulicach 
Sienkiewicza i Wita Shvosza, gdy bruk znajdował się wyżej 
niż przed zimą, a potem osiadał , lecz nierówno. To między 
innymi było głównym powocie m opóźnienia w rozpoczę
ci u inwestycji, gdyż było potrzeba dużo pi e ni ędzy na wy
mianę gruntu. A wobec tego z czego naprawclę wynika 
potrzeba dodatkowych 100 tys . zł na wykonanie inwe
stycji? 

4. IGedy na głównym skrzyżowaniu w Międzyrzeczu 
zostaną poprawione pokrywy studzienek, a przejeżdżają
ce samochody, szczególni e nocą , przestanćl nas podrywać 
na równe nogi? 

szone i bezradn e. Choroby, wojny, katakli
zmy, afery, agresja, korupstwo, kontraban
da , narkotyki, alkohol, katastrofy - i tak w 
ni eskoi1czoność można by mnożyć "dobro
dziejstwa" współczesnej cywilizacj i. Cywi li
zacji, w której nawet w najszlachetni ejsze 
uczucia próbuje sprowadzać się cło sfe ry 
czysto instrumentalnej. 

I kiedy sn uję czasami swe ponure, pełne 
pesymistycznych odczuć refleksje , zawsze 
cłochodzę cło tego samego odkrycia - jedy
nym skutecznym antidotum na człowieczy 
strach jest ... miłość . Miło ść rozumiana w 
bardzo szerokim znaczeniu. Pojmowana 
zarówno w kontekście np. macierzyil.skim, 
braterskim, małżeil.skim, na wymiarze ogól
noludzkim i boskim skoi1czywszy. Ten kto 
kocha i jest kochany prawdziwie, czuje się 
na tyle uszlachetniony, że o bliźnich myśli 
przyjaźnie . A przyjaciołom z reguły nie robi 
się krzywdy. Gdyby więc wszyscy kochali i 
gdyby czuli si ę kochani- jakże inne byłyby 

marzenia ludzi kor\.ca XX wieku ... 
Zmierzając cło finału prowadzonych re

fl eksji , chciałabym przypomnieć słowa nie
zwykłego, bo zaskakuj ąco krótkiego kaza
nia ksi ędza Mieczysława Maliil.skiego , któ
re brzmiało: "Kochani! Zastanówmy s ię naci 
so b ą! Amen" 
Myślę , że jes t to najtrafni ejsze przesłani e 

na koniec wieku, a jego dopełnieniom niech 
będą wszystkie spełnione nasze marze ni a, 
z którymi wkroczymy w XXI wi ek. 

GrażynaPiechocka 

* * * 
Każdy ma cło nich prawo 
bez wyjątku 

w dowolnej porze dnia 
nocy czy roku 
w obojętnej godzinie 
przypadkowym mi ejscu 
stojąc 

s i edząc 
leżąc na wznak lub na boku 

N i e biorą łapówek 
ni e czerpi ą profitów 
biednym 
chorym 
śm i esznym 

ni e s tawiaj ą przeszkód 
bucłzą wczesnym rankiem 
żyją w nas o zmierzchu 

niewinne 
i grzeszne 
dalekie 
i bliskie 
najskrytsze 
i jawne 
wyraźne 

i mgliste 
marze nia 

Grażyna Piechocka 
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D. S . -Ogólnie narzeka się na brak pie
nieclzy na kulturę, a jednak udało się prze
pr~wadzić generalny remont biblioteki -
ile pieniędzy z budżetu Gminy przeznaczo
no na ten ce l? 

K. P. - a remont biblioteki Rada Gminy 
przeznaczył a łączni e ok. 600.000 zł. Został on 
przeprowadzonych w dwóch etapach. W 1999 
wy mieniono okna, wykonano podjazd dla wóz
ków inwali dzki ch oraz zmi eniono posadzkę 
holu bibli oteki . Pozostałe prace dokor\czo no 
latem tego roku. Obejmowały one wykonanie 
elewacji zewnętrznej oraz moderni zacj ę i ge
neralny remont pozostałych po mieszcze11 we
wnatrz budynku . 

D. S.- Zewnętrznie budynek prezentuje 
s ię bardzo ładnie, proszę powiedzieć czy
telnikom, jakie zmiany zaistniały wewnątrz 
pomieszczeń bibliotecznych? 

K. P. - Oprócz widocznej z zewn ątrz prze
pi ę kn ej elewacji i nowych okien, wymi eni ono 
i n s t:.ll a cj ę grzewczą w c ałym bu
dynku , położono nowe posadzki, 
zmodyfikowano oświ etl eni e . Od
dzielono czytelni ę od wypożycza!-

... ni dla dorosłych przeszkloną ści an

ka. Pomi eszczeni e ni e s traciło 

sv~ej p rzestro nności, a osoby pra
cuj<!Ce w czytelni mają zapewnio
n ą c i szę i skupienie podczas nauki. 
Całość prac zakończono odmalo
waniem wszystkich pomieszczeó 
i remontem klatki schodowej na I 
p i ę trze . 

Ma m nadz i ej ę, że poczynion e 
zmiany u satysfakcjonują naszych 
czytelników. 

D. S. - Pozostając przy temacie "pienią
dze" zapytam czy przydzie lon e przez Radę 
Środki finansowe pozwalają na bieżące uzu
pełnianie księgozbioru o wszelkiego typu 
nowości wydawnicze? 

K. P. - Środki finansowe na zakup k i <)żek 
uzyskujemy z dotacji przyznawanej przez Radę 
Gminy dla MOKSiR w Międzyrzeczu . Dyrektor 
tej placówki , pani J. Pacholal<- Stryczek, uwa
ża pozyskiwanie nowości za jedno z najważniej
szych zada1'1 placówek bibliotecznych. Od kilku 
lat w województwie gorzowskim przeznaczali
śmy na ten cel najwięcej pieniędzy. Czyte lnicy 
mają stały dostęp do nowości ze wszystkich cizie-

• ci zi n wiedzy. Ku pujemy nowości literatury pi ęk
nej oraz popularnonaukowe, uwzgl ę dniając po
trzeby różnych grup czytelników. Prowadzona 
przez nas poli tyka uzupełni a ni a ksi ęgozbi oru 

zna l azła uznanie w Ministerstwie Kultury iDzie
dzictwa Narodowego, któ re przyznało w tym 
roku naszej bibliotece dodatkowe środki na za
ku p ksi ążek wysokośc i 8 tys . zł. 

D. S. - Ile tysięcy woluminów liczy ksi ę
gozbiór naszej biblioteki? 

K. P - Ksi ęgozbi ór biblioteki li czy obecnie 
oko ło 100.000 woluminów. Jego trzon stanowi 
li te ratura dzi eci ęca i młodzi eżowa oraz wypo
życzalni a i czytelnia dla dorosłych . Posiacłamy 
także bogatą ofertę tzw. książld mówionej, prze
znaczonej dla osób z wadami wzroku oraz ka
set video; głównie lektury, filmy oświatowe i 
przyrodnicze. Dla osób uczących si ę języków 
obcych, polecamy książld w języku angielskim , 
niemieckim, ń·ancuskim i rosyjskim. 

D. S . - Kto najczęściej korzysta z tego 
księgozbioru? 

K. P. - Najwi ększy procent naszych czy
te lników stanowi ą dzieci i młodz i eż u cząca 
s i ę oraz studenci. Pozostali , repr eze ntując 
różn e grupy zawodowe s i ęgaj ą po ks i ążkę 
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BIBLIOTEKA JAK NOWA 
Rozmowa z Krystyną Pawłowską - starszym 

kustoszem biblioteki w Międzyrzeczu 
dla przyj emnośc i lub przy okazji u zu pe łni e
nia wykształc e ni a. 

D. S. -Jakie pozycje książkowe cieszą 
się największym powodzeniem? 

K. P. - Zainteresowania naszych czytelni
ków są bardzo różn o rodn e . Wynikaj ą one z fa
scynacji j akimś zjawi skiem lub osobą, koniecz
ności <! nauki. Dlatego omówi ę tylko ni ektó re 
"mody'' biblioteczne. Niesłabnącym powodze
niem cieszy si ę lite ratura obyczajowa (Steel, 

Devovoux, Brown) sensacyjna (Forsyth, Cien
cy, Cussler) i kryminały (Christie) , skandynaw
ska (Sahdeno , Lerum) i fantastyka (Dick, Na
tan) wśród pisarzy największe zainteresowanie 
buclza: Coelho, Wharton , Carroll , Gaardner. 
StasiL;k i Sapkowski . 

Niew<)tpliwy wpływ na to, co czytamy, mają 
filmy, które chętnie porównujemy z orygin ałem 

literackim ("Zaklinacz koni ", "Małe kobietki", 
"Przepiórki w płatkach róży" , "Gniew oceanu"). 
Na podstawie opinii naszych czytelników pole
cam seri ę popularnonaukowf! ,.Na ścieżkach na
uki" wydawaną przez wydawnictwo "Prószyó
ski i Ska". 

D . S. Na półkach wyłożone są również 
kolorowe czasopisma kobiece - proszę o 
podan ie kilku tytułów, które są najczęściej 
czytane. 

K. P. - Czytelników naszej biblioteki przy
Ci<)ga bardzo atrakcyjna oferta tytułów czaso
pism. Nawiązując do pytania polecam naszym 

paniom "Urodę ", "Oliwię" , "Vivę", "Życie na go
rąco", "Mój pi ękny ogród" , "Kwiaty w domu", 
"Moje mieszkani e", "Twój styl". Pamiętamy 
również o naszych "małych paniach", dla któ
rych oddzi ał dl a dzieci prenumeruje "Fili pin
kę " , ,Jestem", "Mała miss". 

D. S.- Idąc z postępem czasu uważam, 
że bibliotekę należałoby wyposażyć w kom
pu tery z dostępem do internetu - czy pla
nuje się tego typu przedsięwzięcia? 

K. P -Komputeryzacja naszej 
biblioteki to tylko kwestia czasu. 
Należałoby przeprowadzić ją stop
niowo . W pi erwszej kolejności 
chcielibyśmy wprowadzić koel pa
skowy, aby chronić księgozbiór 
przed kradzi eżą . Internet to obec
nie najpopularniejsza forma uzy
sldwania informacji, to nośnik naj
nowszych danych z różnych dzie
dzin wiedzy i nauki. Umożliwia 
kontakt z innymi bibliotekami, a 
przez to szybszą realizację wypo
życzeń mię cl zybibli otecznych. 

Mam nadzi ej ę, że na wykona
nie tego przeds ięwzięcia nasi czy

telnicy nie będą czekać .zbyt długo . 

D. S. - Ile osób obecn ie pracu je w bi
b liotece? 

K. P. - W bibliotece jest zatrudnionych pi ęć 
osób. W tym dwi e to pracownice oddziału dla 
dzieci, pozostałe obsługują czytelni ę i wypoży

czalni ę dla dorosłych . 
D . S . - W jakich godzinach będzie czyn

n a biblioteka? 
K. P. - Godziny pracy naszej biblioteki po-

zostają bez zmian. 
Wypożyczalnia i czytelnia dla dorosłych: 

poniedziałek- pi ątek 10.00-18.00 
Sobota- 10.00-15.00 
Oddział dla dzieci 
poniedziałek- piątek 10.30-1 7.30 
Sobota- 10.00-15.00 
Dz i ękuję za rozmowę. Życzę satysfakcji z 

pracy zawodowej oraz powo dzeni a w życ iu 
oso bi stym. 

D. Sokołowska 

List do Redakei i ... .. 
Sprawy przekazane w notce "Szpi lką w nieporządki" były przedmi otem szczegóło

wego rozpoznania w Urzędz i e Gminy. W tym zakresie: 
l. Dokonano lustracji wszystkich wymienionych w artykule miejsc ni eoświetlonych 

i wspólnie z Poste runkiem Energetycznym Międzyrzecz ustalono możliwość po
prawy stanu oświetl e nia, 

2. Posterunek Energe tyczny w ramach przyj ętego od Urzędu Gminy zlecenia doko
nywać będzie stałej lustracji funkcjonowania oświetlenia miasta, 

3. Oświetle nie te r e nów przy PKO oraz usunięcie b etonowych słupków przy ul. Spo
kojn ej realizować będzi e Spółdz i elnia Mieszkaniowa -właści cie l tych te renów. 

Rzecznik prasowy Burmistrza Antoni Tkocz 
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Na zawiadomienie o eliminacjach do teleturnieju ,,Jeden z dziesięciu" 
czelmłem około sześciu miesięcy. Nadeszło końcem sierpnia z terminem 
uczestnictwa 9 września . Przyjechawszy do Warszawy odszukałem LO im. 
Hoffmanowej, gdzie odbywał się "przesiew ochotników" w następujący 
sposób: zbiera się 20 osób, wchodzą na salę, otrzymują karty z 20 pyta
niami testowymi i 15 minut na udzielenie odpowiedzi. 

N
ależy odpowiedzieć poprawnie na minimum 16 pytań, gdyż 16 punktów jest wa 
runkiem zakwalifikowania się do udziału w nagraniu odcinka którejś edycji. 
I znów oczekiwanie. Po niespełna 3 tygodniach miła niespodzianka. W skrzynce 

pocztowej zaproszenie na nagranie. Trzymając w rękach zaproszenie z konkretnym termi
nem i warunkami udziału, czułem przecle wszystkim podniecenie i radość . Jednak to dopie
ro prolog do dalszych wydarzeń. 

20 października wyjazd , aby w następnym dniu tj. w sobotę 21. wziąć udział w nagraniu. 
O godz. 9.30 zbiórka na Dworcu Centralnym (przed kasą nr l), skąd autobusem (30 osób
uczestnicy 3 odcinków) zostajemy dowiezieni do studia. Jak się okazało uczestnicy nagra
nia następnych dwu odcinków mieli dojechać na godz. 11, gdyż w tym dniu nagrywano 5 
odcinków- od 12. do 16. Przedstawiono zasady udziału w nagraniu, każdy z uczestników 
otrzymał regulamin teleturnieju, potem nastąpiło losowanie kolejności stanowisk Przypa
dło mi 4. stanowisko w 13.odcinku. Czekanie w bufecie studia, przy kawie i rozmowa z 
partnerami (później okazało się, że była to finałowa trójka) . Wreszcie nasza kolej. Przygoto
wanie kamer, sprzętu, scenerii itp . Jest to w istocie cały obrzęd, bo w trakcie nagrania każ
dy szczegół musi być prawie perfekcyjny. 

Pan T. Sznuk dodaje otuchy, starając się rozładować napięcie . I etap, po 2 pytania dla 
każdego z dziesięciu, do drugiego etapu przechodzi siedmiu, z których pozostaje trzech: p. 
Tomasz z Mrozów, ja i P. Janusz ze Świdnicy. Ponowne oczekiwanie na rozgrywkę finałową 
trwa ponad 3 godz. 

Po 17.00 nasza trójka staje do rozgrywki finałowej . Pan Sznuk swym charakterystycz
nym i ci epłym głosem stara się rozładować napięcie żartobliwymi dygresjami , lecz teraz 

BYŁEM "JEDNYM 
DZIESIĘCIU" .. l Z TRZECH 

czujemy się rywalami, choćjeszcze przed chwilą rozmawialiśmy po przyjacielsku. Rozgrywka 
trwa ok 15 minut. Kilkakrotnie cała trójka równocześnie naciska_ła przyciski, rywale są 
nieco szybsi. Wygrywa p. Janusz, choć z niedużą przewagą punktową. 
Zakończeniem finałów są formalności związane z potwierdzeniem odbioru wygranych, 

pobraniem podatku od zwycięzców odcinków, zwrotu kosztów podróży uczestnikom. I tak 
przechodzimy do historii teleturnieju ... 

W niedzielę kolejni uczestnicy następnych odcinków, w następną sobotę również . 
W relacji pominąłem wiele szczegółów uznając je za niezbyt ważne . Pragnąłbym jednak w 

podsumowaniu przedstawić nieco refleksji natury ogólnej . 
Jest niewątpliwym, że siedząc w wygodnym fotelu przed ekranem telewizora, oglądając 

różne teleturnieje wiedzy, jesteśmy swobodni i rozl uźnieni, znamy odpowiedzi na trudne 
częstokroć pytania . Jednakże nastrój studia i świadomość pewnej presji przytłacza i spra
wia, że nawet w odpowiedzi na proste pytania można błędnie odpowiedzieć, bo jednak te 3 
sekundy to nieco za mało. 
Śmiałbym twierdzić , że ogromną rolę (min. 70%) odgrywa tu szczęście i refleks. 
Sam udział w takich rozgrywkach j e stjuż prestiżowy. Jest zwycięstwem nad sobą samym 

-pokonaniem kolejnego etapu, gdyż połowy dzieła dokonał, kto zaczął- kto uczynił pierw
szy krok Zamierzam uczestniczyć w innych turniejach wiedzy, gdyż stosownie do słów 
Kartezjusza: "Nie wystarczy posiadać dobry umysł. 

Najważniejszym jest, by go dobrze używać". 
Wierzę, że wielu z nas- ma w sobie zasób tylu wartości i cech, o jakie sami siebie nie 

podejrzewamy. A jakże niewiele potrzeba, by je wyzwolić, by pokonać utarte stereotypy i 
schematy, by realizować to, co głęboko w nas tkwi- nasze marzenia, pragnienia i zamierze
nia, bo "wszystkie wspaniałe rezultaty, jakie kiedykolwiek osiągnął człowiek , możliwe były 
dzięki temu, iż uwierzył, że coś w nim samym jest wyższego nad zewnętrzne okoliczności" 
(Bruce Barton) . Współczesna nam rzeczywistość Qak i minione dla przeszłych pokoleń) 
jest i zawsze była dla każelego człowieka w istocie wyzwaniem . 

Jest wielką sztuką zawsze chodzić z podniesioną głową, niezależnie od okoliczności sytu
acji, w jakiej się znajdujemy, a nie opuszczać jej w poddaniu się, w rezygnacji, często w 
rozpaczy. Pozwólmy wyzwolk si ę w nas tym wartościom. które winny być naszym osobi
stym kompasem w uporczywym i konsekwentnym dążeniu do wytyczonego celu, w poko
nywaniu siebie, swoich słabości i zwątpie11. 

Niechaj każdy, kto wskrzesi w sobie odwagę życia, w zadumaniu nad fenomenem życia 
powie: ,Ja marzę o rzeczach, których może nigdy nie było i mówię sobie: Dlaczego nie? 

Dlaczego by nie ja?". Stanisław Mrowiec 
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PROTEST 
ZWIĄZKÓW 

ZAWODOWYCH 
• 

SŁUZBY 
ZDROWIA 

Dnia 17 listopada odbyła s i ę mani
festacja związków z całego województwa 
lubuskiego . Manifes tacja rozpoczęła s ię 
o godz. 11 .00 przed Szpitalem Wojewódz
kim nr 2 w Gorzowie Wlkp. Związkowcy 
z lubuskich szpitali zablokowali tory ko
lejowe oraz drogi krajowe do Gdańska i 
Poznania. Związkowcy nie walczą o poel
wyżki ani profity dla siebie , walczą o pie
niądze dla całego naszego społecze ń

stwa. 
L.K.CH zgodnie z d ecyzją UNUZ 

(U rząd N aclzoru U sług Zdrowotnych) 
musi odelać biedni ejszym kasom 9 mi zł, 
nie dostanie również dotacji ponacl 30 mi 
zł. na 2001 rok. 

Takiej sytuacji winne są rozbieżno ści 

w liczbi e ubezpieczonych Lubuszan. 
UNUZ podaje , posługując się danymi 
ZUS, że jest ich 871 tys ., natomiast 
L.K.CH na podstawie Rej estru Usług 
Medycznych twie rdzi, że jest ich o 100 
tys. więcej 

Od decyzji UNUZ dyrektor L.K.CH od
wołał s ię . Wobec zai stniałej sytuacji szpi
tale będą stały w obliczu ograniczenia 
swojej działalności, a ni ektóre ul egn ą li
kwidacji. 

Społeczeństwo nasze zmęczon e jest 
ciągłymi protestami, dezinformacja po
woduje brak zainteresowania problema
mi służby zdrowia, a b ałagan reformy 
zniechęca wręcz ludzi do nas. Działal
ność ludzi d ecydujących o naszym zdro
wiu ma na celu likwidacj ę wielu placó
wek. Nikogo nie interesuje człowiek tyl
ko pi e ni ąd ze, zyski finan sowe, sucha 
kalkulacja ekonomi czna. 

Uczestniczki demonstracji 
Zakładowej Organizacji Związkowej 

Ogólnopolskiego Zw. law. Piel. i Poł. 
przy SP ZOZ w Międzyrzeczu 
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. ~ INFORMACJE Z RATUSZA 

e Zarząd Gminy Międzyrzecz podaje do wiadomości, że został rozstrzy
gnięty pisemny przetarg nieograniczony na dzierżawne utrzymanie obiek
tów i urządze1'1 użyteczności publicznej Międzyrzeckiego Rejonu Umoc
nionego wraz z wykonywaniem usług turystycznych na gminnych nieru
chomościach w Pniewie w okresie 5 lat od podpisania umowy. Komisja 
przetargowa w trakcie postępowania przetargowego wybrała ofertę Biura 
Turystycznego "Małgorzata" z siedzibą w Międzyrzeczu reprezentowaną 
przez Jarosława Kusia jako ofertę najkorzystniejszą. Zarząd Gminy za
kwalifikował tę ofertę do zawarcia umowy na warunkach ustalonych w 
przetargu. 

e Na odbywających s i ę X Targach Inwestycyjnych Miast Polskich IN
WESTCITY Poznai'l 2000 swoje stanowisko urządziła Gmina Międzyrzecz. 
Przedstawiono szereg ofert inwestycyjnych i zaprezentowano nowy film 
"Międzyrzecz", promujący walory turystyczno krajoznawcze p i ęknej Zie
mi Międzyrzeckiej 

e Międzyrzecz odwiedziła clelegacja miasta Bad Freienwalde. Goście 
wyrazili chęć podj ęc i a z naszym miastem szerokiej współpracy. Zawarcie 
umowy o współdzi ałan iu miast stworzy szansę pozyskania dodatkowych 
środków pomocowych. , 

e W przeclclziei'l Wszystkich Swiętych burmistrz i członkowi e Zarządu 

• Gminy odwiedzi li miejsca pamięc i narodowej w naszym mieśc i e. Wszę

dzie złożono kwiaty i zapalono znicze . 

e Młodzież Gimnazjum nr 2 wykon a ła wiele prac porządk~wych na 
cmentarzu ko munalnym w dn iach poprzedzających Wszystkich Swiętych. 
Wspólnie z opiekunem p. M. Matczakiem uporządkowała mogiły opusz
czone, a także tereny zieleni . BRAWO. 

e Społecze1'lstwo miasta uczciło Święto Niepod l egłości zł ożeniem kwia
tów przy Pomniku Tysi ącleci a. Burmistrz W. Kubiak przypomn i ał histo
ryczne znaczenie tego świ ęta. Był apel po l egłych, potem salwa armatn ia 
naszej kompan ii honorowej. , 

e lllistopada międzyrzeccyseniorzy uczcil i Swi ęto N i epodleg łości or
ganizując ko leżei'lskie spotkanie w siedzib ie kl ubu. Był a herbatka i ciast
ka, ale nade wszystko klub wypełniła muzyka i śp i ew. Była "Pierwsza Br y
gada", potem "Wojenko, wojenko", "<Szerwone maki", "Orły, soko ły" i wie
le innych p i ęknych polskich pieśni patriotycznych. 

e Po wielu próbach zorganizowania w mieście orkiestry dętej - wresz
cie się udało. Wspólne działanie burmistrza W. Kubiaka i dowódcy jed
nostki wojskowej płk M. Różańskiego stworzyło warunki utworzenia or
kiestry. 26 muzyków - członków dawnej orkiestry wojskowej i innych ze
spo łów już ćwiczy. Na razie bez pieniędzy i na wypożyczonych instrumen
tach. Ale już graj ą znakomicie . Kapelmistrz orkiestry A. Judek planuje 
na wi osnę zaprosi ć mieszkai'lców miasta na inauguracyjny koncert. 

e Zakoi'lczył s i ę remont kapitalny b ibli oteki miejskiej. Tylko w tym roku 
na ten cel wydatkowano bli sko 420 tys. złotych . Budynek prezentuje s ię 

okazale. Już teraz można dokonywać wypożyczei'l książek. 
e W listopadzie burmistrz zaprosił do Ratusza redakcje szkolnych ga

zetek dzia łające we wszystkich szkołach podstawowych i g imnazjach. Bur
mistrz poinformował o realizacji głównych zadai'l inwestycyjnych i planach 
na najbliższy okres. Zachęci ł młodzież także do wzięcia udziału w konkur
sie na opracowanie pr ojektu medalu i logo związanego z obcho dami 1000-
lecia istnienia naszego grodu. Redaktorzy gazetek szkolnych zobaczyli 
też film o Międzyrzeczu . 
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eksperymentuję na nich ... 
Myślałam, napisz.ę o tym w ten sposób. 

Jest stara kotłownia na osiedlu Centrum, do 
pracowni wchodzi się wąskimi schodami na 
trzecie piętro . Tam jest sala wykładowa, pra
cownia, a teraz sala wystaw w jednym, wyre
montowanym pomieszczeniu . Jego po
wierzchnia ogranicza liczbę młodych ludzi 
terminujących u pana Kasprowicza. Piętna
stu bo chętnych jest więcej . Profesjonalista 
prowadzi centrum szkoleniowe, ludzie uczą 
się tu malarstwa, rzeźby, fotografii. Nie eks
perymentuje, to doświadczony pedagog- pa
sjonat, wrażliwy artysta - malarz i społecz

nik. Choć sam odżegnuje się od tego ostat
niego, komentując to w ten sposób, że sys
tem uniemożliwia praktycznie działanie w 
pojedynkę. Uważa, że tak powinien pracować 
dla młodzieży. Czy tylko sztuka, tylko wokół 
sztuki można spotykać się, spędzać czas, być 
ze sobą? Nie, pokazuje mi stosującą w rogu 
perkusję. Grają, przygrywają sobie, przycho
dzą porozmawiać, niektórzy biorą do ręki 
pędzel czy glinę . Jest wysoki procent ludzi 
kontynuujących potem te zainteresowania na 
wyższych studiach artystycznych .. Na wysta
wę - poplenerową z Trzciela z maja i kwiet
nia -przychodzi - mówi - głównie młodzież 
szkół średnich. Myślę -jaka to alternatywa 
dla naszej międzyrzeckiej małomiasteczko
wej nudy. Ale nie tak chcę o tym pisać . Roz
mawiamy. Pan Kasprowicz jest bardzo in
teresującym człowiekiem. Mówi, że o obra
zach nie powinno się dyskutować, mówić, 
powinno się je odbierać jak muzykę . Na po
ziomie emocji powinno się odbierać sztukę, 
a tutaj, w pracowni w kotłowni można zoba-

czyć nurty współczesnej sztuki polskiej, eu
ropejskiej, wszystko to, co ciekawe dzieje się 
dzisiaj w malarstwie. Przyj eżdżają byli 
uczniowie i ludzie sztuki z zewnątrz. Scho
dzimy pięterko niżej do pracowni rzeźbiar
skiej. "Ubrane" w tkaniny korpusy rzeźb 
wykonanych przez ludzi, którzy niedawno 
dopiero, jeżeli nie pierwszy raz, wzięli do ręki 
gliniane tworzywo. Dla mnie, amatorki , do
skonałe proporcje ciała ludzkiego. Rzeźby 
wykonane są na specjalnym zrobionym przez 
pana Kasprowicza "rusztowaniu" z żela
znych prętów. Uderza mnie "fidiaszowy" 
korpus bez rąk i nóg, ma je jakby odcięte 
czy urwane, to jakby klasyka grecka dzisiaj 
uchwycona po tysiącu Jat, obtłuczona, ale 
mimo to, czy dlatego, jak w wierszu Norwi
da, piękna. Pan Kasprowicz też mówi, że to 
dobra rzeźba. Idziemy znowu na górę do sali 
wystawowej ... Co z tego ma? Kontakt z mło
dzieżą dynamizuje. W procesie dydaktycz
nym chodzi o to, by umiejętnie wychwytać 
talenty. Nie pokazuje, jak trzeba zrobić, uczy 
młodych ludzi szukać. Żeby osiągnąć tu suk
ces trzeba mieć duże doświadczenie , dyspo
nować szerokim wachlarzem metod. Strefa 
emocjonalna człowieka jest czymś ogromnie 
ważnym, zasadniczym. Odkrywanie w niej 
tych drobin wśród rzeczy pozornie nieważ
nych, drobiazgów, poprzez ćwiczenia, korek
ty, ma na celu dotarcie do osobowości mło
dego artysty, znalezienie jej. Niekoniecznie 
musi z tego powstać artysta zawodowiec. Cał
kowicie satysfakcjonuje pedagoga, gdy adept 
nauczy się patrzeć na rzeczy, na obiekty, 
poprzez sztukę, gdy się nią zarazi na całe 

życie. Własne doświadczenia w kontaktach 
z innymi ludźmi, z ich wizjami świata, wery
fikowanie ich poprzez aktualizację oglądu 
rzeczywistego świata jest bardzo ważną rze
czą. W malarstwie, rzeźbie trzeba znaleźć 
odpowiedniki, które opowiadają zastaną w 
naturze sytuację, by zrozumieć jak ona, na
tura, istnieje, zapisać swoją naturalność . (Sta
jemy przy obrazie Anny Sobkowiak) . Natu
ra świata wymaga od człowieka określenia 

swojej konstrukcji. By to wybrzmiało na płót
nie, malarze przerysowują niektóre rzeczy. 
Anna zapisała swoją naturalność na drzewie, 
na obrazie drzewa rosnącego. Widziałam, jak 
krople koloru mogą spadać, podobnie do li
ści, na powierzchnię płótna wokół pnia ... 

Jeszcze o fotografii. Dlaczego? .. Do czego 
jest np. niezbędna? Rzeźbiarz musi sfotogra
fować w świetle swoje dzieło, sprzedać jego 
publiczności. Fotografika ma bliskie związ
ki z grafiką. By robić zdjęcia, wystarczy wraż
liwość, wiedza, wyczucie momentu, kiedY] 
trzeba nacisnąć migawkę. Nasze miasto nie 
we wszystkim jest ostatnie. Prestiżu dodaj 
mu fakt, że jest trzecim miastem w wojewódz 
twie lubuskim, gdzie jest robiona pełna rzeź 
ba. Jest prowadzona współpraca w tym za 
kresie z cegielnią w Murzynowie. W przy 
szło ści doświadczenia związane z obróbk 
termiczną mogą być wykorzystane w pra 
cach konserwatorskich przy rekonstrukcj' 
elementów zabytkowych. 

Iwona Wróbla 

FOTOREPORTAŻ NA STRONI 
KOLOROWE]- OBO 

My także pamiętaliśmy! 
W poniedziałek, 30. października uczniowie Gimna

zjum nr2 w Międzyrzeczu udali się wraz ze swoimi wy
chowawcami na cmentarz komunalny. 

O
koło godziny 10.00 Wyszliśmy ze szkoły. Jak to ucznio 
wie, na początku robiliśmy niezły harmider, lecz w dro 
dze powoli opuszczała nas hałaśliwość i rozhukanie . 

Wreszcie wyciszeni i skupieni dotarliśmy do celu. Zdumieliśmy się 
rozległością cmentarza, który jeszcze rok temu wydawał nam si ę 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

H•ndlowe 
Uatueowe 
Prod11kcyjne 
GOipod81'UC 

* Projekty budowlane i technolo&iczne 
• Modernizacja i rozbudowa budynków istaiehcych 
• Nadzór i kitrowanie robotami budowhnymi 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 os 

Doradztwo lecbnlczae • 
Wycuy i kosztorysy • 
Opinie techniczne 

SPRZEDAŻ 11PROJEKTÓW GOTOWYCH" 

mniejszy. Spotkaliśmy wiele osób, które przyszły porządkowa 
groby i modlić się za swoich zmarłych. 

Po rozdzieleniu sprzętu udaliśmy się na wyznaczone nam miej 
sca, gdzie chcieliśmy sprzątać . Były to stare groby. Większośc 
nawet nie przykryto nagrobkami. O miejscu pochówku świadczył 
tylko tabliczki z imionami i nazwiskami zmarłych. To była dla na 
kolejna niespodzianka: na cmentarzu, przecież zwanym "nowym" 
istnieje tak wiele zapomnianych, opuszczonych grobów! 

Bynajmniej nie zniechęceni wietrzystą, nieprzyjemną pogod 
wzięliśmy się zaraz do roboty. Grabiliśmy, wymiataliśmy, szoro 
waliśmy. Po dwóch godzinach można było zobaczyć efekt nasze 
zespołowej pracy. Wtedy część z nas udała się na groby swoic 
bliskich, by postawić znicze i pomodlić si ę. Zziębnięci, lecz zad 
woleni z siebie wracaliśmy do domów, by za dwa, trzy dni powr' 
cić tu i uczcić pamięć bliskich nam zmarłych. 

Jeszcze nas nie stać, z racji naszego młodego wieku i fascynacj 
życiem, na głębszą refleksję o przemijaniu. Myślę jednak, że akcj 
ta była ważna dla młodzieży naszego gimnazjum. Uczyliśmy si 
szanować takie miejsca, jak cmentarz oraz zrozumieliśmy, że mo· 
na zrobić coś bezinteresownie . Okazało się, że to też daje duż 
satysfakcję. 

Ola Sobańska kl. Ie Gimnazjum nr 
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ZAPRASZAMY DO ZAK.UPÓW 
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Informacje: 
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* blacha dachówkopodobna + * blaca trapezowa ocynk 
* dachówki ceramiczne 
* dachówki cementowe 'f..<'t 
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* GRESY Opoczno, Czechy ~ 
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wSZPITALU 
SPZOZ 
w MIĘDZVRZECZU 

RESTAURACJA HOTEL ,,DUET,,s.c. 
JACEK BELZ & ADAM KRYSTJAN 

os. Kasztelańskie Ba 66-300 Międzyrzecz 
tel. 095 742 22 56 , 0601 57 65 93 

Polecamy usługi w zakresie orgamizacji: 

wszelkiego rodzaju imprez okolicznościowych, wesel,chrzcin.komunii,styp,szkoleń 

BAL SYLWESTROWY 
2000r.GDZIE ? 

TYLKO W "DUECIE" !!! li 
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NOWY ODDZIAŁ 
W dniu 20. października 2000r. dokonano uroczystego otwarcia 

riowego oddziału rehabilitacyjnego w Szpitalu Samodzielnego Pu
blicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Międzyrzeczu. 

Oddział ten zaadaptowano z byłych po
mieszczeń apteki zakładowej i części od
działu położniczo - ginekologicznego. Pra
ce budowlane zostały wykonane dzięki za
angażowaniu wielu międzyrzeckich fir m, 
które w dużej części nieodpłatnie świadczy
ły swoje usługi, tworząc tak ważną placów
kę leczniczą. 

Od początku roku wielu przedsiębiorców 
w różnorodnej formie udzielało wszech
stronnej pomocy naszemu Szpitalowi. Dzię
ki zrozumieniu i otwartości na nasze trud
ne problemy wyremontowano i zmoderni-

• zowano oddział anestezjologii i intensywnej 
terapii, oddział położniczo - ginekologicz
ny z blokiem porodowym, blok operacyjny, 
oddział chirurgiczny, zakład leczniczo -
opiekuó.czy. 
Wartość wykonanych prac, które nie ob

ciążyły budżetu Samodzielnego Publiczne
go Zakładu Opieki Zdrowotnej wyceniono 
na ca 250.0 tys. zł. 

W tym tak ważnym dla Szpitala dniu była 
okazja, by podziękować za wsparcie, god
ne zachowanie, za ludzką wrażliwość, do
broć serca i wielkość charakterów. 

Zostały wręczone listy gratulacyjne nastę-

pującym osobom i instytucjom: 
SPONSORZY 
• Brilmer Janusz 
-Zakład Usługowy "DROGO BUD" 
• Derwich Wojciech 
- "VALENTIN" Sp. z o.o. 

• Dubicki Tadeusz 
- Przedsiębiorstwo Produkcji Betonów 

Sp. z o.o. 
• Dworczak Czesław 
- Przedsiębiorstwo Budowlano - Monta
żowe "BUD- POL" s.c. 

• Frabiński Andrzej 
- Przedsiębiorstwo Techniki Instalacyjnej 

,,AFPOL" 
• Fundacja "DLA ZDROWIA" 
• Hudziak Mirosław 
- "SANIPOL" Sp. z o.o. 
• Joó.ca Kazimierz 
- Zakład Produkcyjno- Usługowy s.c. 
• Krzywulski Janusz, Dobrowolski 

Henryk 
-Przedsiębiorstwo Usługowo- Produkcyj

ne "BUDINSTAL" s.c. 
• Łabuza Grażyna 
- Przedsiębiorstwo Produkcji Handlu i 
Usług "MINI MAX" s.c. 

• Maciejewicz Tadeusz 
- Przedsiębiorstwo Produkcji Handlu i 

U sług "REMPO L" S.A. 
• MaciejewskiJanusz "WERTH- HOLZ" 

Pszczew 
• mjr. Mądry Andrzej 
- Kierownik WAK (Wojskowej Admini-

stracji Koszar) 
• Mielczarek Andrzej 
-Sklep Meblowy 
• Ozimkiewicz Marek 
-Przedsiębiorstwo Handlowo-Usługowo 

Pamięć o międzyrzeczanach 
Minął listopad , miesiąc kojarzący s ię z tymi, którzy odeszli oraz z cmentarzami. Jest to 

miesiąc, w którym znacznie częściej wspominamy tych, których nie ma już wśród nas. A czy w 
innych miesiącach równie często mamy powód i pretekst, aby pomyśleć o tych, którzy odcho
dzą zawsze za wcześnie? 

Nie minęły jeszcze dwa miesiące, jak odszedł z tego znanego nam świata nasz pierwszy 
samorządowy burmistrz- Eugeniusz Ziarkowsld. Czy za 5, 10, 20 lat nasza pamięć o Nim będzie 
równie żywa jak w tej chwili? Mało prawdopodobne. 

Pamiętam, jak 4 lata temu proponowałem radzie miejsldej nadanie jednej z ulic imienia Ta
deusza Podbielskiego. Ilu i jakich argumentów należało użyć, aby tę sprawę doprowadzić do 
pozytywnego zakończenia! Proponuję, więc już teraz, aby pan przewodniczący i pozostali radni 
Rady Gminy w Międzyrzeczu zechcieli rozważyć nadanie imienia Eugeniusza Ziarkowsldego 
nowo budowanej ulicy obok "Osiedla 40-lecia". To przecież za jego kadencji powstał projekt tego 
terenu nazwany ,Jednostką F". ' 

Dlaczego właśnie na tym osiedlu nie mogłoby być ulic znanych międzyrzeczan? Znamy 
ldlka postaci, które w znacznie większym stopniu były związane z naszym miastem i 

1coś dla 
_Międzyrzecza zrobiły niż Nowotko, Świerczewski czy Waszkiewicz. Nie proponuję, aby już dziś 
zamieniać nazwy ulic, ale uważam, iż talde osoby jak Alf Kowalsld czy Eugeniusz Ziarkowski 
zasłużyły na utrwalenie na mapach Międzyrzecza. 

Jeśli oczekujecie Państwo uzasadnienia na tak, to znajdziecie je bez trudu choćby przeglą
d~jąc archiwalne numery "Kuriera Międzyrzecldego". Jeżeli natomiast szukacie argumentów na 
me- to tak jak u każdego człowieka żywego czy martwego, również łatwo znajdziecie. 

Pytam więc radnych gminy, tak obecnej jak i pierwszej kadencji: Czy tacy ludzie jak Kowal
sld , Podbielsld, Borkowsld, Szantruczek, Dobrowalsld czy Ziarkowski nie powinni zostać uwiecz
nieni w miejskiej topografii? Dzieło rozpoczęte przez Eugeniusza Ziarkowsldego powinno być 
kontynuowane, tak aby miasto rozwijało się dynamicznie. 

Jeśli nie dziś - to kiedy? Jeśli nie my - to kto ? B h d R · ki · · o an usiec 
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- Wytwórcze "MAREX" 
• Pac Jan 
- WMT E. i J. Pac Przedsiębiorstwo Wie-

lobranżowe s.c. 
• Pawliszak Jerzy 
-Nadleśnictwo Międzyrzecz 
• Pelec Janina 
- ,,AWA - TW" Sp. z o.o. Przedsiębior-

stwo Produkcyjne 
• Piątek Zbigniew 
-Prezes Sądu Rejonowego 
• Rojek Lech 
-Zakład Energetyki Cieplnej Sp. z o.o. 
• Rywak Mieczysław 
-Zakład Ogólnobudowlany 
• ppłk dypl. Różański Mirosław 
- Dowódca Wielkopolskiej I7 Brygady 

Zmechanizowanej im. gen. Józefa Do
wbor- Muśnickiego 

• SiekankoJanusz 
-Międzyrzeckie Przedsiębiorstwo Wodo-
ciągów i Kanalizacji 

• Strzelczyk Roman 
-Firma INSTALKO 
• Szczerba Augustyn 
-Wędliniarstwo - Rzeźnictwo 
• Szlachtycz Piotr Jan 
- "HYDROTEX" s.c. 
• Wesołowski Ignacy 
- ,,ALWOPOL" Sp. z o.o. 
Za wsparcie i aktywną pomoc stosowne 

podziękowanie wręczono Samorządowi 
Powiatu Międzyrzecz - na ręce Starosty 
Międzyrzeckiego Kazimierza Puchana 
oraz Samorządowi Miasta i Gminy Między
rzecz - na ręce Burmistrza Władysława 
Kubiaka. 

Raz jeszcze wszystkim Darczyńcom skła
dam wyrazy głębokiego szacunku i wdzięcz
ności. 

Leszek Kołodziejczak 

FOTOREPORTAŻ NA STRONIE 
KOLOROWE]- OBOK 

SZKOŁA 
RODZENIA 

przy SPZOZ w Mięw:yr!il~ec•ru 
- przygotowuje 

go rodzicielstwa, 
w porodzie 

od godz. 17 
izvlwlter;miilf- Sala kinezyterapii 

~~~:)~C~~~~~827 
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Nowe ubezpieczenie 
autocasco w PZU S.A. 

Z dniem l listopada 2000 roku weszły w życie nowe ogólne warunki ubezpieczenia autocasco. Dotychczasowe Uuo::.L.v;1~1 
czenie i taryfa składek pozostawały niezmienione od 1995 roku. Główną ideą wprowadzenia zmian w autocasco była 
przebudowy formuły ubezpieczenia na bardziej przejrzystą, a zarazem elastyczną dla klienta, wraz z jednoczesną wer 
cją stawek - z uwzględnieniem większej liczby czynników ryzyka, a więc większej indywidualizacji. Przede wszystkim zrezy. 
gnowano z dotychczasowej formuły ubezpieczenia, w której jako podstawowy był przyjęty pewien okrojony zakres ochrony, 
z możliwością jej rozszerzenia za dodatkową składką. 

Obecnie przyjęto za podstawę, za zapłatą "podstawowej" składki, znacznie szerszy zakres ochrony, zaś dla osób zainteresowanych 
zmniejszeniem tego zakresu przewidziano taką możliwość, z jednoczesną redukcją, czasem nawet znaczną, płaconej składki. Ochrona 
udzielana jest w szerokim zakresie niekorzystnych zdarzeń, mogących wystąpić zarówno w kraju, jak i za granicą. 

ZAKRES PEŁNY obejmuje: 
,,AC z ruchu i postoju " 
*Uszkodzenie pojazdu bądź jego wyposażenia w związku z ruchem 

i postojem wskutek następujących zdarzeń : 
-zderzenia pojazdu z innym pojazdem, osobami, 
zwierzętami lub przedmiotami pochodzącymi z 
zewnątrz pojazdu, 
-działania osób trzecich. 

* Uszkodzenie lub utrata pojazdu wskutek różnych zdarze11 loso-
wych: 

-powodzi, zatopienia, piorunu, pożaru , wybuchu, opadu 
atmosferycznego, huraganu, osuwania lub zapadania 
się ziemi, 
-nagłego działania czynnika termicznego lub chemicznego. 

* Uszkodzenia wnętrza pojazdu przez osoby, których przewóz wy
magany był potrzebą udzielenia pomocy medycznej . 

"Kradzież" 
- kradzież pojazdu, jego części lub wyposażenia albo uszkodzenie 

pojazdu w następstwie jego zabrania w celu krótkotrwałego uży

cia lub kradzieży. 
ZAKRES OGRANICZONY obejmuje jedną z dwóch grup zdarzeń 

-wg dowolnego wyboru: 
* ,,AC z ruchu i postoju" 
lub 
* "Kradzież" 
Istnieje również możliwość zmniejszenia ochrony ubezpieczeniowej 

-za odpowiednio niższą składkę. Są to warianty wg dowolnego wyboru: 
- rozliczanie szkód w wariancie ,.Wycena" - obniżka składki do 20%, 
- pomniejszenie odszkodowania o udział własny w przypadku kra-

dzieży pojazdu z miejsca nie strzeżonego , 10% lub 20%sumy ub 
pieczenia- obniżka składki odpowiednio 10% lub 20%, 

-wyłączenie odpowiedzialności ubezpieczeniowej w przypadku 
o wartości do 20%, 30%, lub 40% sumy ubezpieczenia, bez sto 
nia udziału własnego w szkodach- obniżka składki odpowiednio 
25%, 40% lub 50% lub 

-wyłączenie odpowiedzialności ubezpieczeniowej w przypadku 
o wartości do 10%, 15%, lub 20% sumy ubezpieczenia oraz za~;to:so,t 
wanie udziału własnego w szkodach odpowiednio w tej samej 
tości procentowej- obniżka składki odpowiednio30%, 40% lub 

Wysokość wypłacanych świadczeń i odszkodowal'l zależy od 
n ego przez ubezpieczającego zakresu ochrony ubezpieczeniowej i j 
wariantów. Rozliczanie kosztów naprawy następuje(wg wariantów): 

* ,.Wycena" - na podstawie wyceny sporządzonej przez PZU S.A. 
oparciu o normy czasowe, ceny części i materiałów producenta pojaz. 
d u ujęte w systemach Audatex lub Eurotax (bez podatku VAT), 

* "Warsztat" - na podstawie uprzednio uzgodnionych z PZU 
kosztów i sposobu naprawy uszkodzonego pojazdu przez warsztat 
mochodowy wykonujący naprawę w oparciu o normy czasowe, 
części i materiałów producenta pojazdu (w szczególności uj ęte w 
temach Audatex i Eurotax). 
Wysokość składki jest zróżnicowana i zależy między innymi 

wybranego zakresu i wariantu ochrony ubezpieczeniowej, 
ubezpieczenia oraz rodzaju i przeznaczenia pojazdu. Płatności 
ki można dokonywać jednorazowo ewentualnie w 2, 3, 4, a nawet 
12 ratach (pod warunkiem złożenia w banku stałego zlecenia 
lewu składki), w zależności od indywidualnych preferencji i m 
wości klienta. 

'' 

Wywiad z 18-letnią Martą 
Osiemnaście mieć lat to ... '' 

Miałem ostatnio okazję uczestnictwa w bardzo sympatycznej uroczystości związanej z tzw. osiemnastka to jest im:pr~l 
uświetniającą przechodzenie współczesnego pokolenia z wieku młodzieżowego do (nazwijmy to) świata ludzi 
Bohaterem mojego wywiadu jest Marta (nazwisko znane redakcji), która w dniu 3 XI 2000r. bardzo uroczyście, z udlzi<lłeli1JI 
około 30. zaproszonych gości, obchodziła swoje 18.urodziny! 

KM.: Proszę się przedstawić czytelnikom KM. 
- Mam na linię Marta, jestem uczennicą Liceum Ogólnokształcącego im. 

H. Święcickiego w Międzyrzeczu . Uczęszczam do klasy maturalnej o profi
lu humanistycznym. Za Itiłka miesięcy czeka mnie egzamin dojrzałości . 18 
mieć lat to coś wspaniałego. Człowiek wkracza w dorosłe życie, a przed nim 
wiek wyzwań i doświadczel'l, którym .musi stawić czoło. 

KM.: Bardzo ciekawy jestem, jakie towarzyszyły uczucia, wrażenia 
przed osiemnastką i obecnie, tj. dzisiaj 3 XI 2000r., kiedy mamy 
przyjemność wspólnie obchodzić Twoje święto? 

Marta: Z niecierpliwością oczeltiwałam dnia 3 XI 2000r., ltiedy to na godz. 
18.00 zaproszeni zostali goście . Uroczystość odbyła się w gronie rodzin
nym i liczyła 36 osób, wśród których nie mogło oczywiście zabrałmąć mojej 
przyjaciółki Kasi. Był oczywiście tort ze świeczkami , które musiałam 
zdmuchnąć. Dostałam wiele wspaniałych prezentów. Byłam szczęśliwa i 
wzruszona, gdy śpiewano mi sto lat, robiąc przy tym pamiątkowe zdjęcia. 

KM.: W czym, jak sądzisz, po dzisiejszym dniu nastąpi jakaś zmia
na twojej postawy życiowej? 

Marta: Myślę , że w niczym nie nastąpi zmiana mojej postawy, nadal 
zostanę tą samą spokojną, pełną ciepła i wrażliwą na krzywdę innych 

KM.: Nie będzie tajemnicą, jeśli przypomnę, że obecnie 
uczennicą klasy maturalnej międzyrzeckiego liceum - zatem 
przed tobą zamierzenia związane z kontynuacją nauki? 

Marta: Po zdaniu matury, chcę podjąć studia na ... w Poznaniu. 
KM.: Czy chciałabyś coś przekazać, uświadomić swoim koleżankom 

kolegom, którzy z niecierpliwością oczekują swojej osiemnastki. 
Marta: Tym wszystltim, którzy zapewne z utęslmieniem i ni<>ri<>rr>liW'O. 

ścią oczekują osiemnastlti, życzę, aby była tak wspaniała i niezaiJOllnl11~1 
jak moja. Zawdzięczam to moim wspaniałym rodzicom, którym z 
serca dziękuję . 

W imieniu czytelników KM. bardzo serdecznie dziękuję za uru~iel<ent~l 
wywiadu, a w imieniu redakcji życzę Ci z okazji Twojego święta spE~łni<elll!• 
najskrytszych marzel'l i żeby już na zawsze w życiu dorosłym nie OPI1S2!CZIII 

Cię optymistyczny stosunek do życia. 
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KRONIKA POLICYJNA 
l. 13.10 br. na ul. 

Piastowskiej w skle
pie BIEDRONKA za
trzymano na gorącym 

uczynku złodzieja , któ
ry usiłował wyn ieść 

świetlówki marki Philips. 
2. 16.10 br. po włamaniu do hali produk

cyjnej przy ul. Waszkiewicza skradziono na
rzędzia wartości 3543 zł. 

3. 16.10 br. na Os. Kasztelańskim włama
no się do samochodu Kamaz i skradziono 
olej napędowy w ilości 200 l. 

4. 18.10 br. skraciziono rower górski pozosta
wiony przy kościele na ul. Świerczewskiego. 

5. 20.10 br. z posesji nr 32 na ul. Waszkie
wicza skradziono rower górski DRAGON. 

6. 21.10 br. na terenie ogródków działko
wych "POD W1ŚNIĄ" włamano się do altany, 
skąd skradziono wyposażenie wartości 300 zł. 

7. 25.10 br. po włamaniu do piwnicy na ul. 
Wojska Polskiego nr 26A i C skradziono ro
wer typu składak oraz elektronarzędzia . 

8. 25.10 br. na ul. Zachodniej 19C z piwni
cy skradziono rower górski l damski l. 

9. 26. 10 br. na ul. 30 Stycznia włamano się 
do sklepu" OKMEL", skąd skradziono ka
mery video, aparaty fotograficzne wartości 
55035 zł. 

W dniu 26 października 2000 roku 
do Komendy Powiatowej Policji 
w Międzyrzeczu zgłosił się 19 

letni Mariusz K. mieszkaniec jednej ze wsi 
w Gminie Trzciel, powiadamiając, że wieczo
rem poprzedniego dnia w Bukowcu skra
dziono mu samochód marki Opel Ascona 
wartośc i około 3000 zł. 
Młodzieniec z przerażeniem relacjonował 

wydarzenie, jakie go spotkało, tym bardziej 
nieprzyjemne, że samochód był pożyczony 
od wujka z tej samej wsi. 
Opowiadał, że samochodem tym pojechał 

do Bukowca odwiedzić swoją dziewczynę, 
miłość jednak tak go przyćmiła, że pojazd 
pozostawił z nie zamkniętymi drzwiami, ldu
czykami w stacyjce i dowodem rejestracyj
nym. 

Wizyta u dziewczyny była krótka, miała 
trwać około 10 minut. Gdyż właśnie po tym 
czasie wyszedł i stwierdził brak pożyczonej 
Ascony. Nie mówił o jej stracie nikomu, na
wet swojemu wujkowi, gdyż bał się repry
mendy, ale w końcu po tak długim czasie 
postanowił zgłosić kradzież Policji. Na tę 
okoliczność sporządzono odpowiednie pro
tokoły i postanowiono porozmawiać z 46-let
nim wujkiem, mieszkańcem tej samej miej
scowości co Mariusz. Powiadomiony wujek 
bardzo się zdenerwował, ale potwierdził, że 
faktycznie w poprzednim dniu pożyczył mu 
samochód, by mógł odwiedzić swoją dziew
czynę w Bukowcu. 

W międzyczasie nasza jednostka policyj
na powiadomiona została przez Komendę 
Powiatową Policji w Nowym Tomyślu, że w 

10. 26. 10 br. po włamaniu do piwnicy na 
ul. 30 Stycznia 16A skradziono rowery gór
skie GRAND 2000 KROSS, GRAND AC 
VENTURE wartości 1200 zł. 

11. 29.10 br. dokonano włamania do skle
pu na ul. Sienkiewicza, skąd skradziono ar t. 
spożywcze. 

12. 29.10 br. zatrzymano sprawców wła
mania do kiosku na Pl. Powstańców Wlkp. 

13. 30.10 br. na ul. Konstytucji 3 Maja wła
mano si ę do zakładu optycznego, skąd skra
dziono oprawy okularowe wartości 9535 zł. 

14. 30.10 br. skradziono samochód Peu
geot 206 zaparkowany przy hali sportowej 
na Os. Kasztelańskim . 

15. 31.10 br. z samochodu DAF zaparko
wanego na ul. Fabrycznej skradziono 200 l 
paliwa oraz dokonano uszkodzenia drzwi 
kabiny samochodu. 

16. 31.10 br. z terenu ogródków działko
wych przy ul. Piastowskiej skradziono 10 szt. 
kaczek i 9 szt. kur. 

17. 31.10 br. na terenie ogródków dział
kowych przy ul. Długiej włamano się do al
tanki, skąd skradziono wyposażenie warto
śc i 400 zł . 

18. 2.11 br. na ul. Długiej dokonano wła
mania do barakowozu, skąd skradziono na
rzędzia wartości 90 zł. 

19. 9.11 br. włamano się do piwnicy na ul. 
Wojska Polskiego 30D, skradziono rower 
górski TITANIA wartości 500 zł. 

20. 12.11 br. na ul. Dąbrowskiego skra
dziono samochód Fiat 126p. 

21. 13.11 br. dokonano włamania do zakła
du usługowego przy ul Waszkiewicza 2, skąd 
skradziono komputer wartości 6150 zł. 

22. 15.11 br. w sklepie na ul. Garncarskiej 
dokonano kradzieży saszetki wraz z zawar
tością . Olga M. utracone mienie wyceniła na 
kwotę 630 zł . 

23. 15.11 br. w budynku 26B na ul. Woj
ska Polsldego dokonano podpalenia drzwi 
piwnicy. W wyniku pożaru spaleniu uległo 
wyposażenie piwnicy ocenione przez Piotra 
P. na wartość 10000 zł . 

24. 19. 11 br. z Os. Centrum skradziono 
Fiata Punto, który został odnaleziony na dro
dze Międzyrzecz-Wyszanowo rozbity i cał
kowicie spalony. 

25. 19.11 br. na ul 30 Stycznia sprawca 
poprzez otwarte okno wchodzi do mieszka
nia, skąd kradnie pieniądze . 

26. 19.11 br. na ul. Konstytucji 3 Maja po 
włamaniu do pomieszczenia firmy "F!K" 
skradziono komputer wartości 3500 zł. 

Bogdan Michalski 

JAZDA NA PANIENKI! 
okolicach Starego Folwarku samochód mar
ki Opel Ascona o numerach rejestracyjnych 
odpowiadających pojazdowi skradzionemu 
w Bukowcu spowodował kolizję drogową, a 
na widok policyjnego radiowozu kierujący i 
pasażer zbiegli do lasu, porzucając pojazd . 

Po zebraniu zgromadzonych w sprawie 
materiałów dokonano ich analizy, z której 
wynikało wiele wątpliwości i nieścisłości 
czasowo- przestrzennych. 

Ich wyjaśnieniem zaj ęli się funkcjonariu
sze, którzy udowodnili Mariuszowi i jego 
wujkowi, że ich dotychczasowe zeznania są 
czystym stekiem kłamstw, które wyszły już 
na jaw. 

W tej sytuacji obaj Panowie skapitulowali 
i postanowili wyjaśnić jak to wszystko było 
naprawdę. 
Otóż nasz wujek poszedł do swojego zna

jomego Ryszarda, z którym od słowa do sło
wa zgadali się, że trzeba by było coś wypić. 
Aby jednak to można było uczynić, trzeba 
najpierw zakupić alkohol, w tym celu w go
dzinach już późno wieczornych pojechali 
wspomnianym już Oplem do Lutola Suche
go, gdzie kupili niezbędny zapas alkoholu 
na biesiadowanie. J acląc, po drodze Rysiowi 
zachciało się "panienek" pracujących w naj
starszym zawodzie świata na parkingu przy 

zajeździe w Sępolnie. Tam nie trwało to dłu
go po czym wracali do domu aby zakończyć 
biesiadę . Chyba się już im bardzo śpieszy
ło , bo wujek jechał bardzo szybko i dlatego 
na śliskiej drodze zarzuciło go, po czym prze
koziołkowali, lądując na przydrożnym polu. 
Kiedy wyszli z samochodu, zauważyli jadą
cy w odelali radiowóz policyjny, na widok 
którego bez wahania postanowili uciekać i 
w sumie im się to udało. Jednakże po czasie 
wujek zaczął główkować, wymyślając histo
rię, która zostałajuż opisana, a chciał on tym 
samym uniknąć odpowiedzialności za kiero
wanie samochodem bez uprawnień, bo wcze
śniej ubiegłego roku zatrzymano mu prawo 
jazdy za jazdę po spożyciu alkoholu oraz 
mieć odpowiednie wytłumaczenie na rozbi
ty samochód. 

Gdyby nie te "panienki", może nie doszło
by do takiej sytuacji oraz faktu, że teraz wu
jek i Mariusz będą mieli prowadzone spra
wy karne za zawiadomienie organu powoła
nego do ścigania o nie popełnionym prze
stępstwie z art. 238 kk oraz za zeznanie nie
prawdy lub zatajenie prawdy z art. 233 kk. 

Za popełnienie tych przestępstw może im 
grozić kara pozbawienia wolności do 3 lat. 

mł. insp. Zbigniew Melnik 
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Tłumacz przysięgły 

języka 

niemieckiego 

Joanna 
H ład ka-Eefti n k 

ul. Garncarska 14 
66-300 Międzyrzecz 

Tel./fax (095) 742-25-81 
Tel. kom. (O) 605 429 690 

SPRZEDAM MIESZKANIE 
Międzyrzecz - Os. Centrum 

2 pokoje, kuchnia, łazienka, co, cw, III piętro, 
po· gruntownym remoncie , 38m2 

te l. (095) 7 41-88-98 

organizuje kursy: 
BHP podstawowe i okresowe (pracodawcy, kierownicy, 

majstrowie, brygadziści, stażyści, robotnicy, prac. biurowi) 

OBSŁUGI KOMPUTERA- od podstaw* 
Obsługa programów EXCEL, SUBIEKT, 

RACHMISTRZ* 
PEDAGOGICZNY dla szkolących w swoich zakładach 

młodocianych 

KIEROWCÓW WÓZKÓW podnośnikowych .... . 
UWAGA: *szkolenia komputerowe prowadzone są w grupach, Teresa Grobys 

indywidualnie i w domu u klienta 
- dla mlodzieży prowadzone są korepetycje z obslugi komputera i 
programów np. WORD 

Stanisław Klisowski 

laryngolog 
oraz 

badanie audiometryczne słuchu 
Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 

za apteką "N agi e tek" 

w piątek od godz. 17.00- 18.00 

Tel. 7 41-23-92 

Redakcja "Kuriera 
Międzyrzeckiego" 

W związku z listem opublikowanym w listopadowym wy· 
daniu "KURIERA MIĘDlYRZECKIEGO" w sprawie jakości 
żywienia pacjentów w Samodzielnym Publicznym Szpitalu dla 
Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu polecile 
Działowi Żywienia podjęcie natychmiastowych działań majcr 
cych na celu wyeliminowanie wszelkich nieprawidłowośc' 
potwierdzonych przeprowadzonym sondażem. 

Z poważaniem 
Władysław Tadeusz Biernat - Dyrektor Szpital 
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w Kazachstanie 
Rni Helena Janczewska, która z rodziną wrócila do 

Ojczyzny, a dokladniej do naszej Kęszycy Leśnej , uro 
z i la się w Kazachstanie. Jej powrót to jakoby zadość

uczynienie w stosunku do jej rodziców, którzy zostali wywie· 
zieni z Zytomierza w 1936 
roku Ona urodzi ła się w 1939 
roku na tej "nieludzkiej ziemi". 

Gdy z koleżanką D. So
kołowską odwiedzi lyśmy ją 
dwa tygodnie temu w Kę· 
szycy Leśn ej, to początko
wo przyjęła nas nieufnie. 
Taka postawa byla jej za
szczepiona od urodzenia , 
bo tam wystarczy! każdy 
pretekst ujawnienia swojej 
polskości czy obyczajów, 
aby stracić życie. Jednak w 
miarę rozmowy jej serce powoli się otwierało i uwierzyła 
w nasze intencje. Mianowicie u progu świąt Bożego Na
rodzenia chciałyśmy się dowiedzieć, jak je tam spędza-

• no. Otóż można się domyślić , że bylo bardzo ciężko żyć 
w tych warunkach. Wysadzono ich w stepie, wbito pal w 

Szpilą w 
nieporządki 
Oceniając wygląd naszego miasta, zauważam sze

reg korzystnych w nim zmian. Mamy już za sobą duże 
wydatki związane z budową oczyszczalni ścieków , sta
cją uzdatniania wody, wysypiskiem śmieci , a więc tym, 
co jest niezbędne do wlaściwego jego funkcjonowania. 
Widoczne jest, że wladze gminy zwracają uwagę na es
tetykę elewacji budynków komunalnych. Od pewnego 
czasu zarysowuje się znaczna różnica pod tym wzglę
dem pomiędzy budynkami będącymi własnością komu
na l ną a własnością osób fizycznych . Nie idzie o duże 
nakłady związane z położeniem nowych elewacji , ale o 
uzupełnieni e brakujących rur spustowych, rynien, ich 
oczyszczenie, uz upełnienie wybitych okienek piwnicznych 
i naprawę brakujących tynków. 

Oto kilka przykładów negatywnych: 
budynek przy ul. Świerczewskiego , w którym mieści 
się sklep odzieżowy ,Mini-Hurt"; 
budynek ze sklepem "Grażyna " przy ul. Konstytucji 3 
Maja; 
budynek przy ul. Świerczewskiego ze sklepem "Finezja"; 
budynki stojące przy ul. Waszkiewicza ze sklepami 

,Dla domu ", wędkarskim i szewskim; 
budynek przy ul. 30 Stycznia, przy CPN; 
budynek apteki w Rynku ; 
sklep spożywczy "LIWA" w budynku dawnej restaura
cji ,Parkowa" (powybijane szyby okienne uzupełniono nie
chlujnie ceglą) ; 
zniszczone schody do sklepu nabiałowego w Os. Cen
trum szpecą i stanowią zagrożenie dla klientów. 
. Są to tylko niektóre przykłady uchwycone podczas mo
Ich wędrówek po mieście. Zbliżają się święta Bożego Na
rodzenia i zmieniać się będzie wystawy witryn sklepo
wych. Mam nadz ieję , że sklep spożywczy w Os. Cen
trum również zadba o swój wygląd zewnętrzny . Niepokój 
budzi zastraszający stan budynku synagogi. Jakie dal
sze plany związane z n i ą mają wladze miasta? A może 
warto o to zapytać jego mieszkańców ... Panu Dyrektoro
WI Zespoi u Szkól ... do sztambucha: Bezspornym jest fakt, 
ze opalem, którego używa się do spalania w szkolnej ko
tłowni są odpady z plyt paździerzowych. Stwierdzenie, 
ze stanowią one b iomasę jest zwykłym przekłamaniem. 

Nazwisko znane redakcji 

z i emię i kazano się tam , rozgościć " . Polskie obyczaje kul
tywowano raczej u jej t eściowej, gdzie zbierali się wszy
scy krewni na uroczystości rodzinne. Jedzono na Wigilię 
również potrawy postne. Post nie byl tam czymś wyjąt

kowym, lecz raczej co
dzie nnością. Jak twierdzi 
Pani Helena bywalo tak, 
że mama zagotowała 

garnek wody, wrzuciła do 
niego parę garści psze
nicy i to bylo danie za
sadnicze, a często jedy
ne. Później bylo trochę 
lepiej, mówi , bo sadzi li 
śmy buraki , marchewkę , 

ziemniaki i pracowaliśmy 
w kołchozie. 

W roku 1980 zmarl 
jej mąż , potem rodzice. Zosiala wdową z czwórką sy
nów. Jeden syn 6 lat temu przyjechal do Polski i miesz
ka z żo ną w Gorzowie Wielkopolskim. Zaczęli się rów
nież starać o powrót. Dopiero teraz to bylo możliwe. 
Do Kęszycy przyjechała z dwójką synów, synową i 

wnuczką. Jeden syn został tam ze swoją rodziną i czę 

ścią dalszej rodziny .. Oczywiście bardzo za nimi tęsk
nią . Gdy w telewizji pokazano Polaków, którzy przyje
chali do Kaliningradu, poz nała , że są to jej sąsiedzi , 
któ rz y - aby być bl i żej Polski - musieli zrzec się swojej 
polskości , a tym samym skomplikowali swój powrót, bo 
są teraz Rosja nami. W takich warunkach serca mają 
rozdarte . Mimo to życzymy Pani Helenie i jej rodz in ie 
zdrowych i radosnych świąt Bożego Narodzenia 

Halina Rusiecka 

, 

NYCH SWIĄT 
Minąłlistopad -miesiąc od lat ważny z uwagi na dzień 

Wszystkich Swiętych i Dzień Zaduszny. Wydaje mi się , 

że jeszcze :vciąż dla niewielu jest on ważny z powodu 11 
listopada- Swięta Niepodległości i myślę , że odrobienie 
zaległości w tym zakresie w pewnym stopniu powinno 
należeć do szkól i rodziców. 

W mojej rodzinie dzień ten byl obchodzony tradycyj
nie radośnie z powodu święta św. Marcina -patrona ubo
gich -kiedy to Wielkopolanie, zaś w szczególności po
znaniacy, objadali się słynnymi rogalami. No tak, obja
dały się głównie dzieci, a dorośli w tamtych czasach po 
cichu wspominali , że jest to również przedwojenne Święto 
Niepodległości , że bylo między innymi wynikiem zwycię
skiej wojny z bolszewikami. Dlatego też staram się szcze
gólnie w czasach III Rzeczpospolitej bywać w tym dniu w 
Poznaniu - stol icy regionu, w którym narodzila się Polska 
Piastów i Polska Wolna XX wieku. 

W tym roku wybral iśmy ważną okazję-odsłonięcie 
pomnika 15. Pulku Ulanów Poznańskich , którego imię 
nosi jeden z batalionów wojskowej jednostki pancernej 
w Wędrzynie. Mieści się on na malym placyku przy ul. 

Paderewskiego, za Muzeum Narodowym, na tle zabudowań Kościola Franciszkanów. Bardzo wymowny i dynamiczny to 
pomnik: na wysokiej kolumnie ulan spinający konia, jak święty Jerzy lancą przebija leżącego na grzbiecie smoka. Pomnik 
staną l w tym miejscu w 1927 roku, upamiętniając wyżej wspomniane zwycięstwo, potem w czasie wojny zburzony, dopie
ro w 1982 roku jakby " rozpędem " wcześniejszych przemian zostal odbudowany przez rzeźbiarzy J. Murlewskiego i B. 
Kasznię- pominięto jeden szczegół : przedwojenny smok mial na czole bolszewicką gwiazdę. To i fakt, że przez pewien 
okres czasu, przed wojną oczywiście , dowódcą tego Pulku byl generał Wladyslaw Anders, wystarczyło , by popaść w 
niełaskę. W minionym dniu 11 listopada odsłonięcia pomnika dokona! Prezydent Stołecznego Miasta Poznania p. Ry-· 
szard Grobelny, który jest z urzędu szefem 15 Pulku Ulanów Poznańskich. W uroczystości udzial wzięly delegacje orga
nizacji wojskowych i kombatantów, ale i także przedstawiciele religii różnych wyznań, politycy, p. Hanna Suchocka i p. 
Janusz Korwin-Mikke. Tiu m poznaniaków wypelnial ściśle uroczy zaulek tej części Starego Miasta. Bylo również 13 kawa
lerzystów na koniach, wśród nich byl wiceprezydent p. M. Frankowski. Prowadzący uroczystość wspomniał w krótkich 
slowach historię 15 Pulku Ulanów Poznańskich , w tym podal fakt , że byl on dwukrotnie odznaczany Krzyżem Virtuti 
Militari i formacja ta walczyła również na froncie zachodnim, że w związku z działaniami ostatniej wojny zginęło 320 
ulanów-jest w zamiarze umieścić ich nazwiska na cokole pomnika. 

W rozchodzącym się tlum ie przeważały osoby dojrzale i starsze, choć nie braklo harcerzy. Ba, podczas odsłonięcia 
pomnika nagrodzono dzieci z klas V -zwycięzców konkursu związanego z tym świętem i pomnikiem. Chwilę później, przy 
EMPIKU mrugnąłem na pana Prezydenta światłami samochodu w chwili , gdy zamaszyście wkracza! na jezdn ię . 

Przy tej okazji pomyśl alem, że jako gazeta informująca musimy od nowego roku przypom inać mieszkańcom naszego 
miasta i Czytelnikom o przypadających w nadchodzących miesiącach świętach czy okol icznościach państwowych wyma
gających osobistego zaangażowania choćby przez wywieszenie flagi. Tak ich braklo tego dnia-w zasadzie nie bylo w 
ogóle na młodych , blokowych osiedlach. Większość instytucji dopisała . Tak niedawno -to zarówno na 1 Maja jak i na 22 
lipca, który by! dniem początku naszej powojennej narodowej niedoli, wielu nawet z nieprzymuszonej woli wywieszalo 
flagi. Teraz, kiedy mamy wolność i poszerzamy samorząd ność nie chcemy (?) tworzyć nowej tradycji. 

Ryszard Krawiec 
P.S. Wyjątkową oprawę uroczystości wmurowania kamienia węgielnego pod kościół-Sanktuarium Pięciu Braci Męczenni

ków Międzyrzeckich stanowiły bloki przy ul. Krasińskiego. No dobrze, zabrakło pomysłu na dekorację balkonów i okien. Ale 
pranie można by/o zdjąć! Toż to była wizytówka wyjątkowej wręcz zaściankowości Międzyrzecza na całą Poiskę! 
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cichą noc Bóg się rodzi 
Kolejny raz przychodzi mi podzielić się z Czytelnika

mi moimi refleksjami z okazji świąt Bożego Narodzenia 
i tak myślę , że warto przyj rzeć się też 
całemu m iesiącowi- grudniowi. 

Dla wielu spośród nas byl to w prze· 
szlości (wcale nie tak dalekiej) miesiąc 
mrozu, zimy, lodu, grudy, z krótkim dniem 
i koniecznością dluższego przebywania 
w domu przy piecu lub kaloryferze. Nie· 
odmiennie byl to miesiąc pewnego, na 
mur, śniegu , który ·jak już spad!· to leża! 
przynajmniej do lutego. Obowiązkowo 
trzeba by lo dokarmiać ptaszki za oknem, 
wspólczuć zwierzynie leśnej i każdemu 
stworzeniu, które ośmielile się wyściubić 
nos za domowe pielesze. Pisząc te slo· 
w a 15. listopada nie wierzę , by w naszym 
rejonie na święta byl śnieg i mróz, choć 
bardzo tego oczekuję . Kurczy się grupa 
ludzi, którzy na początku grudnia tak po· 
godnie, czasami hucznie obchodzili swa· 
je święto· " Barbórkę " ·dzień świętej Bar· 
bary, patronki wszystkich, którzy pracują 
pod ziemią i którzy zawsze mogli liczyć 
na Jej pomoc. Podobno święta ta otacza· 
la opieką również opozycyjne ruchy pod· 
ziemne. Dwa dni póżniej przeżywamy 
emocje zapowiadające świ ęta Bożego 

Narodzenia w tym materialnym wymia· 
rze-6 grudnia-dzień św. Mikolaja·upomin· 
ki. Pam i ętam, że zawsze one byly skrom· 
n e, by nie powiedz i eć symboliczne i glów· 
nie w postaci lakoci. Niemal równacze· 
śnie rozpoczyna się w Kościele katolickim 
okres Adwentu· oczekiwania na przyjście 
Zbawiciela-akcentowany rekolekcjami 
oraz roratami . Roraty · skrót od laciń· 
ski ego: rorat e coeli desuper, co oznacza: 
"s puście nam rosę z nieba". To wlaśnie 

symbo1 tego czasu-wysuszona, wyeks· 
ploatowana ziemia oczekuje p rzyjścia 

Mesjasza jak ożywczego deszczu, jak 
ciężkiej porannej rosy, by zasiane ziarno 
mogla wzrosnąć. 

Tak do niedawna zamknięci doslow· 
nie i w przenośni w swoim kraju czy to z powodów egzy· 
stencjonalnych, politycznych czy też (i glównie) dlatego, że 
nie bylo środków masowego przekazu (od dawna to już 
nie księgi , ale telewizory blądzą pod strzechy) nie wiedzie· 
l i śmy , jak naprawdę wyg ląda Ziemia Święta, jak Betlejem, 
Nazaret i okolice. Ba, wielu z nas przyjmowalo, że jest to 
daleko w cieplych krajach, a mimo to narodziny Jezusa 
Chrystusa przyjęliśmy przedstaw i ać w realiach naszego 
klimatu. Przedstawiano to wydarzenie w typowych obór· 
kach lub szopkach typu paśników dla zwierząt leśnych i w 
scenerii zimowego krajobrazu. Dominowala biel śniegu , 

List do Redakcii 

jego czapy i nawisy na obróbce i drzewach, para buchają· 
ca z nozdrzy otaczających żlóbek zwierząt Nie razily nas i 

nie rażą lekkie stroje Trzech Króli wobec przynajmniej pól· 
kożuszków pasterzy. W ikonografii nie tylko tego wydarze· 
nia re ligijnego znajdujemy symbole, realia i akcenty typa· 
we dla narodu, kraju czy jego dzielnicy i regionu, z którego 
pochodzi twórca przedstawianego dziela i skąd jest odbior· 
ca, adresat W tym miejsca przyznaję się Milym Czytelni· 
kom, że ze szczególną radością odnajduję na obrazach 
informacj ę , że pastuszkowie byli góralami w typowych stro· 
jach podhal ańskich , a w innym przypadku byli tylko odziani 
w skóry zwierzęce. 

Jak chyba przed dwoma laty wspominalem , dla mnie 

Amazonki międzyrzeckiedziękują Wigilia 
za wsparcie finansowe sponsorom: 

· Przedsiębiorstwo Produkcji Betonów Spólka z o.o. 
· Werth·Holz Polska z o.o. ul. Dworcowa 5 Pszczew 
· "Graf" PPHU Z. Rosolak ul. Chrobrego 30 Międzyrzecz 
· "AWA-TW" Przedsiębiorstwo Produkcyjne sp. z o.o. ul. Waszkiewicza 55 Międyrzecz 
· Rempol PPHU S.A. ul. lakaszewskiego 2 Międzyrzecz 
· Zemar Spólka z o.o. ul. Poznańska 106 Międzyrz ecz 
· Urząd Skarbowy ul. Rynek 3 Międzyrzecz 
· Barbara Gądek ul. Pamiątkowa 12 Międzyrzecz 
· Przesypownia Wapna i Cementu Sp. z o.o. ul. Fabryczna 3 M i ędzyrzecz 
·Firma Handlowo-Uslugowa .KTB" Krzysztof Budniak Os. Centrum 2 Międzyrzecz 
· Motel Jumar ul. Waszkiewicza Międzyrzecz 

bardzo ważnym miejscem jest Nazaret i Tajemnica Zwia
stowania. Wlaśnie tutaj, w Bazylice poświęcon ej temu wy. 

darzeniu, znajduje się galeria ob 
i mozaik Matki Boskiej z Dzl•eciatkiem l 
z Kościolów chrześcijańskich z 
świata-jest nasza, niemiecka, 
murzyńska i chińska Matka Boska i 
Ie innych. Najbardziej sceptycznie 
dzający przyglądają się Matce 
z USA-komentarze są powści 
ponieważ zbytnio przypomina 
zerunek modelkę lub przynajmniej 
zenlerkę z TV. 

Nie powód to jednak,ca by z tego 
się naśmiewać . Takie są realia i prze. 
mawiają one do większości wiernych 
w danym kraju. W tym miejscu wsze!· 
kie niechęci i wątpliwości znikają przed 
napisem nad Grotą Zwiastowania, któ· 
ry glosi : Hl C VERBUM CARO FACTUM 
EST, czyli : tu Slowo Cialem się stalo .. 

Kilkaset kilometrów na poludnie 
tego miejsca znajdujemy się w 
Narodzenia, w Betlejem, gdzie 
ściem napis glosi: HIC VIRGINE 
JESUS CHRISTUS NATUS E 
oznacza: tu z Maryi Dziewicy n 
się Jezus Chrystus. Miejsce to oznacza 
dwunastoramienna gwiazda będąca 
symbolem 12 pokoleń i przypominają 
genealogię Chrystusa. Mimo istnieją· 
cych różnic i toczonych sporów między 
opiekującymi się tym miejscem Ormia· 
nami, greko-katolikami i katolikami miej· 
sce to przez wieki, nawet wobec 
żen i a przez świat arabski, bylo 
czaj strzeżone i ochraniane. 

Mieliśmy okazję tego roku 
nie odwiedzić Ziemię Świętą tu 
pobycie Ojca Świętego i muszę 
znać , że w porównaniu ze st 
sprzed 6. laty samo Betlejem n 
czaj wypięknialo , ale trzeba też 
lać, że jest to jedyne miasto w 
elu , gdzie dominują chrześcijani 

Sama Bazylika Narodzenia i Grota pozostaly takie s 
choć sporo tu w sklepikach z dewocjonaliami akce 
pobytu Papieża , a nasza przewodniczka, Żydówka 
z Polski , wyrażala się o Nim i Jego wizycie nadzwyc:zaJI 
serdecznie. 

Teraz, pod koniec roku, tuż przed świętami , gdy 
mi nam pobyt w Ziemi Świętej, śledząc równocześnie 
macje z dramatu narodów ją zamieszkujących , · 
pokoju nie tylko w te dni, ale na zawsze. Nam zaś 
sprawdzenia się slów kolędy "Cicha noc" i "Bóg się 

Z życzeniami świątecznymi 
Ryszard 

Zabłysła gwiazdka oczekiwana, 
Gwiazdka Betlejemska, 
w białym opłatku powitajmy Fana 
w raz z zgromadzoną rodziną. 
Wyrzućmy z serca wszelkie urazy, 
zawiść i gniewy niech idą w kąt 
-Noc Wigilijna cudów jest pełna 
-Szczęścia i zdrowia 
- Wesołych Świąt. 

Wanda z Mickiewiczów 
lmielita 
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HURT O NIA 
TECHNIKA GRZEWCZA SANITARNA l DOMOWA 

Jeś li remontujesz CENTRALNE OGRZEWANIE, budujesz, 
to w FENIKSIE kupujesz ! 

ZAPRASZAMY DO NAS ! 

Ola naszych klientów oferujemy na bardzo korzystnych warunkach: 
- instalacje miedziane, 
-grzejniki pokojowe: IDMAR, PURMO, 

COSMOCOMPACT, łazienkowe, 
-piece C.O.~GAZOWE, olejowe, miałowe i zwykłe, 
- armaturę grzejnikową, 
- armaturę sanitarną: kabiny, brodziki, umywalki, 

baterie, itp. 
- rury, kształtki PCV, PP, 
- termy, bojlery, ogrzewacze wody, 
-kominki. 

ZAPEWf\JlAMY i\JPŁA OBSt_UGE 
SŁUŻYMY FACHOWĄ. POMOCĄ ! DOR.AbZTi.NEM 

ZAPRASZAMY DO SKORZYSTANIA Z NASZYCH USŁUG 

Gw,,."y._6Etl rp(/ ~~;;t;.gÓo_\31 gÓJ O 
~ \'\0 

66-300 Miedzyrzecz t 
ul. Marcinkowskiego 1 ' 
(baza melioracji przy dworcu) 
te l. 095 741 21 65 kom. 0606 83 74 76 Zdzisław Wik 

BIURO OBROTU NIERUCHOMOŚCIAMI S.C. 

''DOM'' 
66-300 Międzyrzecz Os. Centrum 8, 
te!./ 0-95 l 74128-58 w 6 l 74126-49 
E-Mail: bhn-dom@hOJyzont.com.pl 

CZŁÓNEK WLKP SfOWARZYSZENIA POŚREDNIKÓW 
W OBROCIE NIERUCHOMOŚCIAMI 

Polecamy Państwu doskonałą i skuteczną 

metodę osuszania budynków!!! 
W naszej sześcioletniej działalności spotykaliśmy się z taką 

sytuacją, że nieruchomość podobała się potencjalnym nabyw
com, lecz z przyczyn zawilgocenia nie dochodziło do transakcji . 

W trosce o naszych klientów nawiązaliśmy więc współpracę 
z przedstawicielem austriackiej firmy, która posługuje się BEZ
INWAZYJNĄ METODĄ WYTWARZANIA POZIOMEJ BLOKADY 
PRZECIWWILGOCIOWEJ- A Q U A S T O P 
Skuteczność tej metody jest znakomita, co potwierdzają licz

ne przykłady, (ich lista dostępna w biurze) .Metoda posiada 
certyfikaty i atesty. Jej główne zalety to : 

- montaż aparatów odbywa się podczas normalnej eksplo
atacji budynku, bez względu na porę roku ; 

-metoda jest skuteczna dla każdej grubości murów i różnych 
materiałów budowlanych l cegła , kamień , mur mieszany/ ; 

-jest tańsza od metod tradycyjnych - ma referencje konser
watorskie ;. 

- 25 lat gwarancji . 
DIAGNOZA PRZYCZYN ZAWILGOCENIA MURÓW - BEZ

PŁATNA Kontakt te1 .0603638808, 0-957412649- Tadeusz Misz
czak - przedstawiciel firmy. Nasze biuro posiada wszelkie in
formacje dotyczące metody AQUASTOP. 

ZAPRASZAMY 

Jadwiga Kozińska 
specjalista rehabilitacji medycznej 
lekarz chorób wewnętrznych 

przyjmuje w środy od godz. 17.00 
przy aptece "Ratuszowa" 

Polecam usługi fryzjerskie z dojściem do klienta. 
Zgłoszenia przyjmuję 

codziennie wieczorem po 19.00 
pod nr teł. 742 -Ol- 56 

Zachodnia 7/ 17. Ceny konkurencyjne. 

, ~~~· me;~'~ ._ Agnieszka · zlemęf;,@, 

''Otala~Mtn g ołogf 
··*· pą,rady ~11''ękarskię: · 
~ . oaa'ania'okresowe 

( audiometryczne badanie słuchu, . 

badanie ~Jerowców) 
Przyjmuje wrponiedzi~ł.~i . w godz. t~'(OO- l7:0Q, 

w pomieszczeniach Poradni Laryng9fogicznej 

przy ul. Konstytucji 3 r;Jlaja 11, tel. 74-28-263 
te l. dom. 7 41-?:9-41 wew. ~82 , ' 

USG - EKG - PEF 
Cholesterol i cukier we krwi 
Test na Helicobacter pylori 

Badania profilaktyczne (okresowe) 
Badania lekarskie kierowców 

INTERNISTA- Ryszard LIS 
tel.kom . 0602-291 -075 

tel. (068) 384 94-04 
tel. (068) 347-93-49 

tel. kolejowy (822) 389 

Międzyrzecz , 30 Stycznia 80 
SOBOTY od godz. 9.00 

Zbąszynek , Chrobrego 7 
CODZIENNIE- 24 h. 

Dyrekcja oraz uczniowie Zespołu Szk;ół 
Rolniczych w Bobowieku . dziękują: 

pp.E i K. Kuklom, p. Krzysztofowi Budniakowi , 
p. Wiesławowi Niewiadomskiemu, p. Teresie Łuczak , 

p. Mirosławie Kowalik , pp. Radziszewskim , 
za pomoc w sfinansowaniu wyjazdu uczniów 

na praktyki rolnicze do Niemiec. 
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l Kongres Niezależnej Prasy lokalnej 
Nagroda dla "Kuriera Międzyrzeckiego '' 
Prowincja to nie ilość domów, lecz stan ducha. 

Dzień 14 października był dla nas bardzo radosnym dniem, ponieważ otrzymaliśmy zaproszenie od IDEE na I Kongres 
Niezależnej Prasy Lokalnej do Warszawy na 2 -4 listopada oraz informację o przyznanej nagrodzie V Konkursu Fundacji 
IDEE. Cały czas informacja była dla nas bardzo tajemnicza, gdyż nie wiedzieliśmy, co to będzie za nagroda aż do dnia 
wręczenia, czyli na zakończenie Kongresu. Kongres odbywał się pod patronem Premiera RP Jerzego Buzka. 

Nasze skromne czasopismo, często przez nas samych krytykowane za 
pewne niedoskonałości, zostało zauważone i docenione w Warszawie przez 
bardzo szacowne gremium jurorów w składzie: 

-Monika Agapsowicz- Fundacja IDEE, 
-Jerzy Kamiński -Stowarzyszenie Wydawców Polskiej Niezależnej 
Prasy Lokalnej, 

- prof. Ireneusz Krzemiński - Instytut Socjologii UW, 
- Barbara Sulek-Kowalska -Instytut Dziennikarstwa UW, 
- Luiza Zalewska- "Rzeczpospolita", 
- honorowy przewodniczący jury - Kazimierz Ujazdowski - Minister 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

Natomiast nagrody ufundowali sponsorzy: Ambasada USA, LGPP- Part
nerstwo dla Samorządu Terytorialnego, Fundacja Batorego, Bank Rozwo
ju Eksportu, "Rzeczpospolita" i "Życie". Dzięki nim pula nagród wynosiła 
100 tys. zł. 

Czym jest sierót IDEE? Jest to Fundacja Instytut na rzecz Demokracji 
w Europie Wschodniej. Przed 1989 rokiem powstała w Ameryce, wspoma
gając prasę podziemną, a po tym roku stała się legalną niezależną polską 
fundacją nie nastawioną na zysk. 

Na Kongres KM wydelegował dwie osoby- Andrzeja Chmielewskie
go i moją skromną osobę. Nie ulrrywam, że dni kongresu od 2 do 4 listo
pada były dla nas świętem i ze względu na tematykę i osoby prowadzące, 
a taicie nagrodę , która do samego końca była tajemnicą. Do konkursu zgło
siły się 153 gazety, nagrodzono 30 plus 3 nagrody specjalne. 

Ciśnienie w naszych żyłach rosło podczas ceremonii zakończenia kon
kursu w miarę wywoływania na scenę przedstawicieli gazet, począwszy od 
nagród specjalnych: 

Gazety lO-lecia- nagrody w wysokości 2 tys. zł.: " Co tydzień", "Gazeta 
]ędrzejowska ", " Gazeta Radomszczańska", " Głos Wolsztyński", "Nowa 
Gazeta jaworska", "Nowiny Raciborskie", "Nowy Łowiczanin", "?alu
ki", " Przełom"," Wiadomości Oławskie". 

Nagroda Stowarzyszenia Wydawców Polskiej Niezależnej Prasy 
Lokalnej :"Gazeta Gubińslw ", 

Nagroda "Życia": "Gazeta Goleniowslw"- fotograficzny aparat cyfrowy, 
Nagroda "Rzeczpospolitej":" Tygodni/l Podhalański"- tygodniowy staż 

w" Rzeczpospolitej", 
Nagrody specjalne -w wys. 2,5 tys.zł -:"Gazeta Chojeńslw", "Gazeta 

Michalowa", " Przegląd Lubański", 
Nagrody specjalne - wys. 3 tys.zł. : ""Głos Budzynia", "Nowiny Wodzi

slawckie", "Słowo Regionu Strzelińslliego", 
III nagroda główna- w wys.4 tys.zł. :"Gazeta Lokalna Warszawa-Bemo

wo"",Gazeta Słupecka "", Kurier Międzyrzecki"",Nowa Gazeta Trzeb
niella", "Panorama Oleśnicka ", "Rzecz Krotoszyńska ", "Tygodnill Sta
rachowicki", "Tygodnik Tucholski ", 

II nagroda główna -w wys. 5 tys.zł. :"Gazeta Goleniowslw", "Tygodni/l 
Kępiński"m Wiadomości Świdnicllie ", "Życie Pleszewa ", 

I nagroda główna w wys. 6 tys . zł .: "Gazetajarocińska", "Tygodnill Pod
halański". 

Nagrodę dla Kuriera odbieraliśmy z rąk pierwszego radcy Ambasady 
Brytyjskiej Robina Barnetta pełniącego obowiązki ambasadora Wielkiej 
Brytanii. 

Jak wyżej zaznaczyłam tematyka kongresu i prace warsztatowe 
wiele nam dały. Po dużej przerwie (przez nas nie zawinionej) uczestni
czyliśmy w procesie edukacji redaktorów poszczególnych gazet, bar
dzo często prowincjonalnych . Ale jak się potem okazało- "prowincja to 
nie ilość domów, lecz stan cłucha i umysłów". Pierwszą nagrodę - elek
troniczną maszynę cło pisania- otrzymaliśmy w roku 92. Jaka była wów
czas radość w redakcji trudno opisać, gdyż wówczas wszystko było bez
interesowne i spontaniczne, bo działo się to pod duchowym przywódz
twem śp . Eugeniusza Ziarkowskiego. Gdy go teraz zabrakło, tym bar
dziej to doceniamy. Szkoda, że nie braliśmy udziału w konkursach II, 
III i IV - pewnie nie wierzyliśmy, że jeste śmy tacy dobrzy. Ta przerwa 
spowodowała stagnację i brak marszu w górę. Ci, którzy nie przegapili 
tego okresu, są już przeważnie profesjonalnymi tygodnikami na bazie 
własnego sprzętu edytorskiego i środków transportu. 

Ważnym elementem Kongresu było wystąpienie premiera Jerzego 
Buzka, który już przy przywitaniu ujął nasze kobiece serca. Otóż nie przy
jął kwiatów z rąk pani Małgorzaty Naimskiej, dyrektora Fundacji IDEE i 
kazał przekazać je dla samej pani dyrektor. Pocłlrreślił, jak istotną rzeczą 
dla clemokracji jest wola prasa. Powiedział : "To, co państwo tu reprezen
tujecie, jest rdzeniem i głównym strażnikiem polskiej demokracji. Spoty
kamy się po dziesięciu Jatach od momentu odrodzenia się niezależnej pra
sy w Polsce. Kongres ten daje nam szansę na dokonanie podsumowania 
osiągnięć tych Jat- wskazuje doniosłość roli, jaką spełnia niezależna prasa 
lokalna w budowaniu świadomego i odpowiedzialnego społeczeństwa oby. 
watelskiego. Wszelka władza powinna wspierać szczególnie prasę lokal
ną, tworząc jednocześnie poelwaliny przerzucenia pomostu na Wschód, 
tak jak nam kiedyś pomagano, bo tam ciągle na nas czekają. Jednak naj
większym wyzwaniem teraz dla nas wszystkich jest integracja z Unią Eu· 
ropejską" . Podczas konferencji prasowej, na którą zjechały się centralna 
prasa i telewizja, przedstawił kandydata na ministra zdrowia prof. Grzego
rza Opalę. 

W następnym punkcie programu wystąpili ambasador USA Christo
pher R.Hill i pierwszy radca An1basacly Brytyjskiej - Charge d'Affairs Ro
bin Barnett- pełniący obowiązki ambasadora Wielkiej Brytanii. Oni rów
nież podkreślali , że polityka i demolrracja zaczyna się na szczeblu lokal
nym i jak ważną rolę w tym odgrywa niezależna prasa lokalna. 

Jerzy Kamiński, prezes SWPNPL, dowodził ellaczego trzmiel lata: ,Ja 
powszechnie wiadomo, z punktu widzenia aerodynamiki trzmiel nie powi
nien latać. A jednak Jata. Poclobnie jest z gazetami lokalnymi. Bardzo cz 
sto z punktu widzenia dziennikarzy prasy ogólnopolskiej czy regionalnej 
gazety lokalne nie latają . No, bo jak robić gazetę np. bez kilku reporteró 
bez selrretarza redakcji czy fotoreportera na etacie? A tak właśnie naje 
ściej pracują redakcje gazet lokalnych. Wiążąc co miesiąc koniec z ko' 
cem, udowadniamy na łamach swoich pism, że w społecznościach lok 
nych życie tętni inaczej niż w świecie kolorowych tygodników, inaczej n· 
są w stanie to pokazać ogólnopolskie media, inaczej niż opisuje to ktoś 
zewnątrz. Tu, w Waszych, w naszych gazetach, życie jest chyba bliżs 
prawdy" 

Istotną częścią Kongresu była synteza funkcjonowania prasy lokalne 
w okresie transformacji systemowej cłokonana przez Ryszarda Kowalczy 
ka z Instytutu Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM w Poznani 
Przedstawił on 27 tez począwszy od historycznego i spontanicznego 
wstania najpierw około 800 tytułów do obecnie 2-3 tysięcy. Tezy te ujmu· 
rolę pełnioną w środowiskach małych ojczyzn, walkę z przejawami wsze 
Itiego rodzaju patologii, kształtowanie cłobrych obyczajów. Zakończył pię 
nym cytatem naszego wieszcza narodowego Adama Micltiewicza: "Nie b 
się lrrytyki, ale pochwały lękaj się bardzo. Nie postąpisz bez przeszko 
ani swoich sił cloświaclczysz. Im złośliwiej lrrzyczą, im cię mocniej o zi 
mię uderzą, to -jeśli jesteś dobrą piłką - tym wyżej nad ich głowy wysk 
czysz. J eśliś z gałgana- ano, to przy ziemi zostaniesz, ale jeśliś ze szlache 
nej gumy- oho, to niech cię biją- tym lepiej, tym lepiej!" 

Dyskusja z udziałem Andrzeja Gracluszyńskiego z Urzędu Ochron 
Konkurencji i Konsumentów oraz raport pt. "Procesy własnościowe i ko 
centracja kapitału w środkach masowego przekazu" wyczuliły nas na spr 
wę zawłaszczania prasy codziennej przez duże koncerny zachodnie. Pr 
ważająca część tytułów została wykupiona na początku lat 90. przez ni 
miecki Passauer Neue Presse i norweską Orklę od RSW "Prasa-Książk 
Ruch". Obecnie wchodzą na rynek prasy lokalnej, bo to ona stanowi d u· 
konkurencję dla ich regionalnych dzienników. Na to jednak nie ma żadn 
go antidotum w postaci prawa. 

Bardzo pouczające były warsztaty dziennikarsltie oraz dyskusja z czło 
kami komisji konkursowej, którzy po lekturze ponad 150 gazet oceni 
wysoko ich wartości, wskazali braki oraz możliwości wzbogacenia pras 
lokalnej. 

Przedstawiciele prasy lokalnej z Wielkiej Brytanii i Danii przekaz 
nam swoje doświadczenia, co było bardzo interesujące, jak np. gazeta r 
dz.inna z Wielkiej Brytanii trwająca od 1867 roku. 

(dokończenie na str. 22) 



Dyplom przyznany Kurierowi 

Przedstawiciele KM i gazety Powiatowej 
(p. Barczewski) z zaprzyjaźnioną redakcją 

Głosu Wolsztyńskiego 

INSTYTUT NA RZECZ DEMOKRACJI W EUROP /,E WSCHODNIEJ 

J ury 

V Konkursu dla Niezależnej Prasy Lokalnej 

przyzna ło redakcji pisma 

e Kurier 
Międzyrzecki 

Nagrodę III stopnia 

K..ZI;\IIERZ MJCH..\L Uj.\ZDOWSKJ 

Mmist<:-t Kuhury 1 Dz1cdzict\1ra NuodO\\·ego 
Honoro~T Pn:ewodnicz~cy Jury 

M\LGORZ:\T\ N\1.\lSKA 

ć~~lq<11.:..iC. tfi"o_uu\L.Q 
Dvrcktor IDEE 

PRoF. jERZY BuzEK 

Zakończenie kongresu - widok ogólny sali przed wręczeniem nagród. 
Pierwszy od lewej - Rabin Bernett peln. obowiązki Ambasadora W. Bry
tanii w Polsce, drugi od prawej red. naczelny Zycia Tomasz Wołek . 

Wystawę Tygodnika Podhalańskiego - zdobywcy 
1 nagody głównej oglądają przedstawiciele Kuriera 11.. 
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Zarząd Oddziału w Zielonel Górze --tfiJJII' 

Zielona Góra, 21 listopada 2000 

KURIER MIĘDZVRZECKI 
Redaktor naczelny 

Zarząd Oddziału SDRP w Zielonej Górze gratuluje zespołowi redak
cyjnemu "Kuriera Międzyrzeckiego" zdobycia nagrody w V Konkursie 
Fundacji IDEE (Instytutu na rzecz Demokracji w Europie Wschodniej). 

W konkursie wzięły udział 153 lokalne wydawnictwa z całej Paf
ski. Takie zaszczytne wyróżnienie jest potwierdzeniem solidności i 
fachowości całego zespołu redakcyjnego. 

Głos Budzynia • • Pałuki 
Kurier Międzyrzecki • 

Głos Wolsztyński • 
Gazeta Jarocinska e 

Nowa Gazeta Trzebnicka 

Nowa 
GazetaJaworska • 

• • Panorama Oleśnicka 

Przewodniczący Zarządu Oddziału 

Lech Tylutki 

LAUREACI 
KONKURSU 

• Wiadomości Oławskie 
e Tygodnik Starachowicki 

Podpis na mapie 
jest autografem 
Premiera Jerzego Buzka 

Co Tydzień 

•• P.ułom 

e Gazeta J~rzejowska 

FUNDACJA INSTYTUT NA RZECZ DEMOKRACJI 
W EUROPIE WSCHODNIEJ l IDEE l 

Fundacja Instytut na rzecz Demokracji w Europie Wschodniej /IDEE/ 
jest niezależną polską fundacją nie nastawioną na zysk. Od 1991 r. IDEE 
pracuje na rzecz rozwoju społeczeństwa obywatelskiego i ożywienia kontak
tów między ludźmi działającymi w organizacjach pozarządowych oraz nieza
leżnymi dziennikarzami z krajów Europy Środkowej i Wschodniej. 

IDEE przyczynia się do tworzenia trwałych więzów i sieci kontaktów 
wewnątrz państw Europy Środkowej i Wschodniej i ponad ich granicami, 
między ludźmi różnych poglądów, których łączy przekonanie, że tylko in
stytucje i media niezależne od kontroli władz mogą budować demokratycz
ne, obywatelskie społeczeństwo. 

Poprzez fundację możemy dzielić się doświadczeniami polskich reform 
ustrojowych i społecznych z naszymi sąsiadami zza wschodniej granicy. Po
kazanie przemian na poziomie lokalnym daje możliwość zapoznania się z 
działaniem samorządów, organizacji pozarządowych i prasy· lokalnej w ma
łych ośrodkach. Poprzez staże i szkolenia fundacja pomaga naszym wschod
nim partnerom skutecznie działać na rzecz demokratycznych przemian. 

W 1999 roku zespół Fundacji IDEE prowadził siedem programów: 
l. Program pomocy niezależnej prasie lokalnej. 
2. Program staży i wymiany informacji "Centra Pluralizmu". 
3. Program wsparcia rozwoju demokracji na Kubie "Cuba Si". 
4. Program wsparcia Tatarów Krymskich "Witajcie w Europie". 
5. Wsparcie lokalnej demokracji na Ukrainie. 
6. Pornoc organizacjom niezależnym i prasie lokalnej na Białorusi. 
7. Program "Dzieci i młodzież w społeczności lokalnej". 
INSTYSTUCJE WSPIERAJĄCE DZIAłALNOŚĆ FUNDACJI IDEE 

W 1999 ROKU: Charles Stewart Mott Foundation, Fundacja im. Stefana Ba
torego, Institute for Dernocracy in Eastern Europe/IDEE/w Waszyngto
nie, IREX/ Pro Media, National Endowment for Democracy, Open Society 
Institute, Polish-American-Ukraine Cooperation Initiative, Ministerstwo 
Spraw Zagranicznych, Polski Komitet d/s UNESCO, Wolfson College, Pri
cewaterhouseCoopers, Sponsorzy prywatni. 

Opracował Andrzej Chmielewski 

Andrzej K. Piasecki 
Instytut Politologii WSPTK 
Ul. Wojska Pafskiego 69 
65-785 Zielona Góra Zielona Góra, 13 listopada 2000 r. 

Pani Anna Kuźmińska-Świder 
Redaktor Naczelny 

"Kuriera Międzyrzeckiego" 

Wiadomość o sukcesie, jaki odniosła redakcja "Kuriera Między
rzeckiego" w konkursie organizowanym przez IDEE dotarła do mnie 
niestety, z opóźnieniem. Myślę jednak, że naprzekazanie gratulacji 
nigdy nie jest za późno. Czynię to z tym większą przyjemnością, że 
decyzja jury konkursu daje pewną satysfakcję również mi, ponie
waż czytając miesięczniki ukazujące się w woj. /ubuskim, utwierdzi
łem się w przekonaniu, że niewiele z nich reprezentuje tak wysokie 
walory jak "Kurier Międzyrzecki'. 

Proszę więc z okazji tego sukcesu przyjąć tradycyjne życzenia: 
wysokich nakładów, żadnych zwrotów oraz zwiększenia objętości i ... 
częstotliwości, czyli sto stron, w kolorze i codziennie. 

Do listu załączam moją ostatnią książkę "Lubuska czwarta wła
dza", która (mam nadzieję) w pewnym stopniu dokumentuje sukce
sy zespołu "Kuriera". 

Z wyrazami szacunku 
dr Andrzej K. Piaseckl 

l Kongres Niezależnej Prasy Lokalnej 

Nagroda dla 
"Kuriera Mi,dzyrzeckiego" 
dokończenie ze str. 20 

Niezwykle ciekawe było spotkanie z głównym negocjatorem integracji z 
Unią Europejską pełnomocnikiem rządu Janem Kułakowskim, który przed
stawił nam stan negocjacji. Jest to temat tak obszerny i bogaty, że wymaga 
odrębnego opisania. W związku z tym przedstawię w skrócie to, co nam prze
kazano. Otóż całość zagadnień negocjacyjnych jest podzielona na 29 obsza
rów, z czego 11 jest już uzgodnionych i zamkniętych, a na pozostałe ustalony 
precyzyjny terminarz. Na bieżąco wydawane są biuletyny oraz informacje 
m.in. w in ternecie (www.europao.com) - depesze, informacje, dossier . 

13 grudnia 1997 roku Rada Europejska w Luksemburgu podjęła decyzję 
o rozpoczęciu negocjacji o członkostwo w UE z Czechami, Estonią, Polską, 
Słowenią, Węgrami i Cyprem. Zgodnie z powyższym kalendarzem odbywają 
się poszczególne przeglądy prawa oraz ustalenia. Natomiast u nas odbywają 
się konsultacje regionalne, tj. w 16 województwach na tematy interesujące 
poszczególne regiony, które trwają od początku bieżącego roku. W naszym 
województwie odbyło się to w Zielonej Górze w Urzędzie Marszałkowskim 
z udziałem Jana Kułakowskiego. 

Pomimo t:a:k licznej reprezentacji prasy lokalnej (w lubuskim ok. 100 g 
zet), w gronie naszych władz panują stare przyzwyczajenia. Przykładem teg 
może być zaproszenie do obsługi medialnej "Gazety Lubuskiej". Odbyłosi 
to 22. września br. w następujących zagadnieniach: przyszła granica wewnętr 
na Unii Europejskiej, dialog transgraniczny, wybrane problemy rozwoju r 
gionalnego. Informacja w tej sprawie w GL z dn.23-24 .09. była bardzo lak 
niczna, o czym każdy może się przekonać, wracając do tej lektury; dziwn 
proporcje - w stosunku do sąsiednich artykułów np. artykuł o zielonogór 
nach tańczących na Florydzie był znacznie obszerniejszy i bardziej wni · 
Wie opisany. Myślę , że informacje na tematy związane z naszym przystąpie
niem do UE są dla mieszkańców naszego regionu bardzo istotne, skor 
mamy wyrazić swoją opinię w referendum. Gdzie ma czerpać tę wiedzę pr 
ciętny mieszkaniec? Czyż ma studiować biuletyny i opracowania międzyna
rodowe? Niedocenianie prasy lokalnej przez władze bardzo często szko 
jej samej. Nasza współpraca w wielu przypadkach mogłaby jej pomóc w r 
zumieniu przez obywateli trudnych problemów rządzenia krajem czy regi 
nem, a szczególnie teraz w dobie transformacji. 

Pewnie nadużyłam Państwa cierpliwości, nakłaniając do czytania m 
ich spostrzeżeń, które są i tak bardzo dużym skrótem z naszego pobytu 
Warszawie, a i okazja dla nas była niecodzienna. Być może nasze kolegi 
redakcyjne zmobilizuje się i zaproponujemy Państwu nowocześniejszą, 
gatszą gazetę w formie dwutygodnika lub tygodnika. Bylibyśmy bar 
wdzięczni za opinię naszych czytelników w tej sprawie. 

Halina Rusiec 



OKMEL proponuje 
Państwu nowoczesny 
dostęp do kredytu: 

KARTĘ KREDYTOWĄ 
AVANS·AURA 

e Stała rezerwa finansowa od 500 do 10.000 zł 

.e Spłaty dokonanych zakupów od 30 zł 
miesięcznie 

e Natychmiastowa decyzja o przyznaniu karty 

e Natychmiastowy zakup i odbiór towan1 

e Wymagane dokumenty • jak dla sprzedaży 
ratalnej 

• Oprócz sieci Avans, już dziś dostęp do ponad 
2000 punktów handlowych różnych branż 
akceptujących karty Aura 

e Tylko teraz! Karta Gratis ! 
(roczny koszt wydania karty, który wynosi 15 zł pokrywa sieć Avans) 

u/l/StarCZ l/ 
5 minut 



Z okazji 50. rocznicy ślubu 
kochanym rodzicom, 
teściom i dziadkom 

Teresie i Stanisławowi 

Foto 
zagadka 

Gdzie to jest 
i co przedstawia 
zdjęcie. 

foto: A. Chmielewski 

Krajdochom 
dużo zdrowia, radości 

i pogody ducha 
na dalsze lata życia 

życzą 

córki z mężami , 

syn z żoną 
oraz wnuki 





Jerzy Hajduk 
Autoryzowana Stacja 
Obsługi w zakresie 

blacharstwa i lakiernictwa 

PROFESJONALIZM! 
TERMINOWOŚĆ! 
NIEZAWODNOŚĆ! 

Bezpieczeństwo twoje 
i innych najważniejsze! 

Rozliczenie bezgotówkowe 
ze wszystkimi firmami 

ubezpieczeniowymi. 

Samochody zastępcze 
na czas naprawy 

do 7 dni bezpłatnie. 

Bezpłatne holowanie 
do 100 km. 

66-400 Gorzów Wlkp. 
ul. Strażacka 86 

tel. (0-95) 72-39-700 
tel./fax (0-95) 72-39-701 

[ SPRZEDAż WĘ-GLA l KOKSU l 

RATY 
GOTÓWKA 

WĘGIEL KOSTKA 
WĘGIEL O~ECH 
WĘGIEL DROBNY 

KOKS GRUBY 
KOKS ORZECH 

DOWÓZ NA TERENIE MIĘDZYRZECZA 
POWYŻEJ 1,0 Mg GRATIS 

l SKUP ZŁOML}] 
ZŁOM STALOWY CIENKI: 110 PLN l Mg 
ZŁOM STALOWY GRUBY: 115 PLN l Mg 
ZŁOM WSADOWY 125 PLN l Mg 
INFORMACJE I ZAMÓWIENIA TEL. 7 41 25 35 

PUNKT SKUPU I SPRZEDAŻY: 
ul. REYMONTA 3, MIĘDZYRZECZ 
WISA-SAWKA s.c. TEL./ FAX (095) 74125 35 



MOW 

Ponad rok temu w Międzyrzeczu pierwsi klienci_ zostali podłączeni 

do lokalnej sieci rozdzielczej gazu ziemnego MOW. Dziś większość 

mieszkańców ma możliwość ogrzewania swoich mieszkań gazem 

ziemnym. O swoje doświadczenia związane z użytkowaniem 

wysokometanowego gazu ziemnego postanowiliśmy zapytać 

osoby, które zdecydowały się na korzystanie z tego źródła energii. 

Sąsiedzi również zdecydowali s ię na podłączen ie 

Już 2 1ata temu słyszałem o planach rozbudowysieci lokalnej w Międzyrzeczu-

mówi pan Ryszard Siwek - korzystający z gazu MOW przy ul. Garncarskiej 

i Świerczewskiego . Z remontem ogrzewania czekałem aż do momentu, kiedy 

w mieście popłynie gaz. Czekając na gaz ogrzewałem dom energią 

elektryczną. Moi sąsiedzi , którzy wcześniej ogrzewali olejem również 

zdecydowali się na podłączenie do sieci gazowej. Ceny oleju idą szybciej 

w górę niż cenygazu ziemnego. 

MOW pracuje sprawnie 

Zapytany o współpracę z nami, p. Siwek poy.~iedział: 

Podoba mi się sposób, w jaki pracuje firma . Prace przyłączeniowe zostały 

wykonane w ciągu jednego dnia (pracownicy MOW p rzyłączali posesję od 

rana do ok. 23.00) . Jestem inżynierem budowlanym, obserwowałem prace 

i muszę powiedzieć, że wszystko przebiegło bardzo sprawnie, Można 

powiedzieć , że przyłącze dostałem "pod klucz" . Uważam tylko , iż byłoby 

dobrze gdybymiędzyrzeckiefirmy wykonujące instalację wewnętrzną taką 

jak np. piece mogły porozumieć się z MOW. C~ły system ogrzewania gazem 

byłby gotowy 

w jeden dzień . 

Pan Ryszard Siwek podpisał umowę z MOWw końcu września 1999 roku. 

Umowa o kolejne przyłącze jest w trakcie realizacji. 

O parę słów na temat wykorzystania gazu ziemnego oraz współpracy z MOW 

poprosiliśmy pana Waldemara Czyża , mieszkającego na ul. Boryny. Pan Czyż 

korzysta z gazu ziemnego od dwóch miesięcy. 

Prąd byłtrzy razy droższy niż gaz 

- Na naszym osiedlu zmieniano nawierzchn ię drogi , więc była okazja żeby 

wykorzystaćten fakt i polożyć rury gazowe - mówi p. Czyż- myślę , że zamiast 

rozbierać ulicę parę razy, opłacalne jest podłącze nie posesji nawet wtedy, 

kiedy mieszkańcy jeszcze nie powzięli decyzji o ogrzewaniu gazowym. 

Ja decyzję o przyłącze niu podjąłem w marcu, ale ostatecznie czekałem , aż 

zro~i s ię zimno. Teraz ze spokojem myś lę o kosztach ogrzewania . Rachunki za 

prąd , którym ogrzewałem dotychczas były trzy razy wyższe niż te za gaz, 

a te raz nowoczesny piec gazowy regu luje sam temperatu rę 

w pomieszczeniach , dzięki czemu mamywystarczająco ciepło i oszczędzamy. 

Serwis działa fachowo 

Zapytany 

o współpracę 

z MOW, jakość 

usług i serwis 

firmy, p. Czyż 

odpowiedział: 

- Jestem bardzo 

zadowolony 

z serwisu. Do tej 

pory miałem jeden mały kłopot- coś było nie tak z reduktorem ale nawet nie 

zauważyłem zmiany, ponieważ serwisand MOW przyjechali szybko 

i sprawnie usunęli usterkę . 

Przy nowych cenach znajdzie się wielu chętnych 

na przyłączen ie do sieci 

Na pytanie o nowe ceny Pan Waldema r Czyż odpowiedział : 

-Wiem że były osoby niezadowolone z ceny przyłącza ale słyszałem że cena 

została zmieniona i nadpłaty są zwracane. Uważam , że pr.zy nowych cenach 

znajdzie się wielu chętnych na przyłączenie do sieci. 

Pra gniemy se rdeczn ie pod ziękować wszystkim naszym 

rozmówcom. Cieszymy się słysząc głosy zadowolenia. Pragniemy 

zapewnić Państwa, że nje ustaniemy w staraniach świadczenia 

usług pewnych i przyjaznych dla środowiska oraz portfeli naszych 

Klientów. Jeżel i mają Państwo uwagi , pytania lub chcą dowiedzieć 

się więcej na temat naszej oferty oraz możliwości kredytowania 

inwestycji zapraszamy do naszego Biura Obsługi Klienta 

w Międzyrzeczu , ul. Zachodnia 2; te l. 7 42 72 14. Czekamy na Państwa 

od pon iedziałku do piątku w godzinach 7.35 -16.00. 

A kiedy Państwo się przyłączą? 

MOW ~ Oddział w Międzyrzeczu 
ul. Zachodnia 2, 66-300 Międzyrzecz 

teł. 095 742 7212,742 72 14; fax 095 742 72 29 
e-mail: sektetariat@mowpł .com 



Chcesz zaimponować 
ko\egorn, dziewczynie 
płacąc swoją kartą 

płatniczą? 

Nic pros t z ego! 
Załóż sarnodzie\ne konto 

osobiste d\a młodzieży 

w 

BGi! S.A. 
0/MIĘDZYRZECZ 

ul. Poznańska 6 
tel. 095 l 741·23·03 

ieci . i . ż i dorosłych 

na tifłyth 
od 

1(,.11.1000 r, 

oraz 
w 

onitzkath 
w tiąsłtj sprztdaży 

W GODZ. 9.00- 17.00 

'EN,."UM ''"'INI,IE 
Jnv Mllll'f"IE,IIIL. W'fBIIDIWANIE z•. 

stęp ~ ,.EL. (198' 74Z·IZ·31 
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03 XI 2000 r. zmarł ojciec naszej Koleżanki 

Aleksandry Muchy 
Droga Olu. wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci Ojca 
składają współpracownicy 

ze Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu 

Księdzu Kanonikowi 

Grzegorzowi Tuligłowiczowi 

wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci Siostry 
składa Dyrekcja i Grono Pedagogiczne 

Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu 

W związku ze śmiercią 06.11.2000 

śp. Marii Hajduk- mojej siostry. 

składam serdeczne podziękowanie 
- Bóg zapłać przybyłym Księżom z Dekanatu i poza -łącznie 

z Ks. Dziekanem i Ks. Inf. Henrykiem Guzowskim za pełne 

uczestnictwo we Mszy św. i w ostatniej drodze ziemskiej. 

Bóg zapłać wszystkim wiernym z Parafii , 

Przyjaciołom bliższym i dalszym oraz Siostrom Zakonnym. 

Ks. proboszcz Grzegorz Tuligłowicz z rodziną 

Ks. Kan. Grzegorzowi T uligłowiczowi 
proboszczowi Parafii Świętego Wojciecha 

w Międzyrzeczu wyrazy głębokiego współczucia 
z powodu śmierci siostry 

śp. Marii Hajduk 
składają Maria i Kazimierz Kulasowie 

Księdzu Andrzejowi Tarabule 
wyrazy szczerego i głębokiego współczucia 

z powodu śmierci Ojca Fryderyka 
-Parafii Świętego Wojciecha w Międzyrzeczu. 

składają 

księża z całej Parafii oraz rodzina Kulasów 

JERZEMU I ANNIE SALEJOM 
wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci 

OJCA I TEŚCIA 
składają 

współpracownicy Gimnazjum Nr l 

Zakład Konfekcyjny 
,,ZUZAN N.6:' 

Międzyrzecz ul. Zawadzkiego 71 
oferuje w ciągłej sprzedaży żakiety, 

spódnice, sukienki, spodnie. 
Częściowa wyQrzeaaż towaru 

QO ołJniżonych cenach 

Serdeczne podziękowanie wszystkim Rodzicom 
grupy dzieci 6-letnich z Przedszkola nr 6 ul. Mickiewicza 25 

w Międzyrzeczu, a w szczególności Zakładowi 
Ogólnobudowlanemu "W/MAR"- właściciel 

Marek Wiśniewski , za ogromną pomoc finansową oraz 
wykonanie remontu i renowacji mebli w sali 

składają wychowawczyn ie Beata Wiśniewska i Ewa Siwek 

SPECJALISTYCZNY 
NEUROLOGICZNO-DIAGNOSTYCZNY 

GABINET LEKARSKI 

JADWIGA KRAWIEC l RYSZARD KRAWIEC 
specjalista neurologii specja li sta neuro logii 

i psychiatra i radiolo gi i 

ul. Konstytucji 3 Maja 16 
66-300 Międzyrzecz 

Hk& 

D Diagnostyka i leczenie chorób układu nerwowego 
D Interpretacja badań rentgenowskich. 
D Badanie USG jamy brzusznej i narządów leżących powierz

chownie (tarczyca , sutki , jądra) 
D Badanie przepływu w naczyniach obwodowych (Doppler

duplex) 

Do badania USG jamy brzusznej należy być przynajmn iej 
6 godz . na czczo (wskazany wypełniony pęcherz moczowy). 

( &~•rr-&w*Mi §Mf4 & 

PRZYJĘCIA: 

poniedziałek , środa- godz .16.00- 18.00 
Inne terminy badań można uzgodnić 

pod tel . 0603 638 819 



Str. 30 KURIER MIĘDZYRZECKI Nr12(118) 

radości tworzenia słów kilka. l l 

Spór o kształt reform, rozpad rządzą 
cej koalicji i prezydenckie wybory 
sprawiły, że dziesiąta rocznica funk-

cjonowania samorządów gminnych upływa w 
cieniu wydarzeń "na górze". A przecież powsta
nie gmin, ich finansowa samodzielność, mająt
kowa odrębność i społeczna wspólnotowaść 
przez wielu uważana jest za najważniejszą zdo
bycz demokracji. Same zaś gminy są gwaran
tem ciągłości naszego państwa . 

Może więc warto byłoby odbyć dyskusję, z 
czymmy-międzyrzeczanie-kojarzyć będzie
my I Dekadę Samorządów. 

Na pewno ze Świętej Pamięci Burmistrzem 
Eugeniuszem Ziarkowskim ... 

Ze zjawisk społecznych odnotujemy "Kurier 
Międzyrzecki"- "sumienie miasta" i "Stowa
rzyszenie Kontakt"- "okno na świat". Z wyda
rzeń kulturowych - hejnał z wieży odnowione
go Ratusza i obchody 750- tej rocznicy nada
nia Międzyrzeczowi praw miejskich. Przeżyli
śmy historyczny moment opuszczenia przez 
rosyjskich żołnierzy garnizonu w Kęszycy Le
śnej i odsłonięcie Kamienia Pojednania. 

Za sukces uznawać będziemy halę widowi
skowo - sportową i rozwiązanie problemu za
opatrzenia w wodę . Zapamiętamy też niepowo
dzenia. Brak o b wodnicy, a nade wszystko in
dywidualne i społeczne dramaty wypływające 
z braku miejsc pracy i tak niestety powszech
nego niedostatku. 

Nie wiem, z jakim wydarzeniem gospodar
czym kojarzyć się będzie miniona dekada. Czy 
będzie to wybudowanie oczyszczalni ścieków, 
czy może uzyskanie łączności telefonicznej ze 
światem? Wiem natomiast, z jakim wydarze
niem gospodarczym kojarzyć si ę będzie rok 
2000. Gospodarcze kroniki zapiszą ten rok pod 
hasłem gazyfikacji miasta. I właśnie o gazie 
będzie ten artykuł. 

Myślę, że nie zawadzi raz jeszcze przypo
mnieć, że u podstaw zawiązania w czerwcu 
1999 roku spółki miasta z polskim oddziałem 
niemieckiej firmy EWE leżał brak możliwości 

skutecznej gazyfikacji we współpracy z Pol
sldm Górnictwem N afty i Gazu -monopolistą, 
który żądał, aby sieć miejską zbudowała swo
im kosztem i staraniem gmina, a następnie, by 
tę sieć gmina nieodpłatnie przekazała na stan 
PGNiG. Ponadto gmina miała zagwarantować 
zakup gazu bez względu na to, czy znajclą się 

chętni na jego zużycie . 

Aby w tym świątecznym numerze Kuriera 
sobie i Państwu humoru nie psuć, zamiast 
wspominać spory i niechęć , które towarzyszy
ły rejestracji i pierwszym miesiącom funkcjo
nowania firmy, przejclę od razu do omówienia 
osiągniętych efektów. 

Tu zaś przede wszystkim wymienię wyko
nanie sieci gazowej w obrębie całego miasta 
wraz z dojściem do Bobowieka i obecnie re
alizowane w dużym tempie przyłącza gazowe 
do lokalnych kotłowni i prywatnych posesji. 
Na rok przyszły w swoich planach spółka ga
zownicza zapisała (oprócz gazyfikacji kolej
nych gmin) wykonanie sieci rozdzielczej w 
Bobowieku i Św. Wojciechu - wszędzie tam, 
gdzie znajdą się odbiorcy gazu. 
Można by spytać, jak to się stało , że zakres 

prac planowanych pierwotnie na 2 lata wyko-

nano w przeciągu niespełna roku. W mojej oce
nie stało się to możliwe głównie dzięki auten
tycznemu zaangażowaniu wszystkich uczest
niczących w procesie gazyfikacji miasta . Wy
pracowanie zasad i porozumień, uproszczenie 
procedur administracyjnych, przejęcie na sie
bie ciężaru uzgodnień i koordynacji prac, to 
wkład w proces gazyfikacji pracowników Ra
tusza i Starostwa. 

Zapewne każdy z Państwa miał okazję choć 
przez chwilę obserwować prace prowadzone 
przez firmę EROWA. Myślę, że wielu dostrze
gło sprzęt, organizację, tempo ... W atmosfe
rze autentycznej radości, wywodzącej si ę ze 
świadomości budowy czegoś wielkiego, prze
biegała praca młodych ludzi tworzących zespół 
Spółld Media Odra Warta. Oni wiedzieli , że 
łamią monopol PGNiG. Dziś , kiedy Spółka 
MOW posiada koncesję i taryfę zatwierdzoną 
przez Urząd Regulacji Energetyld, ldedy pod 
rzeką Odrą przeprowadzono rurę zaopatrują
cą w gaz Słubice i rozpoczyna się budowa sie
ci gazowej w gminie Rzep in, oni wiedzą, że osią
gnęli sukces. 
Myślę, że obok kilometrów wybudowa

nych gazociągów stałe zatrudnienie dla ok. 
50 osób w firmach budujących i eksploatu
jących gazociągi, zamiar ulokowania się w 
mieści e firmy budującej gazociągi przesy
łowe, to największy efekt decyzji o pójściu 
własną drogą gazyfikacji. Chcę poinformo
wać Państwa , że te wybudowane gazociągi 
nie są już na szczęście pustymi, bezużytecz
nymi rurami. Niemal wszystkie lokalne ko
tłownie administrowane przez nasz ZEC do 
produkcji energii cieplnej zużywają gaz. A 
efekt? Nie tylko n owocześni ej, czyści ej, 

zdrowiej, ale również, a może przede wszyst
kim, taniej . 

I właśnie konkurencyjność gazu w stosun
ku do oleju, obok nowej opłaty przyłączenia-

wej (75% kosztów budowy przyłącza przenie
siono w ciężar opłat za gaz) oraz możliwości 
skorzystania z preferencyjnego kredytu na 
modernizację kotłowni , to główne zachęty dla 
klientów. Ale gazyfikacja miasta w naszym 
międzyrzeckimwydaniu to również sposób na 
odrobienie wieloletnich zaniedbań w budowie 
infrastruktury zwłaszcza drogowej. Przypo
mnę, że SpółkaMOWnie tylko przyjęła na sie
bie prawa i obowiązki związane z budową i eks
ploatacją sieci, ale również odkupiła od miasta 
za równowartość l mln EURO , tj . ok 4 mln zł . 
wybudowaną w przeszłości s ieć przesyłową 
gazu do Kęszycy Leśnej . I właśnie te 4 mln zł. 
w tak fantastyczny sposób dopełniły wypływa
jący z gazyfikacji sukces. Osiedle Reymonta, 
ul. Wita Stwosza i przyległe ul. Łąkowa i Rol
na, ul. Pamiątkowa i inne stały się wielkim miej
skim placem budowy. 21 662 m2 nowych dróg 
i chodników to pośredni efektgazyfikacji (przy
pomnę, że poprzedni rekord padł w 1998 roku, 
kiedy to powstało ok 8 tys. m2 nawierzchni). 

Kiedy pomyślę o tych wszystldch efektach, 
kiedy przeczytam kolejny ukazujący się w pra
sie lokalnej lub centralnej artykuł - teraz już 
pozytywny, a zwłaszcza , gdy przypomnę sobie, 
jak wielu jeszcze rok, jeszcze pół roku temu, 
było przeciw, rodzi się satysfakcja. Satysfak
cja tym większa , że lista ojców sukcesu wyjąt
kowo krótka (malkontenci i przeciwnicy skre
ślili się sami). 
Wyrażam tą drogą serdeczne, gazem poel

grzane podziękowanie tym niewielu, którzy 
byli ze mną w tych trudnych decyzjach, w tej 
ciężkiej pracy. 

Życzeniami, aby pierwsza gwiazdka zwiastu
jąca Boże Narodzenie, przyniosła Państwu ra
dość, optymizm i siłę, żegnam się do następ
nego wydania Kuriera. 

Z wyrazami szacunku 
Adam Koziński 

Biuro Poselskie Unii Wolności 
20 listopada 2000r. na

stąpiło uroczyste otwarcie 
Biura Poselskiego Unii 
Wolności. W uroczystości 
udział wzięli: wicemarsza
lek SejmuJan Król, poseł 
Jerzy Wierchowicz, wice
wojewoda Marcin Ja
błoński , poseł Czesław 
Fiodorowicz oraz człon
kowie koła i sympatycy tej 
partii z Międzyrzecza. 
Przybyły również władze 

miasta i powiatu . W dysku
sji posłowie zaprezentowa
li bieżące działania Sejmu. 
Biuro mieści się w Bib lio
tece Miejskiej na Osiedlu 
centrum 8. Dyżury pełnić 
będą posłowie i radni Unii 
Wolności wszystkich 
szczebli w każdy wtorek w 
godzinach 15.30 - 17. 00. 
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Pod takim hasłem odbył się w Szkole Podstawowej nr 3 konkurs. 

7 listopada nastrój w naszej szkole był wy
jc!tkowy. O godzinie 10.00 nasi najmłodsi 
uczniowie śpiewem i kwiatami powitali Eks
celencję ks. biskupa Pawła Sochę, ks. pro
boszcza Parafii Pierwszych Męczenników 
Polski Władysława Nadybała SAC i ks. Ję
drzeja Orłowskiego SAC, w progach naszej 
ko lorowej szkoły. 

Ks. biskup wraz z przyby
łymi gośćmi: księżmi pallo
tvnami, ks. infułatem Gu
;owskim , prof. Wyższego 
Seminarium Duchownego 
w Paradyżu ks. Zbignie
wem Kobusem, dyrekcją 
SP-3, przedstawicielką Bur
mistrza panią Elżbietą 
Błaszczak, reprezentują
cym Dowódcę Jednostki 
Wojskowej panem ppłk Ma
ciejem Kilianem, panią wi
zytator Hanną Augusty
niak, przewodniczącą Rady 
Rodziców panią Małgorza
tą Grendą i panią Elżbietą 
Dobrzyńską, udali się do 
auli konkursowej . 
Prowadząca konkurs pani 

mgr Irena Kilian powita
ł a gości i uczestników 
konkursu . Następnie za
brali głos pani dyrektor 
mgr Teresa Kaminiar
czyk i ks. proboszcz, któ
rzy wyrazili rad ość, że 
mogą być gospodarzami 
tak wyjątkowego konkur
su. Ksiądz biskup nato
miast skierował do orga
nizatorów słowa uznania 
za przygotowanie konkur
su i przewodn iczył wspól
nej modli twie, po czym 
nastąpiło uroczyste prze
c i ęc ie wstęgi. Pani Irena 
l{ilian przedstawiła jury, 
regulamin konkursu i roz
poczęła się pierwsza jego 
część-pantomima . W 
pierwszej części prezen
towały się dzieci w scenach biblijnych z klasy 
IIa - integracyjnej i klasy VIc, przygotowane 
przez siostrę Ewę Szczutkowską . 

W części drugiej -teoretycznej, uczniowie 
odpowiadali na pytania dotyczące historii Bra
ci Męczenników i Jana Pawła II. 

Podczas sprawdzania prac konkursowych 
przez komisję, klerycy III roku Wyższego Se
minarium Duchownego- Dariusz Wołczec
ki i Mariusz Dudka wraz z uczestnikami kon
kursu śpiewali i tańczyli w rytm znanych pio
senek religijnych. 

Przygotowania do konkursu trwały prawie 
miesiąc i wcześniej odbyły się jego dwa eta
py: plastyczny i poetycki. Komisja w składzie: 
ks. prof Zbigniew Kobus, pani mgr Donata 
Stefanowicz pani mgr Elżbieta Podyma i 
pan mgr Grzegorz Skrzek, przyznała nagro
dy i wyróżnienia uczestnikom wszystkich eta
pów. Zwycięzcami zostali: w kategorii klas IV
l miejsce- klasa IVa -Paulina Dajczak, Na
talia Tyburska i Ula Szypszak II miejsce-

klasa IV b- Martyna Brikner, Sylwia Ka
mińska, Michał Żak. III miejsce - IV c-Łu
kasz Napierała, Iwona Pas, Joanna Filip
kiewicz. 

W kateg01ii klas V- I miejsce -klasa V a- Emi
lia Skoczylas, Adrianna Bora, Łukasz Grzel
czak II miejsce klasa Vb - Patrycja Kośció
łek, Tamara Gasper, Katarzyna Gągała . 

III miejsce - Vel- Ula Adamiak, Magda 
Baranowska, Michał Wilmowicz. W kate
gorii klas VI- I miejsce klasa VI c- Dam Thanh 
Phonglanh, Agnieszka Hudzińska, Pauli
na Kania. 

Dwa II miejsca - VIb - Martyna Białas, 
Rafał Urbanek, Darek Waśkowski i VI e 
Violetta Paczkowska Alicja Chudziak i 
Błażej Tarnowski. 

W konkursie plastycznym: Martyna Groll, 
Ewelina Waśkowsl<a i Marzena Kolis. Woj
ćiech Tarnowski, Małgorzata i Marta Ma
tuszak, Magdalena Sakowicz,Ni~ola So
bieraj,Robert Brodziński, Ola Bednar
ska,Magda Hercke, BartoszJabłonowski, 
Małgorzata Bujalska, Patrycja Ja
rych,Marta Pietrusik, Justyna Wojcie
chowska, Ania Postrzygacz i Paulina 
Ostrowska. 

Wszystkim uczniom biorącym udział w 
konkursie ks. biskup wręczył nagrody ufun
dowane przez: księży pallotynów, Radę Rodzi-
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ców, panią Małgorzatę Grendę, panią Kry
stynę Cudniewicz i księdza prałata Jana 
Romaniuka. 

Ks. biskup Paweł Socha wyraził uznanie 
dla tej formy przybliżania i pogłębiania wie
dzy, pobożnośc i i kultu Braci Męczenników 
oraz radość z uczestniczenia w tym wydarze
niu. Ks. Zbigniew Kobus podkreślił wysoki 
poziom konkursu i pokrótce przedstawił kil
ka szczegółów dotyczących historii Męczen

ników z Międzyrzecza . Ks. bi
skup, pani dyrektor jak i ks. 
Zbigniew Kobus wybrali so
bie na pamiątkę prace pla
styczne. Wszystkim gościom 
wręczono specjalne wydanie 
szkolnej gazetki zredagowanej 
dzięki staraniom pani mgr 
Donaty Stefanowicz. Dzięku
jemy, więc ks. biskupowi za 
drogą nam obecność, modli
twę i ciepłe słowa . Ks. profe
sorowi za przewodniczenie 
komisji, życzliwość i szczegól
ne zainteresowanie Męczenni
kami z Międzyrzecza, Klery
kom zaś za chwile radości. 

Tym konkursowym wyda
rzeniem chcieliśmy oddać 
cześć naszym świętym Patro

nom w 997 rocznicę Ich mę
cze!'lskiej śmierci i przygo
tować się do diecezjalnych 
obchodów WielkiegoJ u bile
uszu w Międzyrzeczu, któ
ry przeżywaliśmy 12listopa
da na placu budowy kościo
ła - sanktuarium. 

Konkurs odbył się dzięki 
zaangażowaniu wielu osób. 
Wyrazy wdzięczności kieru
jemywięc do ks. proboszcza 
Władysława N adybała i 
Jędrzeja Orłowskiego, 

pani dyrektor mgr Teresy 
Kaminiarczyk i jej -zastęp
ców pani mgr Elżbiety Po
dymy i panu mgr Bogusła
wa Kowalika, sponsorów 
oraz pana Piotra Szandy. 
Po konkursowych emo
cjach odbyło się u pani dy

rektor radosne spotkanie przy kawie. 
Dzień konkursu był dla nas wszystkich cza

sem wyjątkowym, dzięki któremu Bracia z 
Międzyrzecza stali się nam barciziej bliscy, a 
słowaJana Pawła II, które skierował do nas w 
Gorzowie 2 VI 1997r., barciziej dotknęły nas 
swoją aktualnością i uzmysłowiły, że jesteśmy 
jako mieszka!'lcy Ziemi Międzyrzeckiej spad
kobiercami bogatego dziedzictwa: 

"To, co tutaj stało się na początku tego stu
lecia chrześcijail.stwa za czasów Bolesława 
Chrobrego, znajdowało wielokrotnie odzew w 
dziejach- chociażby i w historii naszego stule
cia ... ziemia ta u zarania została zroszona krwią 
świętych męczenników, którzy jak poehoclnie 
gorejące dzisiaj prowadzą wasz kościół ku no
wym czasom. Nowe czasy, zbliżające się trze
cie tysiąclecie, wymagać będą nadal waszego 
świadectwa. Staną przed wami nowe zadania. 
Miejcie odwagę je podejmować". 

W imieniu organizatorów Irena Kilian 
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SWIĄTYNI SANKTUARIUM 
"Użycz mi, o Panie, daru nieustannej modlitwy, 
dobrego wykorzystania czasu, 
odnoszenia zwycięstwa nad pokusami, 
lecz użycz mi również daru zrozumienia, 
abym mógł dokonywać dla Ciebie Boże, wielkich rzeczy" 

/św. Wincenty Pallotti/ 

Kiedy udałem się do księży pallotynów, na plebanię parafii 
p.w. Pierwszych Męczenników Polski w Międzyrze
czu, bardzo ciepło i serdecznie zostałem przyjęty przez 
ks. kanonika Władysława Nadybałę- proboszcza, ks. 
Jędrzeja Orłowskiego- wikariusza. 
Wspomnę, że nowa parafia w Międzyrzeczu została 

powołana dnia 22 sierpnia 1999 roku przez Ordyna
riusza Diecezji Zielonogórsko-Gorzowskiej, ks. dr bi
skupaAdama Dyczkowskiego. Zaś celem księży pal
lotynów - oprócz działalności duszpasterskiej - jest 
budowa świątyni sanktuarium. Budowę kościoła przy 
ul. Krasińskiego rozpoczęto wiosną tego roku, czyli 
w roku jubileuszu chrześcijaństwa i 150 rocznicy 
śmierci św. Wincentego Pallottiego oraz 50 rocznicy 
jego beatyfikacji. Kościół powstanie na planie serca -
jako symbol miłości i poświęcenia. 

Idea ta zrodziła się na gruncie wiary katolickiej -
benedyktynów, którzy swe życie oddali w obronie wiary Chrystu
sowej. Benedykt i Jan byli eremitami, których zaprosił pierwszy 
król Polski- Bolesław Chrobry do Polski z Włoch. Osiedlili się w 
Międzyrzeczu, niedaleko ujścia Paklicy do Obry. Tu przygotowy-

Obrazy mojego świata 
N ie otwiera się bocznych ścieżek do świata sztuki, wskazuje 

się szeroki do niego trakt. Zwłaszcza, jeżeli jest to główny 
środek komunikacji pozawerbalnej . Obowiązkiem człowie-

ka wobec drugiego jest zaakceptowanie jego sposobu odczuwania 
świata . Pomóc trzeba w sprawach technicznych, misją zaś jest ukaza
nie piękna prawa do własnego pojmowania świata- poprzez twórczą 
ekspresję - usłyszeliśmy we wstępie wygłoszonym z okazji wystawy 
prac uczestników Warsztatów Terapii Zajęciowej Środowiskowego 
Domu Samopomocy i mieszkańców Domu Pornocy Społecznej w Mię
dzyrzeczu. Pan Tomasz Jasiński powiedział mi, że absolwentom In
stytutu Pedagogiki Specjalnej nie wolno nie rozwijać się, nie uczyć w 
kontaktach z pensjonariuszami. Głęboki szacunek do człowieka, cie
pło i sympatia, akceptacja- takie wrażenie odniosłam patrząc na spo
sób, w jaki mówi się o sztuce osób niepełnosprawnych, w jaki sposób 
przedstawia się ich twórczością artystyczną . Niektórzy z nich podcho
dzili do mnie i wskazywali swoje prace mówiąc- to ja namalowałam, to 
moja praca. Uśmiechałam się do nich bez zwykłego zakłopotania, stra
chu, obawy przed ich innością. Pani Małgorzata Biernat przedstawi
ła ich przybyłym gościom: Krzysztof Herman, Marzena Górska, 
Tomasz Baranowicz, KrzysztofBiałecki, Grzegorz Nowakowski, 
Zdzisław Masłowski. 

W koncercie wystąpiła znana wszystkim ze swych wokalnych umie
jętności Karolina Szu lga, w układzie choreograficznym towarzyszył 
jej Grzegorz Nowakowski- dziewczęca delikatność i wrażliwość Ka
roliny i doskonałe wyczucie rytmu, spontaniczność i swoboda Grze
gorza w wyrażaniu poprzez ruch u.czuć związanych z odczuwaniem 
muzyki. Po koncercie poszliśmy oglądać obrazy. Któryś z naszych mię
dzyrzeckich malarzy zwrócił mi uwagę na porządek, organizację na 
obrazach Tomka Baranowicza, godny uwagi brak przeładowania, 
także ich witrażowość. Na innych obrazach były portrety osób bliskich 
autorom, ich przyjaciół. 
Wernisaż odbył się przy pełnej sali, zabrakło tylko przedstawicieli 

władz miasta. Złożono podziękowania na ręce pań Danuty Woźniak, 
Zofii Ratajczak, Anny Szulgi, dyr. Jerzego Krysiaka, rodziców au
torów oraz pracowników Domu Kultury. 

Iwona Wróblak 

wali się do pracy misyjnej. Wkrótce dołączyli się do 
nich Polacy - nowicjusze: Mateusz, Izaak, Krystyn. 
W 1966 r. do kościoła p.w. św. Jana Chrzciciela w 
Międzyrzeczu sprowadzono relikwie męczenników, 
które umieszczono w bocznym ołtarzu. Nowa para
fia powstała z części parafii p.w. św. Jana Chrzcicie
la oraz parafii św.Wojciecha w Międzyrzeczu. Liczy 
5200 parafian, którzy składają ofiary na szlachetny 

cel, wspierają materialnie i duchowo. W dniu 12 listopada 2000 r. 
odbyła się uroczystość wmurowania kamienia węgielnego pod nową 
świątynię- Sanktuarium Pięciu Braci Międzyrzeckich. 

Kazimierz Kulas 

Z Rokitna ... 
Miesiąc grudzień. Czas Adwentu, Bożego 

Narodzenia, czas głębszego wsłuchania i roz
ważania słów Ojca Świętego, które do nas kie
ruje. Pisze Ojciec Święty: 

"Trzeba być pokornym, ażeby łaska Boża 
mogła w nas działać, ażeby przyjmować Boże 
pouczenia i przykazania, przeobrażać nasze 
życie i przynosić owoc dobra". 

Stanąć w pokorze przed Bogiem, to znaczy stanąć w prawdzie; 
w takiej prawdzie, jaką ona rzeczywiście jest. Trzeba dostrzec 
dobro, ale trzeba talcle uświadomić sobie słabość i grzech. Na 
tym polega moc prawdy. W ten sposób człowiek może "prosto
wać ścieżki dla Pana". W ten sposób człowiek rzeczywiście do
świadcza, że moc w słabości się doskonali". 

Uczy nas Ojciec Święty. "Człowiek przygotowuje drogę Panu, 
prostując dla Niego ścieżki wówczas, gdy wgląda we własne su
mienie. Gdy bada własne uczynki, słowa, myśli. Gdy nazywa do
bro i zło po imieniu. Gdy nie waha się wyznać swoich grzechów 
w sakramencie pokuty, żałując za nie i postanawiając poprawę". 

Dla nas chrześcijan każdy dzień może i powinien być Adwen
tem, może i powinien być Bożym arodzeniem. Ponieważ im 
bardziej oczyścimy naszego ducha, tym więcej miejsca uczyni
my miłości Boga w naszym sercu, tym bardziej Chrystus będzie 
mógł przyjść i narodzić się w nas. 

Wszystkim czytelnikom Kuriera Międzyrzeckiego życzę, aby 
Chrystus rzeczywiście narodził się w Waszych sercach i w Wa
szych rodzinach. 

W Domu Rekolekcyjnym swoje spotkanie rekolekcyjno-forma
cyjne mają 

1.12 - 3.12 
8 .12- 10.12 

- inteligencja katolicka 
- nauczyciele szkół katolickich 

Ks. Tadeusz Komiracki 
Kustosz Sanktuarium w Rokitnie 
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XIV Festiwal Piosenki Religijnej w Szczecinie 

Renata 6osławska- międzyrzeczanka 
w drodze "Szansy na sukces" 

"Chwal , duszo moja, Pana, 
chcę chwalić Pana, jak dlugo żyć będę ; 

chcę śpiewać Bogu mojemu, póki będę istnial". 
/Ps. 146,1 -2/ 

W dniach 17-28 października 2000 roku od by l się w 
Szczecinie XIV Festiwal Piosenki Religijnej. Organizato
rem festiwalu byl Ośrodek Duszpasterstwa Akademickie
go "U Chrystusowców" i Stowarzyszenie Przyjaciól Dusz
pasterstwa Akademickiego "Razem". 

Zglosilo się 18 zespolów z calej Polski, m.in. z Czę
stochowy, Gdańska , Poznania, Warszawy. Wszystkie w 
swoim repertuarze mialy utwory o charakterze religijnym 
i prezentowaly nieprzeciętny poziom muzyczny, choć 
większość z nich to grupy amatorskie. 

W tym festiwalu- mówi Renata Go sławska , między
rzeczanka, a obecnie uczennica Liceum Muzycznego im. 
Feliksa Nowowiejskiego w Szczecinie -uczestniczyla z 
tej szkoly 40-osobowa grupa mlodzieży śpiewającej w 
chórze "Gospells", który zająllll miejsce. 11 miejsce zaję
la placka grupa "Bez końca " . Pierwsze miejsce przypa
dla s zczecińskiej fo rmacji "Jazz in You". 

grający rocka, reggae i ballady. Tytul najlepszego instru
mentalisty otrzyma! perkusista- Mariusz Kustra, a naj 
lepszymi wokalistkami okazaly s i ę Renata Gesławska i 
Małgorzata Bejm, uczennice z zespolu Liceum Muzycz
nego -chór .Gospells". 

Szczeciński e Akadem ickie Spotkania z Piosenką 
Rel i gijną mają już 14 lat i odbywają się w kościele , 
jego opiekunem jest ks. Ryszard Szymanik, glówny 
organizator i duszpasterz akademicki z Zakonu Chry
stusowców. 

Impreza zostala zorganizowana dzięki sponsorowi -
Otwartemu Funduszowi Emerytalnemu .Pocztylion". 

Renata Gesławska urodzila się w Międzyrzeczu. Jest 
absolwentką Szkoly Podstawowej nr 3 i Państwowej 
Szkoly Muzycznej l Stopnia w Międzyrzeczu. Gra na for
tepianie, ma wielki talent i wybitne uzdolnienia muzykal
ne. To jej pasja. Jest w klasie maturalnej Liceum Mu
zycznego w Szczecinie. Na swym koncie ma wiele suk
cesów muzycznych. 

W dniach 26-27 wrześn iauczestniczylaw warsztatach 
muzycznych w Krakowie. Już wkrótce Renatę, naszą 
międzyrzeczankę, zobaczymy na szklanym ekranie te le
wizyjnym z redaktorem Wojciechem Mannem, w kolej
nych programach ,Szansy na sukces". 

XIV Festiwal Piosenki Religijnej- podkreśla Renata
odbywal się przez dwa dni w Sanktuarium Najświętsze
go Serca Pana Jezusa w Szczecinie, gdzie zespoly i kil
ku nastu solistów wykonujących piosenki religijne zapre
zentowalo swoje umiejętności. 

Publiczności , która licznie towarzyszyla festiwalowi, 
najbardziej do gustu przypadl gdański zespól "Kanaan", 

Tego sukcesu jej życzymy. 
Kazimierz Kulas 

Spotkanie po 20 latach 
Matura ~ao 

W sloneczną, październikową sobotę dnia 21.10.2000 r. odbylo się uroczyste l Spotkanie Absolwentów Liceum 
Ogólnoksztalcącego, którzy 20 lat temu otrzymali świadectwa dojrzalości . Na spotkanie w LO w Międzyrzeczu przyby
lo 21 absolwentów oraz wychowawczyni klasy pani mgr Wacława Kuczyńska i obecny dyrektor LO, pan mgr Dariusz 
Jankowski. Po krótkim wzajemnym przywitaniu, które odbylo się w szkolnej kawiarence przy kawie i ciastkach, nastą
pile zwiedzanie poszczególnych sal lekcyjnych, które w ostatnich latach ulegly istotnym przeobrażeniom. Milą niespo
dz ianką dla wszystkich bylo obejrzenie tabla szkolnego, zawieszonego po 20. latach obok innych ze względu na 
zawartą symbolikę gdańskich krzyży - Pomnika Stoczniowców, nie bylo wcześniej publicznie pokazywane. Miniaturo
wa kopia tablaw postaci zdjęcia wraz z zebranymi podpisami wszystkich uczestników zjazdu absolwentów, stanowila 
cenną pamiątkę spotkania. Przy tej okazji szczególne podziękowania należą się panu Ryszardowi Patorskiemu za 
okazaną pomoc techniczną w sfilmowaniu tabla. Wizyta w szkole wywala la wiele wzruszeń, niezapomnianych wrażeń 
1 zostala utrwalona pamiątkowymi zdjęciami , które wzbogacą klasową kronikę . Po spotkaniu w liceum odbyla się 
uroczysta msza święta w kościele p.w. św. Wojciecha, w intencji żyjących i nieżyjących maturzystów i pedagogów. 
Wyrażamy wdzięczność księdzu proboszczowi mgr Grzegorzowi Tu Iigłowiczowi i ks iędzu Andrzejowi Tarabule 
za odprawioną mszę świętą. Kolejnym punktem w programie uroczystości jubileuszowych byl wspólny obiad i wieczo
rek towarzyski w restauracji "Piastowska"', prowadzonej przez panią Teresę Łuczak. Wspanialy klimat, jaki stworzyli 
nam g~spodarze restauracji , przyczynil się do przedlużenia imprezy do późnych godzin nocnych. Dziękujemy wszyst
kim, ktorzy pomogli nam w zrealizowaniu udanego spotkania po latach. M 1 · · 'BO a urzysc1 

Pułapka 
Pornoc uzyskałam dzięki grupie AA i 

AL -Ano n w Międzyrzeczu 
W listopadowym wydaniu Kuriera Międzyrzeckiego ukazal się 

artykul mojej córki Maigorzały- bulimiczki. l teraz chcę wyjaśnić , a 
wlaściwie doradzić matkom czy rodzicom, których dzieci zostaly 
dotknięte tą chorobą. Jak już M algosia pisa la jest to choroba pod
stępna , zwodnicza i czyha na mlode dziewczyny jak sęp na swoją 
ofiarę. Kochani rodzice, obserwujcie swoje dzieci czy oby za bar
dzo i zbyt intensywnie się nie odchudzają , bo może dojść do trage
dii, którą przeżywam ja, matka Malgosi. M algosi a, która to najpierw 
zacharowala na jadlewstręt psychiczny, czyli anoreksję , a obecnie 
choruje na bulimię , i stotę tej choroby opisuje sama, więc ja nie będę 
się zaglębiać , wręcz nie powinnam, ponieważ bylo mi bardzo trud
no Maigasi pomóc w wyjściu z anoreksji, bo jest to bardzo trudne i 
oporne. Dlaczego to piszę? Bo jest to pewien rodzaj uzależnienia 
od jedzenia. Więc jeżeli, kochani rodzice, zauważyliście problem 
ten u siebie w rodzinie lub macie co do istoty tego problemu jakieś 
wątpliwości, proszę was, skontaktujcie s ię z grupą AA i AL-Anon, 
która to mieści się w Klubie Seniora w Międzyrzeczu . Wkażdą śro

dę o godz. 17.00 odbywają się spotkania ludzi z problemami uza
leżnienia również osób wspóluzależnionych , czyli rodziców, żon lub 
mężów. Nie tylko chorych na bulim ię czy anoreksję , ale również na 
chorobę alkoholową. Wbrew pozorom myślenia osób zdrowych i 
rodzin zdrowych jest to choroba, na którą choruje cala rodzina lącz
nie z dziećmi. Proszę was, kochani rodzice, nie zwlekajcie, lączcie 
się z nami we wspólnocie AA i AL-Anon. Jeszcze pragnę nadmie
nić , iż w najbliższym czasie zostanie otwarty nowy klub dla osób z 
problemem uzależnień przy stadionie w Międzyrzeczu . Będą tam 
pracować psycholodzy, psychiatrzy, terapeuci oraz będzie dzialać 
grupa osób uzależnionych z pewnym etapem abstynencji. Bardzo 
proszę, zglaszajcie swoje bolączki, nie izolujcie się od świata . Bo 
jak ktoś mądrze powiedzial : .Najlepszym lekarstwem dla czlowieka 
jest drugi czlowiek". Pragnę pomóc. 

Jadwiga Danielczak 
Uciekajcie z tej pułapki, nie dajcie się w nią wciągnąć, bo jeśli 

was zakleszczy w swoich zębach, będzie wielka walka, ażeby 
się z tych kłów wyrwać . 
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Informacje Stowarzyszenia "Arka" 
Koło Stowarzyszenia ,,ARKA" w Międzyrzeczu nawiązało współpracę z 

firmą turystyczną "P ARIA" z siedzibą w Szczecinie, która organizuje tur
nusy turystyczno-rehabilitacyjne dla osób niepełnosprawnych. Turnusy są 
organizowane w popularnych w kraju uzdrowiskach, w których jest prowa
dzona rehabilitacja w zakresie: pourazowych zmian narządu ruchu, reu
matoidalnych zapaleniach stawów, chorób zwyrodnieniowych stawów i krę
gosłupa oraz innych schorzeń. 

Niżej podaję więcej szczegółów ogólnych 
dotyczących wybranych uzdrowisk: 

BUSKO - ZDRÓJ - uzdrowisko leżące 
na wysokości 230 m n.p.m. otoczone jest 
zespołem parków krajobrazowych, posiada 
niezwykły bioklimat oraz największą ilość 
dni słonecznych w Polsce. Sanatorium dys
ponuje 3-kondygnacyjnym obiektem bez 
barier architektonicznych, zlokalizowanym 
w centrum dzielnicy zdrojowej. Dysponuje 
pokojami z pełnym węzłem sanitarnym, do
brą kuchnią i sympatyczną obsługą. Koszt 
turnusu obejmujący zabiegi rehabilitacyjne, 
wyżywienie oraz zakwaterowanie to kwota-
90zł/osobodzień , minimum 14 dni. 

CIECHOCINEK- perła polskich uzdro
wisk. Do świetności miasta przyczyniły się 
wody mineralne oraz walory klimatyczne. 
Kurort słynie z dużej ilości terenów zielo
nych. Uzdrowisko dysponuje sanatorium 
"CHEMIK" -jest to obiekt sanatoryjny przy
stosowany dla potrzeb osób niepełnospraw
nych . Posiada on osobowe pokoje z wc i 
umywalkami oraz 3 i 4 osobowe z łazienką. 
Sanatorium zajmuje się leczeniem i profilak-

tyką osób ze schorzeniami górnych dróg od
dechowych, schorzeniami reumatycznymi 
narządu ruchu oraz dolegliwościami nerwi
cowymi. Ośrodek posiada doświadczoną 
kadrę medyczną, a także własną dobrze 
wyposażoną bazę zabiegową, gdzie wykonu
je się zabiegowo hydroterapię , fizykoterapię, 
kinezoterapię i masaże klasyczne. 

Niżej podaję koszt turnusu oraz terminy. 
Terminy turnusów w 2001 roku: 
20.01 - 02 .. 02.01, 04.02 -17.02.01, 19.02 -

04.03.01, 06.03 - 19.03.01 , 21.03 - 03.04.01, 
koszt turnusu- 1120zł . 

OSIEK k. Skórcza- miejscowość letnisko
wa położona w Borach Tucholskich otoczo
na wspaniałymi lasami i jeziorami. Ośrodek 

o nazwie "DOBRY BRAT" dysponuje 2 oso
bowymi pokojami z łazienką. Do dyspozycji 
gości sauna, zaplecze rehabilitacyjne, gabi
net lekarski, fizykoterapii, masażu i hydro
masażu, a także kawiarnia, sala telewizyjna, 
bilardowa i kawiarnia. 

Termin turnusu 19. 12.2000 do 
02.01.2001.Koszt 990zł. Atrakcja główna to 
powitanie Nowego Roku podczas szampań-

GDY BOLĄ ZĘBY 
CO ZA DARMO 

u lekarza stomatologa, który podpisał - chirurgiczne zaopatrzenie rany ; 
- repozycja i unieruchomienie zwichnięcia zęba lub grupy 

umowę z LRKCh nie płaci się za: zębów : 
- badanie lekarskie stomatologiczne; - repozycja i unieruchomienie zwichnięcia żuchwy ; 
- instruktaż higieny jamy ustnej; - leczenie chorób ślinianek ; 
- leczenie zmian na błonie śluzowej jamy ustnej; - założenie szyny standardowej nazębnej ; 
- usunięcie złogów nazębnych ; - zdjęcie szyny nazębnej przy wymianie lub zakończeniu 
- badanie żywotności zębów ; leczenia; 
- rentgenodiagnostyka ( zdjęcie wewnątrzustne ); - pobranie wycinka do badań histopatologicznych, w tym 
- dewitalizacja (trepanacja zęba) ; biopsja kości ; 

- opatrunek leczniczy; - plastyka połączen ia lub przetoki ustno-zatokowej; 
- wypełnienie zęba z ubytkiem na jednej powierzchni ; -chirurgiczne usun i ęcie zęba ; 
- wypełnienie zęba z ubytkiem na dwóch powierzchniach ; . podcięcie wędzidełka wargi , j ęzyka , policzka ; 
-zabezpieczenie profilaktyczne bruzd lakiem szczelinowym . wycisk szczęk dla diagnozy, planowania i kontroli ; 

(do 8. roku życia ); - leczenie aparatem ortodontycznym do zdejmowania -
- postępowanie przy próchnicy głębokiej - pośrednie po- jedno i dwuszczękowym -do 14. roku życia ; 

krycie miazgi; . - zachowanie przestrzeni międzyzębowych jako postępo-
-postępowanie przy obnażeni u i skaleczeniu miazgi -bez- wanie zapobiegające skutkom przedwczesnej utraty zę-
pośrednie pokrycie miazgi ; bów (utrzymywacz przestrzeni jako wyłączne postępo-

- leczenie próchnicy początkowej w ostrym przebiegu ; wanie) do 14. roku życia ; 
- leczenie nadwrażliwości zębów ; - kontrola przebiegu leczenia aparatem ortodontycznym 
- leczenie endedentyczne zębów przednich 3t 3, 3-3; do 14. roku życia ; 

-znieczulenie nasiękowe ; ""-'~~--~~-..;:-naprawa aparatu ortodontycznego do 14. roku życia ; 
- znieczulenie przewodowe; -korekta aparatu ortodontycznego autopolimerem do 14. 
- usunięcie zęba ; roku życia ; 
- nacięcie ropnia; - proteza dziecięca ; 
- opatrunek chirurgiczny; - jedna całkowita (górna i dolna) proteza akrylanowa raz 

skiej zabawy na balu sylwestrowym. Cena 
balu 150zł od osoby. 

Poza tym oferujemy wczasy świąteczno
noworoczne: DUSZNIKI ZDRÓJ i BUSKO
ZDRÓJ. Terminy wczasów 

13.12- 27.12.00- Duszniki Zdrój, 
cena 1060zł 

27.12- 02.01,01- Duszniki Zdrój, 
cena 900zł z balem sylwestrowym 
* Busko Zdrój - turnus świąteczny 
22. 12.2000- 27.12.2000 cena 620zł . 

* Busko-Zdrój - turnus sylwestrowy 
30.12.2000-02.01.2000 cena 690zł . 

Turnus świąteczno-noworoczny 
* 23.12.2000- 02.01.2001 cena 1550zł, 

Ceny obejmują: zakwaterowanie, wyży
wienie - 3 posiłki dziennie, uroczystą kola
cję wigilijn ą, wyjazd na pasterkę autokarem 
do Kolegiaty Wiślickiej , kulig oraz bal syl
westrowy z konkursami. 

Zainteresowanych zachęcam do skorzy
stania z nowej formy rehabilitacji poprzez 
turystykę, szeroką integracj ę i poznawanie 
ciekawych walorów naszego kraju, które 
przyczynią się do poprawy naszego zdrowia. 
Ofertę kierujemy nie tylko do członków 

naszego Stowarzyszenia, ale również do in
nych osób niepełn osprawnych . Z oferty 
mogą skorzystać też osoby zdrowe. Wszel
kich info rmacji udzielamy każdemu zainte
resowanemu, któr y zadzwoni pod numer 
te1.742-23-88. Propozycje ofert proszę skła

dać do dnia 15 grudnia 2000 
Eugeniusz Luc 

na pięć lat lub uzupełnien ie protetyczne w równowartości 
protezy akrylanowej całkowitej ; 

- wizyta adaptacyjna dla dzieci do ?.roku życia (pierwsza 
wizyta dziecka u stomatologa w gabinecie, zapoznanie 
z fotelem dentystycznym); 

- zabezpieczenie profilaktyczne bruzd innymi materialami 
lub leczenie próchnicy powierzchniowej ; 

- leczenie endedentyczne (kanałowe) wszystkich zębów 
(m lecznych i stałych ) dla dzieci do 14. roku życia . 

Nie płaci się również za następujące 
materiały standardowe: 

- materiały do wypełnień tymczasowych typu fleczer i tle· 
nek cynku; 

- cementy pokładowe na bazie wodorotlenku wapnia, ce· 
ment fosforanowy; 

- amalgamat kapsułkowy ; 

- chemoutwardzalny material kompozycyjny do ubytkóW 
w zębach przednich 3+3, 3-3 ; 

- glasjonomery; 
- nici chirurgiczne niewchlanialne; 
- szyny unieruchamiające i drut ligaturowy; 
- standardowe płytki przedsionkowe; 
- masa wyciskowa alginatowa; 
- ćwieki gutaperkowe. 
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Aadmj K. Piasecki 

LU1BUS 
C A 
W DZA 

"Lubuska 
czwarta władza" 

ki tytuł nosi książka napisana 
rzez Andrzeja K. Piaseckiego 
pracownika naukowego Instytu-

tu Politologii Wyższej Szkoły Pedagogicz
nej w Zielonej Górze. Książka jest efektem 
prac badawczych autora nad lubuskimi 
środkami społecznej komunikacji. Z ogrom
ną skrupulatnością i dokładnością udało się 
autorowi zebrać w całość rozsiane po ca
łym województwie wydawnictwa - rozpo
czynając od prasy wychodzącej w miastach 
wojewódzkich, gdzie omówiono znane ogól
nie gazety jak ,, Gazeta Lubuska" czy "Zie
mia Go rzowska", ale również pisma spo
łeczno-kulturalne, naukowe, prasę zakłado
wą, wydawnictwa kościeln e, religijne, para
fialne oraz gazetki studenckie i szkolne. 
Następnie przedstawiono wydawnictwa 

lokalne wychodzące w poszczególnych po
wiatach. W powiecie mięclzyrzeckim wycho
dzą cztery miesięczniki i dwa inne periody
ki. Najwięcej miejsca autor poświęcił na 
opisanie historii naszego "Kuriera Między
rzeckiego" . Pozostałe czasopisma z powia
tu to "Międzyrzecka Gazeta Powiatowa", 
"Okolice Skwierzynne", "Pims" - gazetka 
szkoły podstawowej w Skwierzynie, "Powia
towa" i "Trzciel dzisiaj . Informator". Ogól
nie w województwie wychodzą dwa dzien
niki, 10 tygodników, 10 dwutygodników, 34 
miesięczniki, 19 kwartalników i 62 inne 
Periodyki. W części trzeciej książki autor 

, Omówił media elektroniczne działające na 
te reni e województwa. Rozpoczynając od 
Radia Zachód, Plus, Eska, Inclex, kończąc 
na Radiu Zielona Góra. Przedstawiono hi
storię telewizji publicznej, prywatnej , ka-
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naukowe w sal i 
w Muzeum w Międzyrzeczu 
7. listopada br. muzeum gościło naukowców, przedstawicieli władz miasta i przed 

stawicieli Kościoła. W spotkaniu brali udział mgr Tadeusz Łaszkiewicz - prele 
gent, mgr Ewa Garbacz i mgr Teresa Witkowska - archeolodzy z ramienia Wo-

jewódzkiego Konserwatora Zabytków, historycy sztuki - mgr Bożena Grabowska i dr 
Stanisław Kowalski, architekt inż. Henryk Kustosz - rzeczoznawca, specjalista od nad
zoru architektonicznego. Miejscowe władze kościelne reprezentował ks. Marek Wal
czak, Kurię - ks. bp . Paweł Socha, dziekan dziekanatu pszczewskiego i proboszcz ko
ścioł,a św. Jana Chrzciciela proboszcz pallotyn Władysław Nadybał. Był obecny sołtys 
wsi Sw. Wojciech. Przyjechał także prof. Stanisław Kurnatowski -archeolog. Tematem 
było millenium męczeóski ej śmierci Pięciu Braci Męczenników w 2003 r. Mgr Tadeusz 
Łaszkiewicz w skrócie przedstawił wyniki baclań archeologicznych na dzień dzisiejszy. 
Prawdopodobna lokalizacja eremu obejmuje 3 miejsca: l. miasto, gród - grodzisko -jest 
ono jednak dużo późniejsze; 2. ulica Winnica- jest tam XIII- wieczny kościół; 3. wieś Św. 
Wojciech i rejon wsi Św. Wojciech. Tu w 1997 r. rozpoczęto prace i odkryto nieznane 
dotąd fundamenty kościoła z dużych bloków kami ennych i cegły. Wykonano 6 sondaży, 
odkryto pozostałości 60 grobów szkieletowych oraz relikt muru nowożytnego ceglanego 
z częściowo zachowaną posadzką, krypty z licznymi przemieszanymi szczątkami kostny
mi . Pochówki datowane są przez kabłączki skroniowe na XI-XII w. Znaleziono również 
brakteaty- monety i pierścienie miedziane i brązowe, grot strzały, ceramikę. Źródła histo
ryczne mówią o nadanej .obok kościoła wsi. Klasztor miał charakte r pustelniczy, stąd jego 
oddalenie od grodu . W Sw. Wojciechu jest jeszcze jedno, na drugim koócu wsi, stanowi
sko wczesnośredniowieczne. W tym roku wykonano na omawianym terenie 4 sondaże na 
cmentarzu przykościelnym , gdzie stwierdzono dużo nawarstwionych na s iebie pochów
ków szkieletowych. Przewodnim tematem baclań było zadokum entowanie istnienia tutaj 
wczesnego kościoła i eremu. O eremie wiemy od Brunona z Kwefur tu, nie ma tam jednak 
nazwy miejscowości. Zwracano uwagę na nietypową zabudowę wsi z pustym placem w 
środku wskazującym na wcześniej szą zabudowę pomimo tego, że w żadnej mapie nie było 
zaznaczonej zabudowy. Znaleziono tam XIV i XV-wieczną ceramikę i kafle barokowe nie 
występujące w chłopskich chałupach. Może to wskazywać na obiekt mieszkalny- budynek 
plebanii w pobliżu kościoła. Trudno będzie natomiast uzyskać bezpośredni dowód na ist
nienie drewnianego przypuszczalnie eremu. Nie wiadomo też, czy fundacja Chrobrego 
została do końca zrealizowana, w Żywocie św. Romualda jest tylko wzmianka na temat jej 
rozpoczęcia. Co przetrwało w ziemi i czy natrafi się na zabytek? Kończąc swój wykład -
pan Łaszkiewicz był umiarkowanym optymistą, wierząc w powodzenie odkryć. W dysku
sji zabrali głos zaproszeni goście. Pan Łaszkiewicz podniósł sprawę konieczności wej
ścia do środka kościoła i przeprowadzenia tam badaó w sezonie letnim. Przedstawiciele 
kościoła potwierdzili zgodę na przeprowadzenie wykopów. Prof. Kurnatowski zwrócił 
s i ę także z prośbą o powiadomienie wiernych o randze badaó naukowych, ich doniosłości 
dla naszego narodowego dorobku kulturowego oraz dla ich lokalnej historii. Uroczysto
ści jubileuszowe w 2003 r. stworzą okazję do założenia formy sanktuarium, drugiego obok 
Rokitna, bardzo ważnego dla środowiska diecezjalnego. Międzynarodowe znaczenie sank
tuarium podkreślił przebywający w czasie pielgrzymki w Gorzowie papież, zainteresowa
ni są też nim, z uwagi na to, że 2. spośród męczenników było Włochami , także środowiska 
z tego kraju. 

blowej oraz najnowszego środka masowej 
komunikacji jakim jest intern et. 

N a końcu umieszczono noty biog raficz
ne kilkudzies i ęciu dziennikarzy pracują
cych i publikujących w naszym regionie. 

I es t to bardzo ciekawa i interesująca po
zycja książkowa , charakteryzuj ąca środki 
masowego przekazu istniej ące w wojewódz
twie lubuskim w jego aktualnych granicach. 
We wprowadzeniu autor napisał, że "ks iąż
ka ta jest próbą ukazania aktualnego stanu 
czwartej władzy w Polsce, na przykładzie 
jedn ego województwa" . 

Polecam tę książkę badaczom reg!onal
nych dzi ejów i wszystkim, którzy zajmuj ą 
s i ę działalnośc i ą wydawniczą . 

D. Sokołowska 

Iwona Wróblak 
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nowego u panów archeologów? 
Kolo kościola św. Jana spod ziemi astat 

nio wylonily się fragmenty murów, ja 
kieś piwnice. Przechodnie zatrzymują się , pa-

trzą. Widzę wytyczone taśmą regularne plaskie kwadra
ty. To archeolodzy wypatrują pana mgr Ta
deusza Łaszkiewicza. Pytam, czy mogę 
zejść , podejść bliżej. Wskazuje mi drabinę. 
Chwilę stoj ę. Mam szczęście , robotnik aku
rat wylawia z ziemi glinianą tulejkę . To ka· 
wałek fajki, mają takie postacie na płótnach 
holenderskich mistrzów. Fajki były długie , 

cienkie, często się też łamały . To już siód
ma tutaj znaleziona. Z którego wieku, pytam. 
XVII- XVIII. Czy będą jeszcze rzeczy star· 
sze? Tak, obiecuje pan Łaszkiewicz . Jest 
bardzo zajęty, więc krótko pytam jeszcze o 
św. Wojciecha, o erem, którego szuka od 
dwóch sezonów. Tak, tam również prowa
dzi wykopaliska. Udaję się do św. Wojcie
cha. Jest tam miody archeolog mgr Andrzej 
Gwoździk. W wykopie widzę fragmenty muru 
z kamieni . Czy to może już ten? Nie, to XV w. Fragment 
murów poprzedniego kościoła . Pan Andrzej jest tak miły, 
że pokazuje mi narysowany na papierze milimetrowym 
przewidywany przypuszczalny szkic zarysów murów z na
niesionymi nań już odkrytymi fragmentami. Jest ich kil 
ka, biegną na zewnątrz dzisiejszego kościoła , zatem po
przedni byl odeń większy . Dlaczego nie wykorzystano 
jego fundamentów przy budowie dzisiaj stojącego? Ja
kie zagadki kryje historia wsi św. Wojciech? Na schema
cie jest prostokąt ze znakiem zapytania, tu powinny się 
połączyć , prostopadle przecinając , fundamenty zabytku. 
To może być prezbiterium. Jest nim miejsce następnego 

wykopu. To dzieje się w najbliższym otoczeniu wokól ko
ścioła, na terenie przykościelnego cmentarza. Na ze
wnątrz , na placyku kolo sklepu też pracują robotnicy. Dlugi 
rów dopiero jest zaczęty, w dole ciemna masa humusu, 

w niej nowożytna na razie ceramika, współczesne śmie
cie. Wracamy do rozmowy. Pytam o znaleziska. Sprzącz 
ka od pasa- żelazna . Jest też zielona szpilka do upina
nia szat- bardzo cienka. Średniowieczne. Jest też kilka 
starych fenigów. Wlączam dyktafon. Pan Andrzej usta
wia trójnóg z niwelatorem. 

- Do czego jest ten przyrząd? 
A. G.- Sluży do mierzenia wysokości, kątów. Niwelu

jemy każdą warstwę i wiemy jak glęboko weszliśmy , jak 
jesteśmy wysoko nad poziomem morza. Używamy go też 
do mierzenia głębokości poszczególnych warstw. 

Pochylam się. 

wywiad z p. Stefanem Cyraniakiem 
miłośnikiem historii miasta Międzyrzecza 

W dniu 23 października br. biblioteka szkolna gościła zaproszonego p. Stefana 
Cyraniaka - propagatora historii o Międzyrzeczu . Młodzież Gimnazjum nr 1 prze
prowadziła z p. Cyraniakiem wywiad, którego fragmenty prezentujemy poniżej : 

N. Baj - Co spowodowalo , że zajął się Pan h isto rią Międzyrzecza? 
S.C. -Zainteresowanie miastem wynika jeszcze z czasów szkolnych. Będąc 

uczniem poznańskiego gimnazjum należalem do kółka historycznego. Na zaję
ciach zajmowaliśmy się grodami Wielkopolski. W trakcie poszukiwań natrafiłem 
na opis grodu Międzyrzecza , który mnie szczególnie zainteresował. Po ukończe
niu liceum pedagogicznego, a bylo to już po wojnie, dostalem nakaz pracy. Wy
brałem więc Międzyrzecz. 

B. lgnatowicz -W jakiej szkole międzyrzeckiej rozpoczął Pan pracę? 
S.C. - Pracę rozpocząłem w lutym 1946r. w Szkole Podstawowej nr 1. Szkoła 

ta mieściła się wówczas w budynku, gdzie obecnie znajduje się LO. Tutaj, gdzie 
wy się teraz uczycie, byly wówczas magazyny. 

S. Bandas - W jaki sposób zbiera! Pan materiały? 
S.C. -Zbieranie materiałów zacząłem właściwie od pierwszego dnia mojego 

pobytu w Międzyrzeczu . Chodzilem po spalonym, zniszczonym mieście , w zgl isz
czach domów znajdowalem książki w j ęzyku niemieckim. Język niemiecki znalem 
dobrze. Informacje uzyskiwalem także od mieszkańców, którzy byli związani z 

miastem. Znam historię Międzyrzecza w szczegółach kamień po kamieniu. Lubię rozwiązywać zagadki i ciekawostki 
historyczne. Swoją wiedzą o mieście dzielę się z obecnymi mieszkańcami na lamach .Kuriera Międzyrzeckiego ". 

B. Spichalska - Czy zna Pan jeszcze kogoś o podobnych zainteresowaniach? 
S.C.- Współpracuję z p. Ryszardem Patorskim i p. Kazimierzem Kulasem. 
J. Maleńczak - Nad czym Pan ostatnio pracuje? 
S. C. - Zainteresowałem się histor i ą cmenta rza żołnierzy radzieckich . W najbliższym numerze .Kuriera ... " ukaże się 

artykuł na ten temat. Ciekawostką jest to , że na tym cmentarzu leżą także żołnierze WP w kwaterze nr 36, o których do 
dnia dzisiejszego nikt nie wiedział. 

B. lgnatowicz- Co mógłby Pan powiedzieć nam o ostatnich odkryciach archeologicznych dokonywanych w 
mieście? 

S.C. - Kolo kościola św. Jana podczas prac budowlanych odkryto mury z XVI/XVII wieku. Prace nadal trwają . 
Więcej informacji dopiero uzyskam. 

J. Maleńczak - Chdalabym w imieniu wszystkich uczniów gimnazjum podziękować Panu za spotkanie i przybliże
nie nam historii naszego miasta. 

• Proszę powiedzieć , co jest w tym woreczku? 
A. G.- Na razie nic ciekawego, to jest pierwsza war

stwa, to powojenne współczesne rzeczy, buteleczka z 
olejku rumowego. 

l. W. - Co to jest, to na sicie? 
A. G. - Kawałek garnka, jakiegoś tal e

rza, ułamki szkła okiennego ... 
l. W. - Czy tutaj też będzie cmentarz? 
A. G. -O tym się dopiero przekonamy, 

robiąc wykop. 
Pan Andrzej jest, jak na naukowca przy

stało , małomówny, trzyma się faktów. 
l. W. - Słyszałam , że w ubiegłym se

zonie znależliście kabłączek skroniowy. 
Co to właściwie jest? 

A. G. - To coś takiego jak kolczyk, lecz 
umocowany nie do ucha, ale do opaski na 
głowie . 

l. W. - Proszę przypomnieć , z jakiego 
okresu ma być ta szukana przez pana 
bazyl ika i co oznacza to słowo. 

A. G.- Bazylikę o kamiennych fund amentach mial 
ufundować Bolesław Chrobry, czyli jest to l. pol. XI w. 
Zachowała się wzmianka o fundacji, nie wiadomo, czy 
została skończona . Nie był to, porównując z innymi 
takimi zabytkami w Polsce, zbyt duży obiekt. Wtedy 
większość kościołów była drewniana, skromna. Bazy
lika to kamienna budowla wyróżniająca się w otocze
niu, duża jak na pojęc ie tamtych ludzi , na wzór kaplic 
przy dworach książęcych np. w Ostrowie Tumskim, w 
Gieczu. 

l. W. - Dziękuję za rozmowę . 

Iwona Wróblak 

Dowódcy. Kapelanowi i Kompanii 

Honorowej 17 Wielkopolskiej 

Brygady Zmechanizowanej 

w Międzyrzeczu. pocztowi 

sztandarowemu Związku 

Kombatantów, członkom orkiestry. · 

krewnym. przyjaciołom. sąsiadom. 

znajomym oraz wszys tkim. którzy 

okazali serce: i wzięli udział w 

ostatniej drodze: 

śp. Kazimierza Porzyckie go 

wyrazy podziękowania i wdzięczności 
składają pogrążeni w smutku 
żona z dziećmi i rodziną 

Dr Radosławowi Lorenzowi 

i personelowi mi t; dzyrzeckiego 

szpitala 

za troskliwą opiekę 
w czasie choroby 

Kazimierza Porzyckiego 
serdeczne podziękowania 

składają pogrążen i w bólu 
żona z dziećm i i rodziną 



, 
Pogodnych i ciepłych Swiąt Bożego Narodzenia 

oraz Wszelkiej pomyślności w Nowym Tysiącleciu 
• 
zyczą 

Zarząd i prac9wnicy 

Media Odra Warta Sp. z o. o. 

f.łl!JRTOWNIA MATERIAŁÓW . ...... 
PR~ AT sp&ka z o.o. ul.-::~z~:~51~ 4~ 06 

OFERUJEMY M.IN.: 
- CERAMIKĘ BUDOWLANĄ 

- CHEMIĘ BUDOWLANĄ 

ZAPRASZAMY: 
- poniedzi~~ek - pi~tek 7~ do 17~ 
- sobota s- do 13-



LOKATA DŁUGOTERMINOWA 

KASKADA 
Lokata długoterminowa kaskada to nowa forma pomnażania 

oszczędności. Lokatę Kaskada zakłada się na dziesięć lat z możliwością 
przedłużenia na kolejne okresy. Pieniądze można wpłacać systematycznie 
lub okazjonalnie w dowolnym czasie i wysokości. Kwota wpłat nie powinna 
być mniejsza n iż 5 złotych . 

Zalety Kaskady to : 
-długoterminowa inwestycja 
-możliwość wpłacania dowolnych 

sum pieniędzy 
-dokonywanie wpłat w dogodnych 

dla klienta terminach 
::::;;;=:=~~ -zaciągnięcie korzystnie 

oprocentowanej pożyczki 
bez poręczycieli 

.~~ii&Bii~1~~,~,...--oprocentowanie pożyczki równe oprocentowaniu lokaty 
- rozpatrzenie wniosku 

Gospodarczy Bank Spółdzielczy Międzyrzecz 
ul. Waszkiewicza 24 tel. 741 23 02 

w krótkim terminie 
-możliwość zerwania umowy 

w dowolnym momencie 
trwania lokaty 

- kapitalizacja odsetek po 
upływie każdego roku gbs _ miedzyrzecz@post.pl 

FARBY LAKIERY 
MIĘDZYRZECZ OS.CENTRUM 15 (PRZY PARKINGU) MIĘDZYCHÓD UL.POZNAŃSKA l (PRZY CPN) 

GORZÓW ·UL.ML YŃSKA 13 GORZÓW UL. WARSZAWSKA 65 GORZÓW UL.NIEMCEWICZA '! 

Farby · 
Emalie 
Lakiery 
Impregnaty 
Podkłady 

SzpachJe 
Silikony 
Pianki 
Rozpuszczalniki 
Gipsy 

Do wnętrz 

~i Den Braven 
Papiery ścierne 
Narzędzia 

Akcesoria 

Na zewnątrz 

-fr--
AKZONOBB. : 

UWAGA LAKIERNICY ! 
JESTEŚMY JEDYNYM W REGIONIE 
DEALEREM PPG- AUTOLA CK ! 
Kontakt- Poznań-Wysogotowo uł.Skórzewska 25 
teł. 061 814-35-24, 061 814-35-19, 0606 66 80 04 

POLECAMY RÓWNIEŻ 

ROWERY 

DOBRE l BARDZO TANIE 
EMAliE l EMUlSJE ! 
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TOWARZYSTWO KONTROLI REKORDO W NIECODZIENNYCH 
34-700 Rabka, ul. Podh~ańska 2 

T e l./ fax: O 18/267 69,5i 

List do Redakcii ... . 
INFORMACJA PRASOWA 

W Rabce zawiązało si ę niecodzienne stowarzyszenie pod nazwą To
warzystwo Kontroli Rekordów Nieco dziennych. Na jego czele stanął 
Cezary Leżeński, pisarz, kanclerz Kapituły Ord eru Uśmi echu. 

Celem Towarzystwa jest zbieranie i dokumentowanie tychże rekor
dów i osobliwości, które co roku publikowan e bę dą w ks i ą żce pod tytu
ł em "Księga Rekordów Niecodziennych i Osobliwo ś ci w Po lsce" . Pierw
sza książka ukaże si ę przed Wielkano cą 2001 roku. 

Na dzisiaj Towarzystwo 
dysp onuj e dokum e ntacj ę 

186 rekordów i 48 osob liwo
śc i . a razie najwi ększą licz
bą rekordów mogą pochwa
li ć się ko l ekcjon erzy prze
różnyc h rzeczy od znacz
ków i monet poczynając, a 
na nocnikach kończąc. W 
Ks i ę dze znajdzie się zbiór 
ka peluszy Hanki Bielickiej 
czy krawatów z motywem 
zw i e rzęcym pana Gucwiń
skiego . B ę dą rekordy spor
towe w rodzaju nieustanne
go podbijania piłki czy naj
szybszego przecięcia drze
wa , rzutu beretem czy wi
cllam i na odleg ł ość. Ni e za
braknie rekordów w szybko
ści czytania, pisania, krzy
czenia czy mówi enia. Będ ą 
re k ordy, o których się naj
starszym Polakom nie śniło. 

Natomiast w dziale osobli
wości znajdą , się takie pozy
cje jak największy ziemn iak, 
dynia czy inne warzywo, mistrzostwo Polski w dziwnych konkurencjach 
jak jazda na muszlach klozetowych, dojenie sztucznych krów czy cym
bergaju. Osobliwościami są też z pewnością imprezy typu zjazd bliżnia
kó w, najwi ększe imieniny Krystyny, wyśc igi lektyk (Tragaria) czy prze
mierzenie Polski na łyżworo lkach. 

Towarzystwo apeluje do czyte lników Waszej gazety o nadsyłanie in
fo rmacji o wszystkich takich wydarzeniach. Można to u czy ni ć na kart
ce pocztowej, wysłać faxem czy zadzwoni ć. Towarzystwo chce udoku
mentowa ć, że Polacy nie ponuracy, potrafią si ę dobrze bawi ć , a zasób 
ich pomysłów jest niewyczerpany 

ADRES TOWARZYSTWA 
34-700 Rabka, ul. Podhalańska 2 przy Rabkolandzi e tel/fax 

018/ 2676957 redaktor Księgi Dionizy Zejer 40-094 Katowice 
ul. Słowacki ego 16 tel/fax 032/588 467 kom 0501/405 058 

KSIĘGA REKORDÓW 
NIECODZIENNYCH I OSOBLIWOŚCI W POLSCE 

40-094 Katowi~, ul. Słowackiego 16 
Tel.:032/587 653, Fax; 032/588 467, kom. 501/405 058 

Ni-ma-da: idzie 
N a Manchalanie wef Międzyrzeczu chciałem kupić paputki dla wnuczek guli 

tego, ze 1dm Gw1ozdka 1 m1olem leikle fefry że mogom wykupić. Zepi takie 
sprawy załatwiać zawczasu. Dawno żem tam nie by ł , to idący obglondalem 

każden stragan co tyż óni tam majom. Zaroz na samym poezaniku jest taki kiosek co 
dajom do jedzynia kurczaki zez solarium -całkiem nowe czasy, bo jak byłym szaranem 
to na targach dawali ajshajne zez kapuchom i sznytke chleba. 

Do tego sie brało piwo a ezasym i co mocniejszego. Teroz istna Ameryka. Na straga
nach towar jak wszyndzie -troche szmatków, papucie i laczki, zabawki do dzieciaków, 
ale tu i tam widziołem klufty nowel zez westkami, osobno hoje, badejki , ekstra trzewiki 
ale tyż holepierony i okuloki co to jeszczy siostry w tych naszych szpitalach w nich 
paladujom i jak lota. jom po korytarzu to móżno ogupieć na całki łeb ! 

Ni można powiedzieć - jest kultura. Ci co sprzedajam opowiadajam se pierdołk i , nie 
wtykajam ci towaru na sile-może się swobodnie przebiec wew te inchnie lumpy prze
glondnąć wew lusterku, i jak ci sie towar widzi to se rnożesz hejbnąć. 

Poszlem jeszczy w te eke gdzie jest w/oszyczna i zielone-nie powiem -były pyrki, 
selery, pory, kapucha modra, biała kwaszona i słodka, buroki i g alarepa i wogle wszystko 
co potrzeba do jedzy. Glodny zez Manchatanu nie wyjdziesz -można tyż kupić coś zez 
habasu-kamsztyk, karbonade, ale tyż kaszaka, knobloszki , leberke czy innom kiche. 
Myśl e, że ta wiara co tu sprzedaje nie robi na tym inte resie kapuchy. Do tego wciąż ta 
robota na powietrzu- teroz to wszyska marznie- i kluki i giry, a na pazura eh to trze, mieś 
już glazejki. Jeszczy gorzy bydzie zaroz przed Świyntami jakbydom sprzedawać karpie 
zez wody. Każden chce kupić żywygo fikola chociaż potym przez cale dnie famula sie 
nie kąpie bo rybcie okupujam wanne.W ostatnim dniu ich żywota kiedy przychodzi do 
rzezi niewiniątek-każden sie migo-kto mo tego karpia zatuc. Czasym wypuszczajam im 
wode z wanny żeby sie zachlysly luftem -no, tak troche na odwrót sie utopiły. 

Koniec końców nie kupiulem paputków ino 1 O deka klymków, fefermyncków i cycka
jący pomyślalem że napisze Wam co my jedli na Wigilie. 

l czy był u nos Gwiazdor. Fefermyncka to cukierem miętowy , klymekl 
byle twardy. 

Ryszard Krawiec 

Do Redakcii. 
' 

W dniach 5-7 października br. brałyśmy udział w XVII Rajdzie Międzyrzeckim 
pod nazwą "Złota Jesień nad Obrą ". Organizatorem imprezy było Polskie 
Towarzystwo Turystyczno-Krajoznawcze Oddział "Ziemi Międzyrzeckiej " w 

Międzyrzeczu przy współudziale: Urzędu Miasta i Gminy w Międzyrzeczu, Starostwa 
Powiatowego, Zespołu Szkól Budowlanych w Mi ędzyrzeczu, Jednostki Wojskowej 1986 
Wędrzyn , Jednostki Wojskowej 5700 Międzyrzecz . 

Celem rajdu było: uczczenie 50 rocznicy powstania PTTK, rozpowszechnienie 
walorów turystyczno-krajoznawczych Ziemi Międzyrzeckiej, umożliwienie zdobycia punk
tów na OTP oraz innych odznak turystycznych, stworzenie uczestnikom warunków czyn
nego wypoczynku i rekreacji. 

Organizatorzy zapewnili nam: znaczek rajdowy wraz z naklejką samoprzylepną , 

pieczęć rajdową i inne z zasobów oddziału , potwierdzenie punktów na odznaki tury
styczne, nocleg w warunkach turystycznych ,posi/ek turystyczny przy ognisku 7.1 O. oraz 
posilek rano 8.1 O, udział w konkursach. 

Wraz z kolegami i koleżankami z Gimnazjum nr l, a było nas piętnaścioro oraz dwie 
panie opiekunki: Alina lgnatowicz i Dorota Gielińska , wyruszyliśmy dnia 7 paździer 
nika 2000 roku o godz.1 O. sprzed siedziby PTTK w 15-kilometrową trasę pieszą obej
mującą miejscowości Międzyrzecz -Żólwin-Bobowicko-Kuźnik-Międzyrzecz. Naszej wy
cieczce towarzyszy! bardzo miły przewodnik pan Józef Matysiak, który opowiedział 
nam o obiektach, przy których w danej chwili znajdowaliśmy się . Pani lgnatowicz zwra
cała nam uwagę na ciekawsze okazy roślin. W miejscowości Bobowieko dokarmialiśmy 
kucyki i kozy, a następnie udaliśmy do zabytkowego palacu. Przewodnik opowiedział o 
jego historii. Po krótkim odpoczynku i posiłku ruszyliśmy w stronę Kuźnika. Na naszym 
szlaku znaleźliśmy pokaźnego borowika. Dotarliśmy do elektrowni wodnej, gdzie bar
dzo uprzejmy pan Brodnicki oprowadził nas i opisal zasady jej działania. Następnie 
udaliśmy się na upragniony odpoczynek do kawiarenki, gdzie czekala na nas herbata. 
Po pólgodzinnym odpoczynku ruszyliśmy w dalszą drogę. Gaikowicie wyczerpani do
szliśmy do miejsca noclegu, którym byl Zespól Szkól Budowlanych. O godz. 18. na 
Zamku czekało na nas ognisko oraz spotkanie z pozostałymi uczestnikami rajd u. Po 
zjedzeniu pieczonych kiełbasek udaliśmy się na spoczynek. 

W niedzielę czekalo na nas wiele konkursów. Zwycięzcy otrzymali wspaniale nagro-
dy : śpiwór, karimaty, kubki , zegarki oraz wiele interesujących książek. 

A oto nasi triumfatorzy w konkursie sprawnościowym : 
1. Michał Azarewicz, 2. Artur Anuszewski , 3. Marta Musiał. 
w konkursie przyrodniczym: 1. Grzegorz Urbanek, 2. Anna Pakuła , 3. Diana Schild 
oraz turystyczno-krajoznawczym: 
1. Grzegorz Urbanek, 2. Dominika Ułasowiec , 3. An na Suszewska 
Około godz. 12. rozeszliśmy się do swoich domów. Nasza wyprawa byla ciekawa i 

pouczająca , dlatego chcemy bardzo gorąco podziękować organizatorom. Z niecierpli
wością oczekujemy na następny rajd . 

Diana Schild, Aneta Dunal kL.IIi 
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ROBERTA JANCZYSZYNA 
Piątkowy wieczór 17 listopada 2000 zgro

maclzil w Klubie Garnizonowym gości i 
przyjaciół Roberta Janczyszyna. 

36- letni twórca amator zapewnił zwie
dzającym wystawę przeżycia w kilku wy
miarach. Precyzyjne i kolorowe rysunki 
w większości inspirowane naturą zapra
szały w bajkowe krainy. Czarne kontury 
wypełnione kolorami na podobieóstwo 
secesyjnych witraży przedstawiają świat 
roślin i zwierząt. Bogate w swej treści ry
sunki są jedną częścią twórczości Rober
ta J ancyszyna, druga część to fraszki. 
Stanowią komentarz do otaczających nas 
zachowaó społecznych, zwracają uwagę 
na paradoksy życia codziennego, czasem 
są uszczypliwym posumowaniem mod
nych ostatnio zjawisk np. "Doszliśmy do 
takiego postępu cywilizacji, iż musimy 
przypominać o tym, że kij beasbolowy słu
ży do grania". 

Wszystkie świadczą o zmyśle obserwa
cyjnym autora, o jego wrażliwości i talen
cie literackim oraz umiejętności syntetycz
nej oceny zjawisk i procesów. 

Wystawie patronuje postać Staóczyka 
spoglądająca z umieszczonego na postumencie 
fotela. 

W. Murawska 

BULIMil i ANOREKSJI C IĄG DALSZV 
Jest późny wieczór, biorę kartkę oraz długopis, staram się skupić i zapisać swój następny artykuł, 

starając się nie opuścić nic waźnego. W poprzednim artykule pisałam o tym, iź dziewczyny chore, 
chcąc uciec przed okropną chorobą jaką jest bulimia i anoreksja, sięgają po inne środki, takie jak 
np.: narkotyki czy alkohol. Najpierw piłam go chodząc na dyskoteki i wracając do domu w nocy 
widziałam, źe nie mam ochoty na jedzenie, więc kładłam się spać . Gdy wstawałam rano i odczuwa
lam głód robiłam sobie drinka i głód, na kilka godzin sztucznie usypiałam . Tak też okazywało się, że 
teraz to już nie umiem żyć bez alkoholu i bez jedzenia. Mama nie wiedziała, że piję, ponieważ 
wyjechałam do pracy do Włoch , a tam przez ten okres 6 miesięcy codziennie wstawalam i chodzi
lam spać na rauszu. Po powrocie z zagranicy trafiłam do grupy Anonimowych Alkoholików i tu 
jednym zdaniem mogę napisać, że grupa uratowała mi życie. Byłam zamknięta w sobie, zmienilam 
się nie do poznania, nie zależało mi na wyglądzie, nie dbałam o to , jak odbierają mnie inni ludzie. 
Tam jednak dowiedziałam się i przyznałam do tego, że jestem bezsilna w stosunku do alkoholu, a 
tym samym do jedzenia. Stwierdziłam, że nie mogę walczyć, bo alkohol zawsze wygrywał, zawsze 
kładł mnie na łopatki, a ja budzilam się i nie pamiętałam , co się wydarzyło poprzedniego dnia. 
Zadawałam sobie tylko pytanie- no dobrze, bez wódki mogę żyć , ale jak poddać się jedzeniu- prze
cież muszę żyć. Tak też właśnie zaczęłam uważnie słuchać starszych ode mnie i po większych 
przeżyciach anonimowych alkoholików. Słuchałam ich i coraz bardziej się do nich zbliżałam. Zoba
czyłam, że coś się ze mną dzieje. Powoli zaczęłam o siebie dbać, zaczęła mnie boleć krzywda ludz
ka. Przysunęłam się dO kościoła i otworzyłam swoje serce minimalnie dla Boga. Na początku zaczę
łam go prosić, aby był przy mnie, aby pomógł mi w mojej chorobie . Coraz częstsze stały się wyjazdy 
do Rokitna, gdzie mogłam spotkać się z przyjaciółmi i wyciszyć się, a tym samym dowartościować 
się i umocnić samą siebie. Gdy czułam, że wstaję rano i coś jest ze mną nie tak, uciekałam z domu 
właśnie do A-owców, tam siedziałam, rozmawiałam i zapominałam o jedzeniu. Gdy wracałam do 
domu pełna energii i chęci do dalszej pracy nad sobą, byłam z siebie dumna, że jest to kolejny 
dzień, który wygralam ze swoją chorobą. Największym i najważniejszym sukcesem dla mnie jest to , 
że zaczęłam odzyskiwać uśpione we mnie uczucia. Widzę, że znowu umiem rozmawiać, śmiać się, 
pomagać innym, a każda moja pomoc to zauważanie tego, że jestem jeszcze komuś potrzebna i 
jednak warto dla kogoś żyć . Chciałabym, aby inne chore dziewczyny dostały od Boga taką szansę, 
jaką ja dostałam . Wiem, że nie jest łatwe stawić czoła tej chorobie, ale uwierzcie mi, że naprawdę 
można. Nie mówię, że jestem już wyleczona, ponieważ chorobę alkoholową mogę tylko zaleczyć, a 
z bulimią żyję do dziś, choć jest bardzo duża poprawa. Nie mam napadów objadania się, lecz mam 
wyrzuty sumienia, że coś zjadłam, wtedy idę i wymiotuję. Dlatego też zakwalifikowałam się na trzy
miesięczną terapię do Poznania, gdzie są dziewczyny z takim problemem jak ja. Dlatego myślę, że 
będzie mi latwiej w leczeniu, bo grupa dziesięcio- czy dwudziestoosobowa to blokada i strach dla 
bulimii. A ja twierdzę, że w Bogu i w grupie ludzi, którzy chcą coś zrobić z chorobą jes t ogromna 
moc i siła. 

Małgorzata Danielczak 

* * Śnieg zaprószył lasy, pola, 
Zima na wsi już nastała , 

* 
W mieście również przyszła pora 
Wyglądania Mikołaja . 

Święta, święta, w radości 
Giną smutki i zmartwienia. 
A, choinka piękna jakże 
Blaskiem swoim świat odmienia. 
Już migocą pi ę kn e lampki, 
Na ulicach jest jak w baśni. 
W czas ten biedny i bogaty 
Nie odczują żadnej waśni. 
Znajdź człowieku i Ty chwilę, 
By ten czar świąteczny dojrzeć. 
Odstu1 życia bieg, by mil e 
Z najbliższymi w niebo spojrzeć. 
Gdy swym blaskiem gwiazdka błyśnie, 
Wspólnie z nimi siądź w radości, 
By milością czas wypełnić 
Zostaw miejsce dla swych gości . 

Niech te święta będą chwilą 
Na sekundę zapomnienia, 
Niech pędzący świat wokoło 
Mocy czaru ich nie zmienia. 

Wesołych 

świąt 
zy czy 

Joanna Kij ak 
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20-lecie Przedszkola 
Nr 4 w Międzyrzeczu 

19 paźd z i e rnika br. w Przedszkolu Nr 4 odbyła s i ę uroczystość z okazji 
obc hodów 20-lecia istnienia naszej palcówki. Spotkan ie u świetnili swoją 
obecności ą zaproszeni gości e w osobach: Burmistrz Gminy - Władysław 
Kubiak, Przewodniczący Rady Miejskiej -Kazimierz Pawliszak, były In
spektor Wydziału Oświ aty, a obecna radna Rady Powiatu - Zofia Rataj
czyk, przedstawiciele Delegatury Lubuskiego Kuratorium Oświaty w M
czu - Ewa Bączkowska, pierwsza Dyrektor Przedszkola Nr 4 - Janina 

Frąckowiak, przewodniczący Ko
mitetów Rodzicielskich działają
cych na przestrzeni 20 lat oraz 
emeryci z naszej placówki. 

Wszystkich zebranych gości 
powitały dzieci pięknym wystę
pem. Po akcencie artystycznym 
nastąpiła część oficjalna. Podczas 
swoich wystąpień zaproszeni go
ście wspominali swoje związki za
wodowe i osobiste z naszą placów
ką. Burmistrz Gminy wręczył dy
rektor przedszkola - Hannie Si
korskiej p amiątkowy medal z ży

czeniami wszelkiej pomyślności i dalszych sukcesów oraz upominek dla 
dz ieci. W milej atmosferze wspóln ego spotkani a przeg l ą dano kroniki i wspo
minano ciekawsze wydarzen ia i sukcesy na przestrzeni 20 lat istnienia na
szej placówki. Rada Perlagogiczna Przedszkola Nr 4 

sąsiedzi w Europie 
W dniach od 30.1 O do 4.11.2000 r. uczestniczyliśmy w warsztatach komputerowo-fotograficzno-filmowo

ceramicznych, których organizatorem by! Dom Kultury OFFI z Bad Freienwalde i Dom Kultury z Międzyrzecza . 

Gdy dojechaliśmy do Domu Kultury OFFI , w którym odbywaly się zajęcia, zostaliśmy przydzieleni do grupy 
komputerowej i fotograficznej. Zapoznaliśmy się z planem na caly tydzień i poznaliśmy wspóluczestników pro
gramu z Czech , Niemiec i również z Polski (z Barl inka). Celem wspólnego spotkania byla realizacja projektu 
,Dobrzy sąsiedzi w Europie". O 20.00 zostaliśmy przewiezieni do ośrodka , w którym nocowaliśmy. 

We wtorek 31 .1 O. z samego rana pojechaliśmy do Berlina. Zwiedziliśmy wiele dzielnic i o 14.30 uczestniczy
liśmy w konferencji na temat ,Integracja ludzi w Europie". O 20.00 nastąpila chwila, na której nie mogliśmy się 
doczekać -seans filmowy w trójwymiarowym kinie ,l MAX". Film by! ciekawy, a wrażenia olbrzymie. 

Środa byla dla nas dniem ciężkiej, ale za to bardzo efektywnej pracy. Męczyliśmy się nad naszym projek
tem, który trzeba bylo napisać w trzech językach: polskim, czeskim i niemieckim- co nie bylo la twe. 

W czwartek byliśmy w bardzo interesującym muzeum w Seelow, po czym wyruszyliśmy na zakupy. Cala 
wycieczka liczyla 43 osoby, a większość byla pici żeńskiej, dlatego zakupy zajęly nam sporo czasu. Wróciliśmy 
do OFFI, gdzie czekala na nas bardzo ladnie przygotowana kolacja z okazji HALLOWE'EN. 

Wyniki naszego kilkudniowego spotkania zostaly zaprezentowane w formie filmu, audycji radiowej, zdjęć i 
opracowanej wspólnie gazetki okolicznościowej w trzech językach. Ostatni wieczór spędziliśmy w dyskotece, 
gdzie nasz kolega Sebastian zastal poproszony przez organizatora o zaśpiewanie niemieckiej piosenki. Mieli
śmy z tego ubaw, gdyż Sebastian biegle mówi po angielsku, a o niemieckim nie ma zielonego pojęcia. Niestety 
o 24.00 nasi koledzy z Czech musieli odjeżdżać, więc pożegnaliśmy się z wielkim smutkiem. Rano pożegnali
śmy Bad Freienwalde ze lzami w oczach i z myślą , że tam niebawem wrócimy. 

Agata Borkowska i Natalia Dawidowska P. S. Chciałybyśmy po
dziękować w imieniu całej 
grupy pracownikom Domu 
Kultury z Bad Freienwalde 
i pracownikom Domu Kultu
ry z Międzyrzecza, naszej 
opiekunce Agnieszce i p. 
Leszkowi, który szczęśliwie 
dowiózł nas na miejsce 
spotkania. Mamy nadzieję, 
że następny raz będzie taki 
sam wspaniały jak ten, któ
ry już miną/. 

~; 

Jednym z naJwiększych osiągnięć w calymn1oim życiu Jes tytul ~ 
la~reata IV Ogólnopolskiego PrzegląduDziecięcej i Młodt!,~~o"Yej 

: J"Y(>rczości~J.!;rackiej pa 2000". ~·%:,vnego zwxczajnego qpJę , po,p,' 
moją nieobecnó'ść , z ······ nila do hlójejmamy~moja nauc'fycielfa 
języka polskiego z wiad?mością, że yvygralam k~nkurs literacki. Gdy 

t dowiedzial~g-Jsię o tyrry ;~ gylam ~?[d.żo zasko~3~na, bo pracę pisa-
f lam w maju ;ihędąc ~c~~'~:ai cą klasy czwartej, •f[U październik.. . ., 
f' "Już dawno stracila rtj'dfdzieję. w szkole pani,wręczyla mi zapro- ~ 
• szenie i szczególowy informator. Okazało się, żę na rozdanie na-
! gród trzeba)~qQać do. ~.i@,t~ka-BiałeL ,W doiJ!M, adla~~pyzja, że 
!·pojadę tam z: (atą. Z M,ięazyrżecza ' po Bielska: ej jedzie, się bar- . 
dzo dlugo. Eg przyjeźqżi~ czekaló~\[Tlnie s -. .. zanie ob;cności. 

, ąardzo się ~iecierpliwiłan\ bo laureatów z calej Po).~ki bylo aż stu. W 
;.,~gócu r~z~g~~~x!Y się. uro?zyst~ści. Po.q,ekscytowań~: ~~ly~~~~~r;!l .. ,)~k 
J,eden z JUro~2w:... dz1enn1karz 1 polonista- pan Jan P1cfięta·:mów1: 
· ,Dla Katarzyny Banasiówny- kociej Nefretete z Krainy Piramid". 

Idąc po ragrodę , ~ ;.':Yrażenia potkQęlam się : Dostałam pięknie 
wydaną ksią#kę Henryk~ §ienkiewi~za p. t. ,W1gustyni i . . czy" · 
oraz wydane~ drukiem . prace wszystkich laureatów1 lącz , z~ moją 
p.t. ,Tajemnica zaginionych kotów". Po uroczystości wręczenia na-
gród był obi<j.9 .• po kt?rYQl uczestricz lam w w~}gtatach .kich 

• P!9wadzony~~ti;;przez 'paljów: Jana c, eta, 't9Jnasza J na' [ 
' Juliusza wątrobę . Każdy z juroró rozmawia! ze mną na at 
l mojej pracy. ,fu':Yracali U\Yagę na to, 2g powinnam poprawić w swoim 

· bie pi~ąp i ~t ąco jest w nin; d.ób~.ę . Nazą.kpńgzeni im,' 
odbl§i~· wystęR1~chaiHlsa1't>ri;' któregs' t~k bar /% • . ję. 

recitalu można bylo"zrobić zdjęcie z piosenkarzem i zdobyć jego 
tograf. Szg~ę~l iwa, bardzo zado"'fplona z ng.gród i peln · eń 
.ócilam dp do:~Y· Spodąbalo mi. ~ię, l)~sie .!.aur i udział 

nialej impre~f~f dlatego aiszę już'h~tępne o . danie. i 

l '' · !; Katarzyna Banaś kl. Vb SP-3 
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Zyj z naturą 
Wystę puj ących w 
przyrodzie zió ł przy
prawowych jest bar
dzo wiele. Niektó
rych z nich używa

my, inne są nam 
mało znane. Zioł a trawienne maj ą ważne zna
czenie w profilaktyce i terapii. Gwarantują 
dobre trawienie, odpowiednio dobrane zro
bią z najzwyklejszej potrawy niepowtarzalny 
przysmak i zadowolenie z jedzenia. Dają nam 
uczucie l ekkości i wesołości. Zioła trawien
ne odtruwają pokarmy, uzdatniają je, uzdra
wiają żywność. Ponaclto zawierają witaminy, 
minerały, olejki eteryczne. Potrafią odkwa
szać, działają rozkurczowo, moczopę dni e, 
wzmacniaj ą pracę serca i system nerwowy, 
usuwają wzdęc i a, uczucie c i ężkośc i , mają 
działani e antywiru sowe, antybakteryjne, 
przeciwzakrzepowe, antyzawałowe, antycu
krzycowe, pobudzają pracę gruczołów wy
dzielania wewnętrznego, działaj ą przeciwbó
lowo, odpornościowo, wykrztuśnie, działają 
przeciwzapalnie, przeciwwrzodowo. Opiszę 
niektóre z nich . 

Bazylia - zwi ększa przyswajanie składni 

ków pokarmowych, przyspiesza trawienie, 
reguluj e przemianę materii , działa wiatropęcl
nie , ma działanie antyseptyczne. Zwalcza 
przeziębienie. Jest afrodyzj akiem. Można 

dodawać ją do potraw z ryb, drobiu , jaj, poel
nosi smak zupy pomidorowej. 

Tymianek- w Grecji i Rzymie wierzono, 
że dodaje sił i odwagi. Posiada najwięcej ele
mentu ognia, daje energię cielesną i ducho
wą. Stosuje się przeciw zmęczeniu, na kon
centrację i inteligencj ę. Odkaża i dezynfeku
je skórę. Leczy nieżyt górnych dróg odde
chowych: suchy kaszel, chrypkę, astm ę. 
Dobrze jest nim płukać gardło i usta przy 
stanach zapalnych krtani, gard ła, jamy ust
nej. Poprawia apetyt i trawienie . Potrafi rów
nież upiększyć. Kąpie l e tymiankowe odmła
dzają, poprawiają ukrwienie skóry. Tymianek 
dodany do potraw dodaje smaku i aromatu . 
Przyspiesza przemian ę materii , ułatwia tra
wienie, co jest istotne przy tłustych daniach. 

Rozmaryn- zapewnia szczęście w rodzi
nie, konserwuje młodość, daje jasno ść du
chową, przyciąga dobro . Wzmaga jasne my
ś l en i e i świadomość. Jest dobry na koncen
tracj ę i medytacj ę . Zwiększa wydzielanie so
ków trawiennych, polepsza krążenie, leczy 
wątrobę, pęch erzyk żó łciowy, wygładza skó
r ę, hamuj e rozwój bakte rii, wzmacnia ser
ce. Dodaj e się go do zup jarzynowych, dań 
z baraniny, królika i ryb. Rozmaryn poma
ga na zmęczeni e umys łowe i ozię błość sek
sua lną . 

Kolendra- działa przeciwko zmęczeniu, 

"BEZALKOHOLOWA" 
Międzyrzeckie Stowarzyszen ie Klubu Abstynenta ,. OAZA" oraz Dział Rehabilitacji Samodzielne

go Pub licznego S~p i taJa dla Nerwowo i Psychiczni e Chorych w Mi ęd zy rzeczu zo rganizowali I SPAR
TAKIADĘ TRZEZWOSCI, któ ra odbyła się w dniu 28 października na te renie Szpita la w Obrzycach . 

W Spartakiadzie udział wzi ę li cz ł onkowi e Klubów Abstynenta i grup AA oraz ich rodziny z miej
scowości : Gorzów, Pszczew, S ł ońsk , Witnica, Ośno Lub ., Drezdenko, D ębno Lub., Skwierzyna, 
Sulęcin, Słubice i Międzyrzecz. W tej integracyjnej imprazie brali u dział także uczniowie SP-4, SP-5, 
LO oraz pacjenci oddz i ału nerwic i o dd z i a łu odwykowego Szpitala w Obrzycach . 

Spartakiada ro zpoczę ła się o godz. 10111
' Mszą św., o godz. 11 1111 pełnomocnikUMiG do spraw profi

laktyki i uzależni e ń Maciej Kubowicz dokonał uroczystego otwarcia Spartakiady. W godzinach 
l P''· 14:w rozgrywane były konkurencje spartakiadowe takie jak: mecze piłki siatkowej, turniej teni
sa stołowego, bieg uliczny na dystansie 800 m, gry i zabawy zręcznościowe, plener malarski, kon
ku rs na plakat trzeźwości, przegląd twó rczości abstynenckiej (piosenka , rzeźba, poezja). 

O godz. 14:w wszyscy uczestn icy zosta li poczęstowani c i ep łym posiłki em, a o godz. 151111 nastąpiło 
wręczeni e dyp lo
mów i drobnych upo
minków przez Bur
mi st rza Miasta i 
Gminy P Władysła
wa Kubiaka. Impre
zę zakończył a zaba
wa taneczna trwają
ca do godz. 241111

• 

W czasie trwania 
Spartakiady czynny 
był punkt konsulta
cyjny z możliwością 
uzyska nia fachowej 
porady i informacji 
na temat uzależnie
nia oraz można było 
zakup i ć literaturę fa
chową . 

Animatorami całej 
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słabości, stymu luj e twórczość, wzmacnia 
pami ęć, pomaga przy stanach lękowych. 

Wzmacnia żo łądek i jelita. Stosowana jest do 
pierników, jest dobra jako przyprawa do so
sów, jaj. 

Majeranek ..: uspakaja, wzmacnia orga
nizm. Dzi ała przeciwbólowo, przeciwzapal
nie, przeciwbakteryjnie, wiatropędnie i prze
ciwskurczowo. Pobuclza wydzielanie soków 
trawiennych . Napar z niego jest za lecany 
przy naclkwasowości, skurczach żołądka i 
jelit, zatruciach pokarmowych i otyłości, bez
senności oraz kłopotach z wątrobą. Pomaga 
w chorobach kobiecych, reguluje krwawie
nia miesiączkowe. Majeranek jest wyjątko

wo zdrową przyprawą . Dosmacza potrawy, 
reguluje pracę przewodu pokarmowego , 
dzięki czemu potrawy stają się łagodn i ejsze 
dla żołądka. Nadaje się do ryb, potraw mię 
snych, potraw z fasoli i grochu. 

O innych zio ł ach napisze w następnym nu
merze. 

Z okazji Świ ąt Bożego Narodzenia życzę 
wszystkim dużo radości i spokoju. 

NATURA 

NATURA mi eści się przy ul. Poznai1skiej 
38, te!. 7 420595 

Oferujemy Reiki, masaż relaksacyjny, Shiat
su, świecowanie uszu ... 

Ostatnie w tym roku "spotkanie przy her
batce" odbędzi e się 14 grudnia o godz. 18:00. 
Możemy podzielić s i ę przepisami gwiazdko
wych wypieków. Przygotuj ę przepisy z mąki 
razowej. Serclecznie zapraszam! 

imprezy byli PaństwoJolanta i Janusz Maćko
wiakowie. Pan Jan usz jest prezesem Klubu Abs
tynenta w Międzyrzeczu. Klub powstał osiem lat 
temu. Mieści się przy ul. Waszkiewicza 13 i za
prasza wszystkich ludzi, którzy mają problemy z 
alkoholem, tam na pewno uzyskaj ą pomoc i mo
tywację do leczenia. Członkowie Klub u to ludzie 
pragnący żyć w trzeźwości, ludzie uzależnieni 
zachowujący abstynencję, ich rodziny, sympaty
cy. Członkowie Klubu propagują w swoim ś r o
dowisku trzeźwy styl życia. 

Klub posiada grono sponsorów, którzy asygnu
j ą środki na walkę z alkoholizmem. 

Pierwsza Spartakiada Trzeźwości była im· 
prezą bardzo udaną, wszyscy bawili się wy
śm i e nici e i to bez alkoholu i o to w tym wszyst
kim chodzi. 

J. Paluch, Fot. ]. Paluch 
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Przy
roda 

jarzębinie , wypadkach i jemiołuszkach - ~ 
Jednym z częściej sadzonych drzew zieleni miejskiej jest jarząb pospolity potocznie nazwanym 

jarzęb in ą. Te nieduże drzewo doskonale nadaje się na posadzenie między budynkami, w parkach, na 
skwerach, przy drogach i alejach, jak również w lasach i na polach. Jarząb kwitnie na biało-żółto od 
maja do czerwca, koralowoczerwonymi nas ionami owocuje od sierpnia do października. Jak stwie r
dz iły baclan ia to popularne drzewo jest źródłem cennego pokarmu dla 72 gatunków owadów, 31 ga
tun ków ssaków oraz 63 gatunków ptaków. ie ma w Polsce drzewa lub krzewu bardziej atrakcyjnego 
dla ptaków. Kwitnący jarząb pospolity chętnie odw i e dzają: dzikie pszczoły, pszczoły miodne, trzmiele, 
ch rząszcze i wiele innych. W Międzyrzeczu drzewa jarzębiny rosną w każdym rejonie. Wystarczy 
p rzyjrzeć się spacerując lub jadąc samochodem i zobaczymy, że w naszym mieście ro s ną całe aleje 
tych drzew. Z drugiej strony drzewka te są najczęściej uszkadzane podczas wypadków samochodo
wych. Spełn i aj ąc swą pozytywną rol ę w na-
zym otoczen iu są pewnym zabezpieczeniem 

dla przypadkowych pieszych. W niektórych 
miejscach z powodu poszerzen ia jezdni drze
wa te rosn ą zbyt blisko drogi. Między inny
mi z powod u d u żej liczby drzew jarząbu po
spolitego i zapewne sprzyjaj ącemu klimato-

• wi nasze miasto niemal co roku odwiedzają 
j e miołuszki, które pojaw i aj ą s i ę u nas w okre 
sie jesienno-zimowym. Te barwne ptaki o 
wielkości szpaka z charakte rystycznym czub
kiem na głowi e zaczęły pojawiać się w Pol
sce coraz częściej i liczniej. Zapewne jest to 
wpływ kli matu. Na początku lat 90. na Ziemi 
Lubuskiej jedno z największych stad około 500 osobników zaobserwowano w Międzyrzeczu. 

Ja ci nie psuję domu, więc Ty mi też nie psuj 
Światowy Dzie ń Zwierząt 
"Ludzie, którzy kochają zwie rzęta, nie mogą nie kochać ludzi"- z pro

stotą stw i e rdził ksiądz bernardyn przemawiaj<!C na jednym z polskich 
cme ntarzy dla zw i e rząt. Kochając (kochając) istoty czujące, nie można, 
bo to nielogiczne, nie kochać istot czuj ących - dodam od siebie . Gatunek 
ludzki cechuje s i ę n ajwi ększą wś ród zw i e rząt agresją - zgodnie stwierdza
ją naukowcy. J esteśmy częścią biosfery. Zachwianie subtelnej w niej rów
nowagi może szybko zakollczyć s i ę nasz ą e li minacją jako gatunku. Zwie
rzę U ego miłość), wyzwala, od rozpęk ni ęcia. którego doznaliśmy przed 
laty nazywaj ąc, we rbalizując siebie jako homo sapiens sapiens. 

W piwnicy mego bloku stoi zb ita z drewnianych desek skrzynka- dom. 
Pomieszkuje w niej b i ałołapy kociak, przylepka i maskotka blokowa o 
mił ym usposobieniu , którego wie lu lokatorów dokarmia Ue s t tłuściutki). 

a nim, na tym domu na skrzyneczce wyłożonej jakąś grubszą tkaniną 
l. jest taki napis: "KOT GACEK" (rzeczywiści e ma duże uszka) . To wizytów

ka. I dalej: JA ci ni e ps uj ę domu, wi ęc ty mi też ni e psuj" (tej skrzynki). 
Bez komenta rza. 

Iwona Wróblak 

Andrzej Chmielewski Rys. Henryk Pieluszczak 

regionu 
Jezioro Owiecko (Głęboczek) położone jest 1,5 km na północny zachód 

od Międzyrzecza, jest to mały zb iornik o powierzchni 0,5 ha i głębokości 
1,2 m. Na jeziorze zachodzi ciągły i naturalny proces zan iku, o czym świad 

czy powolny proces zarastania rośl i nnością podwodną i szuwarową, a tak
że obecność krzewów i drzew występujących kępowo. Jeszcze sto lat temu 
było to jezioro o trzy razy większej powierzchni. Niewiele dogodnych 
miejsc ma dojśc i e do lustra wody, zb iornik znajduje się w zagłębieniu i w 
100% otoczony jest trzcinami i wodnymi zaroślami. Jeden mały dopływ z 
mocno zarośn i ętego rowku melioracyjnego. Wokół akwenu rośnie tylko 
parę niedużych drzew. Tak małe zbiorniki są doskonałym miejscem do 
życia wielu organizmów, w tym ptaków wodnych: kaczek , łysek ... Kiedyś 
gniazdowa ła tu para łabędz i niemych. Występują tu pewne gatunki ryb , 
których ikrę przyniosły ptaki . Pomimo iż w pobliżu przebiega leśna droga 
prowadząca do Głębokiego, jezioro znajduje się na terenie poligonu, bli
sko strzelnicy. Obowiązuje zakaz wstępu, przebywanie na tym terenie grozi 
niebezpieczellstwem. 

Takie małe bezodpływowe jeziorka są ważną częścią ekosystemu. 
Ze względu na walory przyrodnicze i krajobrazowe jezioro Owiecko 

powinno zostać w całości objęte ochroną w formie użytku ekologicznego. 
Tekst i foto Andrzej Chmielewski 
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z Hali Widowiskowo 
-Sportowej w Międzyrzeczu 

Dnia 21.10.2000 r. od godziny 10 " odbywaly 
się mistrzostwa miasta w piłce koszykowej dziew
~ząt i chlopców szkól gimnazjalnych. Zarówno w 
konfrontacji dziewcząt jak i chlopców tryumfowa

ly drużyny z Gimnazjum Nr 1 w Międzyrzeczu , które tym samym zapewnily sobie awans 
do dalszych rozgrywek na szczeblu powiatowym . 

Dnia 28.10.2000 r. w godzinach 14 .. - 16 .. odbyly się mecze koszykówki chlopców 
o puchar Komendanta Komendy Powiatowej Policji w Międzyrzeczu. W turnieju wzięty 
udzial drużyny z Pszczewa, Skwierzyny oraz Międzyrzecza. Zwycięsko z rywalizacji 
wyszla drużyna Gimnazjum Nr 1 w Międzyrzeczu . 

Dnia 04.11.2000 r. odbyly się mistrzostwa miasta w minipilce siatkowej szkól pod
stawowych w dwójkach i trójkach siatkarskich . W turnieju dwójek udzial wzięly cztery 
zespoly - po dwa z SP nr 2 i SP nr 3. W mistrzostwach zwycięży! l zespól z SP nr 3 
wyprzedzając li zespól z SP nr 3 oraz l i li zespól z SP nr 2. Najlepszymi zawodnikami 
okazali się : Kliks Przemysław z SP nr 2 oraz Szulikowski Mariusz z SP nr 3. Do 
turnieju trójek zglosily się dwa zespoly z SP nr 2 i SP nr 3. Zwycięstwo odniosla drużyna 
SP nr 2. Naj lepszymi zawodnikami uznano Bartosza Wolniewicza z SP nr 2 i Domini
ka Dudzika z SP nr 3. Zwycięskie drużyny awansowaly do rozgrywek na szczeblu po
wiatowym. 

W dniach 11 i 12 listopada 2000 r. odbyl się turniej pilki koszykowej mężczyzn . W 
turnieju wzięly udzial Orly oraz AWF Gorzów, Bestseller Zbąszyń , No Name Wolsztyn, 
InsialkoTeam i B.N .C. Międzyrzecz . Są to czolowe zespoly amatorskich lig koszykówki. 
Wyniki poszczególnych spotkań: Insialko - Orly 45 : 73; Insialko - AWF 63:69; Orly -
AWF 65:47;Bestseller- No Name 66:57; Bestseller - B.N.C. 59:48 ; No Name- B.N.C. 
67:67. W meczu o trzecie miejsce spotkaly się zespoly AWF - Bestseller 90:82, a w 
meczu finalewym No Name Zbąszyń uleglo Orlo m Gorzów 66:108. Najwszechstron
niejszym zawodnikiem wybrano Wojciecha Wawrzyniaka z drużyny Orla Gorzów. 

W dniu 18.11.2000 r. odbyly s i ę mistrzostwa powiatu w pilce koszykowej dziewcząt 
i chlopców szkól gimnazjalnych. W turnieju wzięly udzial drużyny z Pszczewa i Między
rzecza. Zwyciężyly zespoly z Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu , które uzyskaly awans 
do rozgrywek na szczeblu rejonowym. 

W każdy czwartek od godziny 19.30. dobywają się mecze międzyrzeckiej ligi pilki 
koszykowej amatorów. W lidze koszykówki bierze udzial siedem zespolów. W każdy 
wtorek od godziny 19.30. odbywają się meczemiędzyrzeckiejhalowej pilki nożnej ama
torów. W rozgrywkach bierze udzial12 drużyn z Międzyrzecza , Skwierzyny oraz T rzcie
la. Odbyly się dwa rzuty amatorskiej ligi tenisa stalowego, do której zglosilo się siedem 
zespolów. 

Tabele poszczególnych rozgrywek: 
Koszykówka: mecze punkty małe punkty 
l B.N.C. 3 5 +58 
2. Instalko - Team 2 3 +37 
3. Oskar GBS l 2 + 5 
4. Paytonsi l 2 + 3 
5. Bez Nazwy l 2 - 3 
6. Dragon Balz l l - 50 
7. Molokai l l - 50 
Tenis stołowy: 

Dzięki sponsorom boisko sportowe w Obrzycach ma nową 
nawierzchnię. foto: A. Chmiel ewski 

l. Kużnik 5 meczy 10 pkt. 24 : 3 
2. Art-Gaz 4 mecze 8 pkt. 18: 4 
3. Rempol 4 mecze 6 pkt. 19: 4 
4. Bobowieko 4 mecze 6 pkt. 20: 7 
5. Dragon 5 meczy 4 pkt. 6 : 21 
6. Graf-Gaz 6 meczy 2 pkt. 11 24 
7. Zadymiarze 4 mecze 2 pkt. 7: 19 

Piłka nożna: mecze pkt . bramki 
l. Gwardia 2 4 9:4 
2. Straż Pożarna 2 4 7:4 
3. Wymiatacze 2 4 10:8 
4. Lex l 3 10:2 
5. Speed l 3 7:2 
6. Wafle l 3 4:0 
7. Graf- Gaz l 3 3 : O 
8. Perełki l l 2:2 
9. Gladiatorzy 2 l 5:8 
10. Rempol 2 l 5:10 
11. Snajper 2 O 6:13 
12 . Nadleśnictwo l O 2:10 

W dniu 01.12.2000 r. od godziny 12 " odbędą się mistrzostwa powiatu w mini pilce 
koszykowej szkól podstawowych. 

W dniu 02.12.2000 r. od godziny 1 O .. odbędą się mistrzostwa miasta w pilce siatkowej 
szkól gimnazjalnych. 

W dniu 05.12.2000 r. od godziny 10 " odbędą się mistrzostwa województwa lubuskie
go szkól rolniczych w drużynowych zawodach sprawnościowych. 

W dniu 06.12.2000 r. odbędzie się 11 Gala Mikofajkowa dla dzieci klas 1,11,11 1 szkól 
podstawowych w grach i zabawach sportowych. 

W dniu 08.12.2000 r. od godziny 12 " odbędą się mistrzostwa powiatu w mini pilce 
siatkowej szkól podstawowych. 

W dniach 09 i 10.12.2040 r. odbędą się mecze Wojewódzkiej Ligi Miodzików w pilce 
siatkowej w której udzial weźmie UKS Kasztelan z Gimnazjum Nr 2 w Międzyrzeczu. 

W dniu 12.12.2000 r. od godziny 10 " odbędą się mistrzostwa województwa lubuskie
go szkól rolniczych w halowej pilce nożnej mężczyzn . 

W dniu 15.12.2000 r. od godziny 12 " odbędą się mistrzostwa powiatu w pilce siatko
wej szkól gimnazjalnych. 

W dniu 16.12.2000 r. od godziny 1 O .. odbędą się mistrzostwa gminy w pilce nożnej 

chlopców szkól podstawowych. 
Janusz lwiński 

Rusza plebiscyt na najpopularniejszego sportowca naszego miasta i 
rozpoczyna się wspaniała zabawa dla sportowych kibiców. Plebiscyt ma 
wymiar bez mała historyczny. Jest bowiem ostatni w tym wieku i tysiącle
ciu, a jego zwyc i ęzca będzie nosił zaszczytne miano Sportowca Między
rzecza 2000. Jest to jż p i ąta edycja plebiscytu. Zwiększa się systematycz
nie ilość głosujących, zwiększa się popularność i ranga Balu Sportowca. 
Nie inaczej będzie pewnie i w tym roku. . 

Poniżej podajemy przykładowe kandydatury, b ęd ące efektem publika
cj i na łamach Kuriera , zgłoszeń klubów sportowych i czytelników. 

Kulturystyka: 
D ARIA PIZNAL- finalistka mistrzostw świata w kulturystyce . 

Lekka atletyka: 
BARTŁOMIEJ ŁĄCZKOWSKI -finalista mistrzostw Polski juniorów w 
skoku wzwyż. 
MARTYNA KACZMAREK- 6 miejsce na Ogólopolskiej Olimpiadzie Mło-
dzieży w sprintach. . 
BEATA GORZELAŃCZYK - 3 wynik w Polsce w kategorii młodziczek 
na 100m ppł. 

Biegacze: 
KRZYSZTOF KOCRAN - rekordzista Mi ędzyrzecza w biegu maratoń
skim, najprawdopodobniej zwycięzca Grand Prix Ziemi Lubuskiej . 
BOGDAN CZYZ - mistrz Polski weteranów w hali w biegu na 400111, 
uczestnik mistrzostw Europy weteranów (półfinalista). 
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[ Piłka nożna 
Sprostowanie 
Wspomnienia 

W listopadowym numerze .Kuriera" niechcąco uśmierciJem pana Czesława Surkon
ta . Okazala się , że pan Czeslaw żyje i cieszy się zupeinie dobrym jak na swój wiek zdro
wiem. Za swój bląd Pana Czesława , jego rodzinę , wszystkich krewnych i znajomych, ser
decznie przepraszam l 

Życzę też Panu Czeslawowi jeszcze dlugich lat życia , spokojnych dni oraz milych wspo
mnień , także sportowych. Do życzeń przylączają się także żyjący byli koledzy z boiska. 

Zamieszczając historyczne zdjęcie z towarzyskiego spotkania w pilce nożnej z 1967 
roku pomiędzy nauczycielami powiatu międzyrzeckiego a pracownikami Powiatowej Rady 
Narodowej wywolalem dyskusję czytelników ,KM ". Redakcja ,Kuriera" otrzymala między 
innymi bardzo krytyczny list od Pana Jana Pomesnego , w którym zarzuca mi między 
innymi pisanie nieprawdy oraz korzystanie z niepewnych żródel. 

Oto co pisze Pan Pomesny. Cytuję: 
"W związku z ukazaniem się w 11 numerze "Kuriera" informacji pt. .Pilka nożna -wspo

mnienia" oraz zdjęcia uprzejmie informuję, że podana informacja jest blędna . Bylem ini
cjatorem i organizatorem tego spotkania. Byl to mecz na otwarcie boiska szkolnego przy 
SP nr 3. Udzial w nim braly reprezentacje : Prezydium Powiatowej Rady Narodowej i re
prezentacja Związku Nauczycielstwa Polskiego. Mecz symbolicznym kopnięciem pilki 
rozpocząl z-ca przew. Powiatowej Rady Narodowej pan Stanisław Jarmoszko. To on 
przed meczem w obecności Stanisława Skrzeka - przew. PKKFiT i Jana Pomesnego 
przew. RP.LZS wręczył dyrektorowi szkoly, panu Marianowi Kusiowi 1 O pile k. W uzupel
nieniu informuję , że na zamieszczonej polowie zdjęcia pierwsza osoba z prawej to pan 
Eugeniusz Paterski- z-ca przew. Powiatowej Komisji Planowania Gospodarczego. Dru
gi dopiero pan JanTrochanowski,spoleczny przew. SSPN i etatowy pracownik ZSL-u, 
związkowy sędzia pilkarski. 

Druga część ucietego zdjęcia to wspomniany zespól PPRN, gdzie za 
Eugeniuszam Paterskim stoją: kapitan zespolu Jan Pomesny, bramkarz Krzysztof 

Lachowicz, Jarosław Romanowski , Bohdan Jarmol iński , Stanisław Skrzek, Janusz 
Laskowski itd. 

Jak si1 ny byl to zespól niech świadczy fakt, że Lachowicz i Romanowski to najlepsi 
pilkarze Międzyrzecza w okresie świetności pilki nożnej .• Orze!" zdobywa mistrzostwo 
woj . zielonogórskiego i walczy o l l l igę . 

Dlatego też uważam , że pan Jan Maksymiuk powinien poczynić starania, p i sząc o 
wspanialych sukcesach międzyrzeckiego sportu, których do dziś nikt nie potrafi powtó
rzyć, zasięgając żródlowych informacji u jego twórców, którzy jeszcze żyją i tworzyli tę 
historię. Z poważaniem 

Jan Andrzej Pomesny 
Nie wdając się w szczególową polemikę z Panem Pomesnym na temat wiarygodności 

moich informacji, pragnę jednak podkreś l ić , że również dotarlem do osób żyjących i choć 
pamięć ludzka nieraz jest zawodna, jestem przekonany, że to ja mialem rację . 

Siatkówka: 
MARCINKARBOWIAK-czołowy zawodnik II-ligowej drużyny Orła M-cz. 
MARIUSZ WÓJCI K- czołowy zawodnik II-ligowej drużyny Orła M-cz. 

Żeglarstwo : 
SEBASTIAN SUCH OWSKI - II m. w Pucharze Polski w kategorii Ome
ga w klasie młodzieżowej (sternik). 

Piłka nozna: 
SŁAWOMIR SINGER- podpora drużyny Orła M-cz, bramkarz. 
MARIUSZ RÓJ - czołowy zawo dnik Orła M-cz, stoper. 

·ważne będą głosy z co najmniej 3 kandydatami. Powyższa lista jest przy
kład owa i nie jest zamkni ę ta . W przypadku równej ilości punktów decydo
wać b ę dzie większa ilość wyższych miejsc. Kupon konkursowy ukaże się 
również w styczniowym numerze Kuriera. Głosujemy do 16 stycznia 200lr. 
Rozstrzygnięcie plebiscytu nastąpi na wielki Balu Sportowca w dniu 20 
stycznia w Tequili. Kupony można przesyłać do redakcji, dostarczać do 
jej siedziby - Osiedle Centrum 8 (biblioteka) oraz składać w urnach wy-

"' stawionych w następuj ących punktach: Toto u l. Waszkiewicza, Toto ul. 
30-Stycznia, Toto ul. Zachodnia, Sklep Mars ul. 30-Stycznia, kiosk 
Warzywny Rmax - targowisko miejskie. 

Zap raszamy do zabawy! Bomba ju ż poszła w górę! 
Andrzej Świder 

Z moich żródel wynika, że pisalem zgodnie z prawdą, co jeszcze raz potwierdziły oso
by bezpośrednio zaangażowane w organizację , a organizatorem tego spotkania był ów
czesny Powiatowy Inspektor Oświaty Jan Szyndlar i nauczyciel wychowania fizycznego 
z SP 3 F. Szymczak. 

Na fotografii jest przedstawiona drużyna nauczycieli powiatu międzyrzeckiego , a nie 
ZNP /nie wszyscy należeli do ZNP l jak to sugeruje Jan Pomesny. Jest to oczywiście cale 
zdjęcie /a nie obcięte jak twierdzi Pan Pomesny/ i przedstawia ekipę nauczycieli. 

Dlaczego autor tej fotografii nie uchwyci! obydwu drużyn i nie znaJazi się na niej przy
najmniej kapitan drużyny przeciwnej, pozostanie slodką tajemnicą tego pierwszego. Je
żeli Pan Pomesny dysponuje innym zdjęciem i przedstawiającym wszystkich, nic nie stoi 
na przeszkodzie, aby zam i eścić je na lamach .Kuriera Międzyrzeckiego". Czytelnicy .KM" 
z pewnością bardzo chętnie ujrzeliby drugą drużynę , na czele z jej kapitanem, który dla 
większości czytelników kojarzy się z tenisem ziemnym. Nie podważając zasług i umiejęt
ności gwiazd z drużyny PRN, pomimo ich udzialu mecz nie zakończy! się wygraną nad 
przypadkowo dobranymi nauczycielami. Może pozostali zawodnicy tej drużyny byli tak 
slabi? 

Mam nadzieję, że cytowany list Pana Jana Pomesnego wywola dyskusję starszych 
czytelników, odświeży wspomnienia, a mlodszym przybliży historię i ciekawsze fragmenty 
sportowych zmagań , w tym pilki nożnej w szczególności. 

Jan Maksymiuk 
PS. W uzupełnieniu składu drużyny nauczycieli podaję, że brakujący zawodnik nie 

rozpoznany to Pan Jerzy Świercz z Bobowicka. JMx. 

r------------------. 
SPORTOWIEC MIĘDZYRZECZA 2000! 

nazwisko i imię ilość p!d. 

l . ............. ............. .... ... .... .......................... ... .... ... .... . 

2 . .... .. ... ... .. ... ... ......... .......... .... .. ....... ... .... ... ..... .. .... .. .. . 

3 . ... ..... .. ........ .. ... .............. ...................... ........ . 

4 . .... ......... ... .. .... .... ...... ... ..... ... .. ..... .... ........... .. 

5 .. ....... .. ......... .... ... ......... ... .. ... .. ... .. ... .. .............. ....... .. 

Imię i nazwisko głosującego 

Adres: ........ ...... ......... .. ... ... .. .... .. ............ ..... .. ... ... ............... ...... .... .... . 

L----------- - ---
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Krzyżówki na m-c grudzień 2000 POZIOMO: l /bohater "Placówki", 
6/niesforność , samowola, 11/zdanie, 
osąd, 12;/ kiszony, 13/błona okrywaj ą
ca narządy wewnętrzne, 14/ grają w ko
ściele, 15/łowny kurak, 17 / koczownik, 
18/ kończy zdanie, 21/Wielkanoc, 
Boże Ci'ało, 23/wychwyt w zegarku lub 
kotew, 24/upiór żywiący się krwią , 25/ 
instrument San tany, 26/karczma, obe
rża , 30/ reakcja ruchowa roślin, 32/ 
członek zakonu św. Mariana 33/obraz 
o tematyce morskiej, 34/palma brazy
lijska, miąkinia, 36/część meczu w 
koszykówce, 40/może być samozacho
wawczy, 44/służy do impregnacj i 
drewna, 45 / telewizyjne lub radiowe, 
46/sposób wykonania, 4 7 / ryba akwa
riowa, 48/wysłużony pracownik, 50/ 
wieści, 51/do p i elęgnacji n i emowląt, 
54/ ofiarny, 56/rzeka w Rosj i, dopływ 
Wo łgi, 57 /ba rdzo rzadki minerał , 58/ 
pokrywa jabłko , 59/n iepewne przed
sięwz ięcie, 62/roclzaj żagla, 64/matnia, 
65/nazwa starożytna ] aponii, 66/ czł o
nek ludu zamieszkuj ący dawną Etru
ri ę, 67 /płytki podłogowe, 68/pó łwysep 

w Jugosławii. 

Rozwi:ązanJe konkursu okolicznościowego z nr 11/117 
Prawicliowa odpowi edź na trzy pytania zacl ane przez członka redakcji 

,Ęyszar~aKrawca jest nas tę puj ąca: · 
- Cm:en tarz ,. I'fa·Pęksowym Brzysku '' j est w Zakopanem obok ko ś ci o

ł a św. Klemensa, obecnie Matki Bożej Częstochowski ej. 
· w· Serce Fryderyka Chopin a znajduje się w koście l e Świ ętego Krzyża 

"""w Warszawie. · 
~ Serce] a na III Sobieskiego znajd uje s i ę w koście le Ojców Kapucy-

!&r>w nów{tv Wars~awie. . 
Nagródy książkowe ufundowane przez R. Krawca o trzymuj ą: 
Natalia i Katarzyna MĄDRY. 
Gratu luj elny wygranej. Nagrody do odebrani a w biu1'ze redakcji. 

PIONOWO: Z/cudzoziemska, 3/ 
waluta Niemiec, 4/utrzymanka zd rob
niale, 5/rozpoznanie choroby, 6/kole
ga poziomu, 7 /rodzaj flauszu,8 / ma tu
ralny, 9/d la polepszenia ruchu pojaz
dów, przyda łaby się w Międzyrzeczu, 
lO/po ręczeni e, 15/legenda, podanie, 
16/maszyna roln icza, 19/człowiek ży· 

j ący z bogactwa, 20/ trąd, 22/auto z 
dawnej NRD, 23/ugrupowanie li terac
kie dz ia łające w Petersburgu, 24/wu
jaszek z pow i eści Czechowa, 27 /patron 
Angli i, świ ęty, 28/może być pamięc i , 
29/sza ł azjatycki, 31/tam kupisz staro
cie, 35/ oddz i ał szpita lny, 37 /zaufania, 
38/ rad iolokator inaczej, 39/jeden z 
uczniów Chrystusa, 41 / narząd odde
chowy u raka, 42/ludzie dający się na
b i erać, 43/maszyna w tartaku, 48/fu 
tro z tchórzy, 49/wykonawca wyroku, 
52/odmiana melona lub willa papieska 
pod Rzymem, 53 / fi lm z B. Lin clą, 55/ 
rysunek w książce, 56/zakończenia 
wym ion krowich, 57/ nienaturalny głos 

męski, bardzo piskliwy, 60/rozga r
diasz, bałagan, 61/bazie, 63/w archi 
wum. 

Litery uszeregowane od l do 69 
utwo rzą rozwi ązan i e krzyżówki, które 
należy przes łać do redakcji w termin ie 
do 20 grudnia 2000 roku. 

red Eugeniusz Luc 

Rozwiązanie 

krzyżówki z nr 11/ 117 
Hasło krzyżówk i brzmi : "JES IENN E 

NASTROJE ". Nagrody książkowe tym 
razem otrzymują: 

Gratulujemy wygranych! l. Izabela Chwirot z Międzyrzecza 
Po odbiór książek pros imy 2 . Katarzyna Jeziorska z M i ędzyrzecza 

się zgłasz ać w godzinach urzę - 3. Emil Adamczuk z Ku rska 
dawania redakcji. 

F OT O -ZAGADKA 
Nagrody książkowe o tematyce p1:zyrodn iczej za prawiellowe rozw i ą

zanie fo to-zagadki z Nr 11/117 przedstawiającej wi erzbę rosnącą przy 
ulicy Staszica naprzeciw budynku LO im. H. Święcickiego otrzymuj e 
nasza stała korespo ndentka Anna Bie lecka z Międzyrzecza oraz Jaro
sław Seremak z Bukowca. 

Gratulujemy wygranej . Zachęcamy wszystkich do udziału w konkur
sach . Nagrody do odeb rania w redakcj i w go dzin ach u rzę d owani a. 
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HURTOWNIA MATERIAŁÓW BUDOWLANYCH 

H~ORVŚ 
PHU 

66-300 MIĘDZYRZECZ ul. 30 STYCZNIA 69 
TEL./FAX (095) 742 21 74; KOM. 0-601 798134 

SPRZEDAŻ RATALNA * TRANSPORT GRATIS l 

~ 
f.( II . l awa -

ó 

ISO 9001 CEMENT * WAPNO 

~ 
CERAMIKA ŚCIENNA 
BETON KOMÓRKOWY 
CEGŁY KLINKIEROWE 

~ DACHÓWKA CERAMICZNA 
PAPY · 

BLACHA DACHÓWKOPODOBNA 

GENERAL PETROL s .c . 

66-300 Międzyrzecz 

ul. Waszkiewicza 22 

tel./fax (095) 7 41 2766, (095) 7 41 1150 

po 16:00 tel./fax (095) 7 41 1764 

KLEJE DO GLAZURY 
SYSTEM DOCIEPLEŃ 

RYNNY l AKCESORIA PCV 
GIPSY l GŁADZIE SZPACHLOWE 

MATERIAŁY DO IZOLACJI 
NARZĘDZIA l AKCESORIA 

Rlben Oferuje: 
CE RAM·K A IU00 Nl""'A. 

~: Olej opałowy PKN Orlen 
r q__u lf.!.!_ b ,H IlU Wf 

BOTAMENT® 11 01 ----- HIDR GIP ~ 

l CZYNNE: PN-PT 7.00-17.00; SOB 8.00-13.00 

z dostawą do klienta profesjonalnym 

sprzętem 

Największy w Międzyrzeczu Sklep Meblo"W}' 
ul. Konstytucji 3-Maja (wpodwórzu) tel./taxo9s/7412541 

OFERUJE:- Kuchnie 
-Sypialnie 
-Segmenty 
-Tapicerkę 

-Młodzieżowe 

- Meble na wymiar 
e Sprzedaż ratalna 
e Możliwość dowozu towaru 



.•· 

RAF 

kAMIE IA~S'W' 
Firma J~ 

66-300 Międzyrzeez 
ul. Rzemieślnicza 2 

tel. {0-95) 741-18-92 

-nagrobki 
- grobowce rodzinne 
-parapety, okładziny schodowe 
-kominki 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajo)llle i importowane 

o szerokiej kolorystyc~ r 

Solidność, terminowość, 
n iepowtarzalnosć wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 
Międzyrzecz o ul. Chrobrego 30 o tel. 741 22 35 1..-.-------------,----------.-~ 
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